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روزنامه

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: ۹ خدمت توانبخشی زیر 
در  پهلوانی  مهدی  گرفت.  قرار  سلامت  بیمه  حمایت  پوشش 
تفاهمنامه سازمان  اجرای  راستای  امر در  این  افزود:  زمینه  این 
بهزیستی کشور و بیمه سلامت ایران مبنی بر امکان بهره مندی 
مددجویان و افراد دارای معلولیت زیر پوشش بهزیستی دارای 
دفترچه بیمه سلامت از خدمات توانبخشی صورت گرفت  وی 
گفت: با توجه به ابلاغ بودجه به سازمان بیمه سلامت، خدمات؛ 
کاردرمانی، ارزیابی جامع کاردرمانی و شغلی، توانبخشی آسیب 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
گفت: ۶ مجموعه گردشگری و اقامتی با ۱۱ هزار و ۵۰۰ متر و 
۸۲ نفر اشتغال زایی در سال ۱۴۰۰ در قم احداث می شود. حمید 
یزدانی با اشاره به پروژه های اقتصاد مقاومتی در سال 1٤00 اظهار 
داشت: سه پروژه اصلی و شش پروژه زیرمجموعه اقتصاد مقاومتی 
در قم عملیاتی می شود. وی بابیان اینکه توسعه زیرساخت های 
زائرپذیری قم  به  با توجه  و  پروژه هاست  این  گردشگری ازجمله 
بتوانیم  افزود:باید  شود،  عملیاتی  پروژه ها  این  داشته  ضرورت 

مدیرکل بهزیستی استان قم:

۹ خدمت توانبخشی مشمول
 بیمه سلامت شد

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

۶ مجموعه گردشگری در قم
 احداث می شود 
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محدودیت تردد شبانه خودروها همچنان ادامه دارد
مراسم اعتکاف برگزار نخواهد شد
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بر  تاکید  با  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
استان در سطح  فناوری  و  ضرورت معرفی ظرفیت های علم 
ملی گفت: درحالی که تا سال ۹۲  تنها ۱۵ شرکت دانش بنیان 

در استان وجود داشت، این آمار در دولت تدبیر و امید به ۹۴ 
در  شنبه  روز  غضنفری  مهرداد  است.  یافته  افزایش  شرکت 
نخستین جلسه شورای هماهنگی فن بازار منطقه قم، در سالن 

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم :

موردمثبتیازکرونایانگلیسیدراستانقمنداشتهایم

استاندار قم هشدارداد:

وضعیت کرونایی قم 
شکننده است 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکیدکرد :

ظرفیتهای علم و فناوری استان قم 
درسطح ملی معرفی شود
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۶

تیراندازجوان قمی بالاتر از نامدارها ایستاد؛

تاریخ سازی بانوان تیرانداز قم در لیگ برتر

  

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم با بیان اینکه این شهر در بومی سازی سوزن کراس 
آور خط شکن بوده است، گفت: برای حمایت از تولیدات بومی باید در ابرپروژه های 
شهری به دستاوردهای مهندسان ایرانی اعتماد کرد. منصور درویشی اظهار داشت: در 
خطوط مترو، قطاری که در حال عبور است برای تغییر خط، نیاز به سوزن یا کراس آور 
دارد و این سوزن ها نیز به دو گروه راست گرد و چپ گرد تقسیم می شوند. مدیرعامل 
سازمان قطارشهری قم بیان کرد: در فاز یک مترو، حدود ۱۹ سوزن کراس آور در دپو، 
پنج کراس آور نیز قبل و بعد از ایستگاه ۹ و ۱۴ و یکی نیز در ابتدای تونل مورد استفاده 

رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: دلیل تعطیلی کارخانه های تولیدی کهگیلویه و 
بویراحمد بررسی می شود و چنانچه قصوری متوجه فرد یا نهادی باشد بدون اغماض با 
آنها برخورد می شود.  رییس سازمان بازرسی کل کشور در جریان بیست و دومین سفر 
استانی رییس قوه  قضاییه به استان کهگیلویه و بویراحمد از واحدهای تولیدی سامان 
باتری و سردخانه ۵ هزار تنی سپیدار طلایی در شهرک صنعتی شماره ۳ یاسوج بازدید 
و در نشستی با فعالان اقتصادی استان شرکت کرد. حجت الاسلام والمسلمین حسن 
درویشیان اظهار داشت: یکی از اهداف سفرهای استانی بررسی مشکلات واحدهای 

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم مطرح کرد:

قم، خط شکن استفاده از سوزن های کراس آور ایرانی
رئیس سازمان بازرسی:

 با مقصران تعطیلی واحدهای تولیدی برخورد می شود
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کرونا؛تلنگریبرایتغییر
نامتعارف در طول زندگی مان رخ  اتفاق   وقتی یک 
می دهد، معمولا انتخاب های متعدد نداریم. یا باید اجازه 
دهیم آن اتفاق ما را به کنترل خود درآوَرَد و نومیدی را بر 
ما مستولی و نابودمان کند و یا فرصتی فراهم می آید تا 

قدرت مند شویم.  در آغاز دومین سال درگیر بودن با ویروس کووید 19 و بیماری کرونا 
در ایران دیگر کسی تردید ندارد که مشکلات زیادی برای ایران و جامعه جهانی به وجود 
آورده است. اقتصاد جهان در طول یک سال گذشته کوچک تر شده و در ایران هم 
با توجه به رکود اقتصادی قبلی و فعلی و تحریم های بین المللی مشکلات کمرشکنی 
تمام حوزه ها خصوصاً خدمات  و کار در  تولیدی و کسب  و واحدهای  برای مردم 

مسافرتی و گردشگری و برخی تولیدات صنعتی و کشاورزی ایجاد شده است.
  از سوی دیگر گسترش بیماری، ضربات سنگینی به سلامت محیط زیست و منابع 
آبی وارد کرده است. استفادۀ گسترده از مواد شویندۀ شیمیایی، پاک کننده ها، وجود 
زباله های بیمارستانی عفونی و زباله های خانگی حاوی ماسک های مصرف شده و 
مواد آلایندۀ دیگر تنها بخشی از این زیان انباشته برای سلامت و حتی حیات نسل 

آینده به شمار می روند.
  چه کسی تصور می کرد که در سال 1399 خورشیدی یا 2020 میلادی یک بیماری 
همه گیر، همۀ معادلات موجود را بر هم زند و اقتصاد جهانی را تقریبا به حداقل رشد 
کاهش دهد؟ احیای اقتصاد آسیب دیده اما نیازمند آموختن و به کارگیری درس هایی 
تازه است؛ متفاوت با آنچه تاکنون آموخته ایم و در کنار آن به ذهنی باز در مقابل تغییرات 

آینده و کسب مهارت های لازم نیاز داریم.
  از این رو بر این باوریم که در اقتصاد پس از کرونا شاهد مطالبات و دستاوردهای 
جدید و بیشتری در حوزه خدمات و به ویژه صنعت حمل و نقل خواهد بود. مشاغل 
بیشتری در زمینه خدمات فنی و مهندسی، کامپیوتر، برنامه نویسی، تولید محتوا، 
استارت آپ ها و در کنار این مورد پیشرفت هوش مصنوعی در دوران بعد از کرونا – هر 
چند قبل از آن هم بود- شکل زندگی انسان ها را از بسیاری جهات دگرگون خواهد 
کرد و البته بهبود خواهد بخشید. از افزایش کارایی در زندگی و کار شخصی انسان ها 
و بازارهای مالی )با توجه به بلاک چین و ارزهای دیجیتال و بده بستان هایی از این 
نوع، نیاز به حضور فیزیکی بانک ها به شکل فعلی از بین خواهد رفت( تا اتومبیل های 

خودران، ربات های جراح و ماشین های تشخیص بیماری. 
  اگر در طی پروسه، برنامه ریزی اصولی انجام گیرد، با به کارگیری ماشین های 
هوشمند و استارت آپ ها حتی جامعه ای با میزان اشتغال پایین می تواند هم از نظر 
مالی مسیر رشد را طی کند و افراد آن می توانند با ارتقای کیفیت دانش و کسب 

مهارت های جدید زندگی بهتری را تجربه کنند.
  ممکن است پرسش اصلی جوانان و دانشجویان این باشد که با وجود ماشین های 
هوشمند و سیطرۀ هوش مصنوعی بر زندگی و کار افراد، چه رخ خواهد داد؟ بهتر است 
به جای آن بپرسیم »چه باید رخ بدهد؟«. چرا که ما انسان ها به دلیل ابداع فناوری های 

جدید و هوش مصنوعی بر نتیجه نهایی اثر می گذاریم.
  کرونا شاید تلنگری باشد تا انسان روش زندگی و کار خود را تغییر دهد. تغییرات 
اقلیمی، خشکسالی ها، نابودی منابع آب و جنگل ها را جدی بگیرد و به گرم شدن 
کره زمین به عنوان جدی ترین خطر برای نابودی نسل بشر توجه کند و این در صورتی 
است که با تغییر سبک زندگی ، جریان امور را به سمت آینده دل خواه هدایت کنیم و 
بدانیم اگر بی توجه به خطراتی که ذکر شد، به روش نابودگرایانه کنونی ادامه دهیم و 
ندانیم که چه باید انجام دهیم، بعید است بتوانیم از نابودی سیاره زنده جلوگیری کنیم.
  بر این اساس سخنی گزاف نخواهد بود اگر بگوییم زمان آن فرا رسیده است که با 

تغییر سبک و سیاق آموزش های موجود، انسان هایی جدید تربیت کنیم.
  هوش مصنوعی در این بخش می تواند همه دانش آموزان را تا یک سطح پایه ای 
آموزش دهد، این آموزش در همه جهات و با احترام به تنوع انسان ها خواهد بود، از 
هوش مصنوعی نهراسیم. چرا که آن ها فرزندان ذهن ما انسان ها هستند و نسل جدید  

به شمار می آیند.
  دنیای پس از کرونا، دنیای جدیدی است و فرصت های آینده بسیار گسترده. کافی 
است کمی به اطراف مان نگاه کنیم، دنیایی کار در زمینه ساخت نیروگاه های انرژی 
های تجدیدپذیر، هوش مصنوعی، نانوربات ها، صنعت پژوهش ها، اکتشافات کیهانی 

و عرصه های تازل دیگر.
 بپذیریم اگر در این جهت »تغییر« کنیم، هم زمان با رشد انسان ها، هوش شان هم 

افزایش چشم گیری خواهد یافت.
قرا می گیرند، عاقل تر  بیشتری  و دانش  انسان ها مطالب  آخر: هر وقت  و کلام 

می شوند و اغلب هدف هایشان تغییر می کند.

سعید منصور افشار*

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

باغ گیاهان دارویی علوی توسعه می یابد

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم اعلام کرد:

متوسطدستمزدهادرقمپایینتراز
میانگینکشوری

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: آمارها حکایت از آن دارد که متوسط 
دستمزد در استان از میانگین کشوری کمتر است، اما باید توجه داشت که همین متوسط 

دستمزد در سال های قبل کمتر از شرایط فعلی بود. 
مهرداد غضنفری با اشاره به مشکلات تاریخی اقتصاد استان اظهار کرد: خوشبختانه در سه 
سال اخیر، شاهد رشد مناسب شاخص های اقتصادی در استان بوده ایم که این امر با همکاری 

و همیاری همه دست اندرکاران و از جمله بخش خصوصی در استان محقق شده است.
وی اضافه کرد: این رشد شاخص ها هم در امور تولید و هم در امور خدمات و تسهیلات بوده 

است.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم همچنین ادامه داد: البته رشد شاخص های 
اقتصادی در استان به معنای مطلوب بودن وضع موجود نیست، به بیان دیگر باید گفت استان 
قم تا رسیدن به شرایط مطلوب اقتصادی فاصله دارد، اما در عین حال آخرین آمار بیانگر این 
است که شاخص های مختلف اقتصادی شاهد رشد خوبی بوده اند و حتی در برخی شاخص 

ها، شاهد جهش رشد بوده ایم.
غضنفری در ادامه به منابع و مصارف بانکی و همچنین تسهیلات بانک های عامل به امور 
اقتصادی و تولیدی استان اشاره و اظهار کرد: آخرین آمار برآورده شده از نسبت مصارف به منابع 
بانک های دولتی در استان، 78 درصد است، اگرچه وضعیت پرداخت تسهیلات بانکی نسبت 

به سپرده موجود در همه بانک های استان از میانگین کشوری پایین تر است.
وی سپس به آخرین آمار درباره هزینه و درآمد خانوارهای استان توجه داد و یادآور شد: آمار 
حکایت از آن دارد که متوسط دستمزد در استان از میانگین کشوری کمتر است، اما باید توجه 
داشت که همین متوسط دستمزد در سال های قبل کمتر از شرایط فعلی بود که نشان می دهد 
این شاخص در استان رشد داشته است و البته باید با تلاش بیشتر همه  مسؤولان به جایگاه 
مطلوب خود برسد. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در پایان از سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی استان خواست تا آمار شاخص های کلان استان را به صورت فصلی استخراج و 
در اختیار دستگاه های استانی قرار دهد تا دستگاه های اجرایی بتوانند برنامه ریزی های جدید 

خود را بر اساس آخرین آمار استخراج شده از استان سامان دهند.
 

معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( :

مراسمتشییعپیکرهایشهدایتفحص
درقمبرگزارمیشود

معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( قم گفت: مراسم تشییع 
پیکر های شهیدان علی رضا گل محمدی و شهید محمود حاجی قاسمی که در مأموریت 

جستجوی پیکر های شهدا به فیض شهادت نائل آمدند در قم برگزار می شود. 
علی تقوایی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار داشت: پیکر های شهیدان علی رضا گل محمدی 
و شهید محمود حاجی قاسمی که در مأموریت جستجوی پیکر های شهدا به فیض شهادت 
نائل آمدند در قم تشییع می شود. وی افزود: مراسم تشییع پیکر پاک شهدای تفحص روز 
یکشنبه با رعایت دستورالعمل های بهداشتی از مسجد امام حسن عسگری )ع( به سمت حرم 
مطهر حضرت معصومه )س( برگزار می شود. معاون روابط عمومی و تبلیغات سپاه امام علی بن 
ابیطالب )ع( بیان کرد: پیکر شهید گل محمدی پس از اقامه نماز در مقبره الشهدا حرم مطهر 
حضرت فاطمه معصومه )س( تدفین و پیکر شهید حاجی قاسمی به زادگاهش شاهرود منتقل 
می شود. تقوایی عنوان کرد: شهید علی رضا گل محمدی فرمانده جبهه میانی و درون مرزی 
کمیته جستجوی مفقودین ستاد کل نیرو های مسلح و شهید محمد حاجی قاسمی مسئول 
یکی از محور های تفحص شهدای جنگ تحمیلی بودند که روز پنج شنبه 30 بهمن هنگام 

جستجوی شهدا در منطقه زرباطیه عراق در اثر برخورد با مین به فیض شهادت نائل آمدند.

 رئیس علوم پزشکی قم خبرداد:

افزایشتعدادبستریهایکرونایی
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت کرونا در این استان گفت: در حال 

حاضر 107 بیمار کرونایی در قم بستری هستند که وضعیت 13 تَن از آن ها وخیم است. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر در گفت و 
گویی اظهار داشت: در 2۴ ساعت منتهی به دوم اسفندماه، 20 بیمار با علائم کرونا توسط 

اورژانس مراکز درمانی و بیمارستانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند.
وی تعداد بستری شدگان جدید را 18 تَن ذکر کرد و افزود: پنج تَن که طی روزهای گذشته 
بستری شده بودند نیز ترخیص شدند. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در میان 

بیمارانی که نتیجه آزمایش کرونای آنها مثبت شده بود نیز هیچ مورد فوتی نداشتیم.

قم  در  کرونایی  وضعیت  اینکه  بیان  با  قم  استاندار 
شکننده است گفت: برغم آبی بودن شرایط قم ولی به دلیل 
درگیری استان های اطراف قم با این بیماری باید در آستانه سال 

جدید همه تدابیر را به کار بگیریم تا با موج چهارم مواجه نشویم. 
بهرام سرمست روز شنبه درپایان جلسه ستاد ملی مبارزه با 
کرونا که به صورت ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در 

حضرت آیت الله خامنه ای فرمودند: از افتخارات انقلاب اسلامی است که توانسته 
نشان »نقش آفرینی در مسائل اساسی« را بر سینه جوانان برومند کشور بنشاند.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای 
در پیامی به پنجاه وپنجمین نشست اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا، 

نشاندن نشان »نقش آفرینی در مسائل اساسی« بر سینه جوانان برومند کشور را از 
برترین افتخارات انقلاب اسلامی خواندند.

متن پیام رهبر انقلاب اسلامی که صبح امروز حجت الاسلام احمد واعظی نماینده 
مقام معظم رهبری در امور دانشجویان در اروپا آن را در نشست مجازی این اتحادیه 

قرائت کرد، به این شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

دانشجویان عزیز
هر روز که می گذرد اهمیت نقش جوانان در پیشرفت کشور و تضمین آینده ی آن 
بیشتر آشکار می شود. بلیّه ی عمومی کرونا هم این را یک بار دیگر به اثبات رسانید. 
همت و انگیزه و امید شورانگیز جوانان در این ماجرا نیز مانند بسیاری از مسائل کشور، 
پیشران گشایش های علمی و عملی شد. این یکی از برترین افتخارات انقلاب اسلامی 
است که توانسته نشان »نقش آفرینی در مسائل اساسی« را بر سینه جوانان برومند 
کشور بنشاند. از شما دانشجویان عزیز انتظار می رود که در این فرصت مغتنمی که 
در اختیار شما است، خود را هر چه بیشتر به صلاحیت های علمی و دینی و اخلاقی 
آراسته کنید و آماده ی نقش آفرینی شوید، و اتحادیه ی انجمن های اسلامی در این باره 

دارای وظیفه ای سنگین تر و البته افتخارآمیزتر است.

پیام رهبرانقلاب به انجمن های اسلامی دانشجویان در اروپا؛

انقلابنشان»نقشآفرینیدرمسائلاساسی«رابرسینهجواناننشاند

رئیس سازمان بازرسی:

بامقصرانتعطیلیواحدهایتولیدیبرخوردمیشود
رئیس سازمان بازرسی کل کشور گفت: دلیل تعطیلی 
بررسی  بویراحمد  و  کهگیلویه  تولیدی  های  کارخانه 
می شود و چنانچه قصوری متوجه فرد یا نهادی باشد 
بدون اغماض با آنها برخورد می شود.  رییس سازمان 
بازرسی کل کشور در جریان بیست و دومین سفر استانی 
از  به استان کهگیلویه و بویراحمد  رییس قوه  قضاییه 
واحدهای تولیدی سامان باتری و سردخانه ۵ هزار تنی 
یاسوج   3 شماره  صنعتی  شهرک  در  طلایی  سپیدار 
بازدید و در نشستی با فعالان اقتصادی استان شرکت 
درویشیان  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام  کرد. 
اظهار داشت: یکی از اهداف سفرهای استانی بررسی 
است.  راکد  و  نیمه فعال  تولیدی  واحدهای  مشکلات 
و فعال شدن  تولیدی سرمایه ملی هستند  واحدهای 
آن ها باعث افزایش اشتغال و بهره وری می شود. رئیس 
سازمان بازرسی کل کشور درباره واحد تولیدی سامان 

باتری کارا، گفت: جای تعجب است که یک واحد تولیدی 
که فعالیت آن از سال 81 شروع شده در همه این سال ها 
راکد باشد و سودی به حال اقتصاد و اشتغال نداشته 
باشد. وی تأکید کرد: نباید تحریم ها را بهانه کرد زیرا 
که این واحد باید سال ها قبل از تحریم ها به مدار تولید 
اضافه می شد. اجازه نخواهیم داد که با سهل انگاری ها، 
پول بیت المال هدر رود. رئیس سازمان بازرسی کل کشور 
ابراز داشت: با برنامه ریزی های انجام شده تعداد زیادی از 
واحدهای راکد در کشور به چرخه تولید بازگشتند و در 
استان کهگیلویه وبویراحمد نیز پیگیر راه اندازی مجدد 
واحدهای تولیدی تعطیل و نیمه تعطیل خواهیم بود. وی 
ادامه داد: بدون شک شرکت های دانش بنیان داخلی به 
راحتی قادر به تأمین دانش فنی برای راه اندازی کارخانه 
سازمان  رییس  بود.  خواهند  یاسوج  در  باتری  تولید 
بازرسی کل کشور با اشاره به تملک این واحد تولیدی 

و  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل  از  بانک،  سوی  از 
این  مستندات  تا  خواست  کشاورزی  بانک  همچنین 
طرح را ارائه کنند. حجت الاسلام  والمسلمین درویشیان 
همچنین بیان کرد: باید با هدف جهش تولید، واحدهای 
راکد در منطقه حمایت شوند و به چرخه تولید بازگردند. 
حجت الاسلام والمسلمین درویشیان عدم تعهد برخی از 
سرمایه گذاران واحدهای تولیدی را منجر به تملک واحد 
تولیدی توسط بانک دانست و افزود: تلاش می کنیم تا 
انجا که امکان دارد به مالک برگردد و اگر امکان برگشت 
نیست بانک ها می بایست واحدها را فعال کنند و نباید 
کل  بازرسی  سازمان  رئیس  بماند.  راکد  ملی  سرمایه 
کشور ادامه داد: هرگونه کوتاهی در زمینه راکد ماندن 
واحدهای تولیدی از ناحیه متولیان دستگاه های اجرایی 
به عنوان ترک فعل محسوب شده و با برخورد قانونی رو 

به رو می شود.

مسیح  بیمارستان  عفونی  بیماریهای  تخصص  فوق 
دانشوری با تاکید بر این که گفت: اگر هرچه سریعتر 
از شیوع گسترده بیماری جلوگیری نشود ممکن است 
تا اواخر اسفند درگیر پیک های شدیدتر بیماری شویم. 
دکتر پیام طبرسی با اشاره به آخرین وضعیت شیوع کرونا 
ویروس انگلیسی اظهار کرد:  در ابتدا تفاوت این گونه 
جهش یافته صرفا افزایش سرایت پذیری بود. به مرور زمان 
طی تحقیقات بیشتر مشخص شد این گونه قدرت انتقال 
بیشتری در مقایسه با گونه اصلی ووهان دارد، به شکلی 
که کرونای انگلیسی نوجوانان را بیشتر نیز تهدید می 
کند. وی با بیان این که افراد زیر 20 سال بیش از سایرین 
گفت:  هستند  انگلیسی  کرونای  به  ابتلا  معرض  در 
متاسفانه زیر 20 ساله ها هدف واکسیناسیون اضطرار 
نیستند و این موضوع چالش های پیش روی اپیدمی را 
دوچندان می کند. طبرسی ادامه داد: متاسفانه گونه ی 

انگلیسی مرگ و میر و عوارض بیشتری را در مقایسه با 
نمونه اصلی ویروسی که مبدا آن ووهان چین بود دارد. 
وی با بیان این که تا به امروز بیش از 2۴ مبتلا به ویروس 
کرونای انگلیسی در کشور شناسایی شده عنوان کرد: 
از این تعداد دونفر فوت شده اند. استاد دانشگاه علوم 
پزشکی شهید بهشتی درباره علائم کرونای انگلیسی 
توضیح داد: علائم و عوارض این بیماری همانند کرونایی 
که مبدا آن چین بود بروز می کند، با این تفاوت که سرعت 
پیشرفت این ویروس به مراتب بیشتراست. ولی همچنان 
اطلاعات کافی درباره این نمونه کرونا در دسترس نیست. 
طبرسی با یادآوری این موضوع که موارد جدید جهش 
های کرونا به ویروس کرونای انگلیسی ختم نمی شود 
هشدار داد: ویروس کرونا مدام در حال جهش و چرخش 
است بنابراین تنها راه حل پیشگیری از چرخش و شیوع 
گسترده کرونا قطع زنجیره انتقال ویروس است. وی با 

بیان این که حتی با شیوع کرونای جهش یافته انگلیسی 
کشور  در  مبتلایان  میزان  در  داری  معنی  تغییر  هنوز 
مشاهده نشده افزود: صرفا در روزهای اخیر بیماری با 
شیب افزایشی در حال گسترش است بنابراین لازم است 
مسئولان، سیاستگذاران و مردم اعمال محدودیت ها و 
رعایت پروتکل های بهداشتی را بیش از پیش مورد توجه 
قرار دهند. عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی درمورد شیوع آنفولانزا نیز گفت: تا به امروز 
مورد ابتلا به آنفولانزای ثابت شده  ای در کشور مشاهده 
بسیار  باشد  شده  شناسایی  هم  موردی  واگر  نشده  
محدود بوده است. طبرسی ادامه داد: کماکمان موارد 
سرماخورگی و آنفولانزا سهم ناچیزی را در اپیدمی کووید 
به خود اختصاص می دهد و هر موردی از سرماخوردگی 
و علائم بیماری باید با فرض کرونا مراقبت های لازم و 

مراجعه به پزشک طبق دستورالعمل ها انجام شود.

فوق تخصص بیماریهای عفونی بیمارستان مسیح دانشجوری:

درگیرموجهایشدیدترمیشویماگرکروناکنترلنشود
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سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا تاکیدکرد:

تزریقواکسنفقطبراساساولویتهای
سندملیواکسیناسیون

واکسیناسیون  روند  ادامه  برای  گفت:  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  سخنگوی 
کرونا منتظر ورود واکسن های جدید هستیم و به محض اینکه واکسن ها برسد، 
واکسیناسیون را ادامه می دهیم. تزریق واکسن فقط بر اساس اولویت های سند 
ملی واکسیناسیون انجام می شود و خارج از این سند به هیچ فردی واکسن زده 

نمی شود.
به گزارش خبرنگار ایرنا، علیرضا رئیسی روز شنبه پس از جلسه ستاد ملی کرونا 
با تاکید بر ادامه واکسیناسیون کرونا برای گروه های آسیب پذیر افزود: امروز پنجاه 
وهشتمین جلسه ستاد مقابله با کرونا با حضور رئیس جمهوری برگزار شد و یکسال 

درگیری با همه گیری کرونا بررسی شد.
وی گفت: یکسال از زمان پیدایش ویروس کرونا در کشور گذشت. امروز حدود 
سه روز از سالگرد ورود این مهمان ناخوانده به کشور گذشت. همچنان این مهمان 
قصد رفتن ندارد حتی خبرهایی می رسد که این ویروس جهش هایی هم در 
جاهای مختلف دنیا داشته که یکی از نگرانی های مهمی است که امروز در جلسه 

ستاد ملی کرونا مطرح شد.
معاون بهداشت وزیر بهداشت ادامه داد: نکته مهم این است که همسایه های 
غربی از جمله عراق است با شیوع بالای بیماری کووید19 مواجه شده اند و که 
حتما باید مراقب باشیم، شواهدی از گردش ویروس جهش یافته در عراق و وجود 
دارد. سیر گردش ویروس کرونا در عراق شتاب دارد. به استانهای غربی کشور 
توصیه و تاکید شده که باید بیشتر مراقب باشند و برای کنترل این ویروس به ویژه 

مرزهای غربی کشور باید اقدامات سختگیرانه ای برای عبور و مرور صورت بگیرد.
سخنگوی ستاد ملی کرونا گفت: استان خوزستان بالاترین میزان شیوع بیماری 
کووید19 را دارد. گردش ویروس انگلیسی در خوزستان دیده شده است. در اهواز 
و جنوب اهواز این ویروس مشاهده شده و این زنگ خطر و هشداری است که همه 
باید رعایت کنند. اکنون میزان رشد و سرعت انتشار ویروس در خوزستان بسیار 
بالاست و نسبت به کل کشور شیب تند و شتابانی دارد باید دقت کرد شیوه نامه 

های بهداشتی رعایت شود
وی افزود: کرونا در مازندران خوشبختانه سیر نزولی را طی می کند. امیدواریم 
بارعایت بیشتر شیوه نامه ها، شیوع بیماری را مهار کنیم و سیر نزولی رو به پایین 
برود. در مجموع میزان بستری ها در کشور طی هفته های گذشته افزایش ملایم 
داشتیم اما باید دقت کنیم در برخی استانها مثل استانهای شمالی که بیشترین 
میزان بستری را داشتیم کاهش پیدا کند البته در برخی استانها مثل خوزستان، 

آذربایجان شرقی و ایلام سیر بیماری افزایشی است و باید مراقبت کنیم.
رئیسی گفت: در کل در کشور 11 شهر قرمز داریم که همگی در  خوزستان 
هستند، ۵2 شهر نارنجی، 217 زرد و 1۶8 شهر آبی داریم. هفته گذشته به 
تعداد شهرهای نارنجی افزوده شده است. شهرهای آبادان، اهواز، بندر ماهشهر، 
خرمشهر، دزفول، دشت آزادگان، رامهرمز، شادگان، شوشتر، کارون و هویزه در 

وضعیت قرمز قرار دارند.
وی افزود: قدرت سرایت ویروس انگلسی بالاست، راه حل مقابله هم همان 
کارهای قبلی است با دقت بیشتری باید انجام شود. مراقبت از سالمندان و اطفال 
باید جدی گرفته شود. این دو گروه به شدت آسیب پذیر هستند. افراد بالای ۶0 
سال تا جای ممکن از خانه بیرون نیایند و در جمع حضور پیدا نکنند. رعایت فاصله 
گذاری ضروری است. جوانان اگر برای دیدار پدر و مادر می روند تا جای ممکن 
دیدار کوتاه یا از طریق مجازی باشد و حتما در این دیدارها باید تهویه مناسب و 

ماسک استفاده شود.
رئیسی گفت: سالمندان بسیار آسیب پذیر هستند، نباید ساده انگاری کنیم در 
ارتباط با کرونا تجربه ثابت کرده هر وقت میزان رعایت پروتکل ها پایین باید همه 
آسیب می بینیم . اکنونن با 1۴ درصد افت رعایت پروتکل در کشور مواجه هستیم. 
هر زمان افت پروتکل ها اتفاق بیفتد. میزان بیماری افزایش پیدا می کند. مرزهای 

غربی به شدت باید مراقبت شوند و از رفت و آمدها به شدت باید جلوگیری کنیم.
 

آیت الله موسوی تبریزی:

نبایدانتخاباتراتحریمکرد
دبیرکل مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم گفت: تا این لحظه مجمع 

مدرسین و محققین برای انتخابات پیش رو برنامه خاصی تدوین نکرده است.
آیت الله سیدحسین موسوی تبریزی در گفتگو با خبرنگار مهر در باره برنامه های 
حزب متبوع خود برای انتخابات 1۴00 گفت: تا این لحظه مجمع مدرسین و 
محققین برای انتخابات پیش رو برنامه خاصی تدوین نکرده است. برنامه نهایی این 

مجمع در چارچوب کل جبهه اصلاحات خواهد بود.
دبیرکل مجمع مدرسین و محققین با تاکید بر اینکه نماینده این مجمع در 
و کارگروهی تشکیل  اظهار کرد: کمیته  نهاد اجماع ساز حضور دارد  جلسات 
نداده ایم؛ اما نماینده مجمع در جلسات اجماع ساز، نظرات اعضای شورا را منتقل 
خواهد کرد. هنوز مذاکرات ناتمام است و منتظر نتایج نهایی هستیم؛ ولی نتیجه 
جبهه اصلاحات هرچه باشد مجمع مدرسین و محققین همان را انجام خواهد 

داد.
موسوی تبریزی معرفی کاندیدای پیشنهادی مجمع مدرسین و محققین برای 
ریاست جمهوری را به آینده موکول کرد و گفت: اول باید نظرات و تصمیمات جبهه 

اصلاحات مشخص شود، فعلًا نمی توانیم اسم کسی را مطرح کنیم.
وی درباره انتخابات شوراهای شهر خاطرنشان کرد: در انتخابات شوراها هم تا 
حد امکان شرکت خواهیم کرد اما شرطش این است که کاندیداهای مورد تأیید 

خودمان برای شوراها حضور داشته باشند.
دبیرکل مجمع مدرسین و محققین شرکت آگاهانه در انتخابات را وظیفه شرعی 
دانست و تاکید کرد: نباید انتخابات را تحریم کنیم؛ اما باید با پیدا کردن شناخت 
صحیح از کاندیداها و اطمینان از کارآمدی و صلاحیت آن ها پای صندوق ها برویم. 
ضروری است بدانیم با انتخاب و رأی دادن، مسئولیت کارها و تصمیمات فرد 
منتخب را برعهده می گیریم. رأی و نظر ما اگر کسی را به مسئولیت برساند و در 

پیروزی او اثر داشته باشد، ما هم در دستاوردها با او شریک خواهیم بود.

رئیس سازمان زندان ها اعلام کرد

زندانیانفقیربابدهیکمتاپایانهفته
آزادمیشوند

رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی کشور در مراسم آزادی 22 
نفر از زندانیان استان کهگیلویه و بویر احمد گفت: تا پایان هفته، تمام زندانیان 
فقیر کشور که به علت مبالغ پایین در زندان هستند شناسایی و از محل اعتبارات 

اهدایی ستاد اجرایی فرمان حضرت امام )ره( آزاد خواهند شد.
حاج محمدی با اشاره به نقش کنترل های درونی در بازداری انسان از ارتکاب 
به جرم گفت: کنترل درونی بهترین شیوه مراقبت از خود است و اگر ما پایبند به 

قواعد، اصول و اخلاق باشیم نیازی به این پابندها نداریم.
رئیس سازمان زندان ها با اشاره به موضوع خانواده زندانیان گفت: متاسفانه 
با زندانی شدن هر فرد خانواده او نیز دچار آسیب می شود و شما باید بخاطر 
خانواده، فرزندان و همسر خود از مسیر گذشته خود بازگردید و راه درست زندگی 
را انتخاب کنید. رئیس سازمان زندان های کشور در بخش دیگری از سخنان خود 
گفت: زندگـی اجتماعی نیازمند امنیت اسـت، امنیتی کـه ضامن فعالیتهای 
سـازنده اجتماعـی اسـت. وی اظهار داشت: امنیـت خـود بـه خـود پدیـد نمی آید؛ 
چراکـه در اجتمـاع افرادی هسـتند کـه ایـن نعمـت را نادیده گرفته و با تخطی از 
عهد خود موجب تزلزل امنیت اجتماعی می شوند که بـرای جلوگیـری از این عدم 
پایبندی به تعهدات، زنـدان نقش نگهداری، کنتـرل و هدایت افراد را به عهده دارد 

تـا اجتمـاع بتوانـد بـا امنیـت و سلامتی راه رشـد و بالندگـی را طـی نمایـد.
وفُوا بِالعَهدِ إنَّ العَهدَ کانَ مَسئُولـاً « تاکید 

َ
حاج محمدی با اشاره به آیه شریفه » وَ أ

داشت: همه ما موظف به مراقبت و نظارت بر تعهدات خود و دیگران هستیم. 
اما امروز با آزادسازی این زندانیان تلاش نمودیم تا در راستای احیای ارزش های 

انسانی و اسلامی و ترویج فرهنگ بخشش گام برداریم.

بیانیهبیخاصیت
و  انگلیس  آلمان،  خارجه  امور  وزرای  بود  انتظار 
فرانسه در اولین دیدار خود با وزیر امورخارجه آمریکا، 
بلوغ سیاسی خود را نشان داده و از آمریکا بخواهند 
که پیمان شکنی ترامپ در خروج از برجام را با لغو 

تحریم های ایران جبران کند. اما سه کشور اروپایی با صدور یک بیانیه بی خاصیت 
از ایران خواستند تا به تعهدات برجامی خود بازگردد. این رویکرد اروپا نشان داد که 
هنوز اروپا به مرحله استقلال از آمریکا نرسیده و کماکان جرات ابراز وجود در مقابل 

کاخ سفید را ندارد.
بیانیه سه کشور اروپایی نشان داد که آنها علیرغم ادعای علاقمندی به حفظ 
برجام، به دنبال تامین منافع رژیم صهیونیستی و چند کشور مرتجع عربی بوده و با 
تخطی از مسئولیت های خود، در مسیر تخریب توافق هسته ای حرکت می کنند. 
آلمان، فرانسه و انگلیس، تروئیکای اروپایی که خود امضاکننده برجام هستند در 
حالی از تصمیمات قانونی و منطقی ایران در زمینه هسته ای ابراز نگرانی می کنند 
که عملا هیچ اقدامی برای حفظ برجام انجام نداده و برای متقاعد کردن آمریکا 

برای پایان دادن به تحریم های ضدایرانی، ناتوان نشان داده اند.  
وزرای امورخارجه کم حافظه اروپا فراموش کرده اند که این ایران بود که به همه 
تعهدات خود در برجام عمل کرد و امروز این ایران است که در یک موضع مطالبه 
گرانه قرار دارد. پافشاری ایران بر مواضع خود مبنی بر کاهش تعهدات هسته ای 
و موضع اخیر مبنی بر عدم تعهد نسبت به اجرای پروتکل الحاقی،  به دلیل خروج 

آمریکا از برجام و احیا و افزایش تحریم های اقتصادی علیه ایران است.
ترامپ با خروج از برجام و اعمال تحریم علیه ایران، آینده اقتصادی، سیاسی و 
امنیتی اروپا را نیز زیر سوال برد. چرا که برجام غیر از یک تعهد بین ایران و 1+۵ ، 
فرمولی برای مقابله با یکجانبه گرایی آمریکا و تقویت چند جانبه گرایی بود که به 
نفع اروپا نیز هست. اما توافق هسته ای به سند عهدشکنی غربی ها  اعم از آمریکا 

و اتحادیه اروپا مبدل شد.
جامعه جهانی که بارها در حمایت از ایران، جلوی زیاده خواهی های ترامپ در 
سازمان ملل و شورای امنیت ایستاد به این واقعیت اذعان دارد که آمریکا با اعمال 
تحریم های ضدایرانی و  تروئیکای اروپایی به دلیل ناتوانی در انجام تعهدات 
برجامی، شانس موفقیت تلاش های دیپلماتیک را از بین برده اند. از این رو اقدام 
حکیمانه و قانونی ایران در کاهش  تعهدات برجامی که مبتنی بر ماده 3۶ برجام 
است، مورد حمایت جامعه جهانی و بخصوص دو عضو دیگر برجام یعنی روسیه و 

چین قرار گرفته است.
هدف ایران از ورود در برجام، لغو تحریم های اقتصادی بود، این هدف هنوز 
برآورده نشده و همانگونه که رهبر معظم انقلاب فرمودند، ایران تنها در مقابل عمل 
طرف مقابل، اقدام عملی انجام خواهد داد. اقدام صحیح و راهبردی ایران در 
کاهش تعهدات برجامی و پیش شرط های ایران در بازگشت به تعهدات، اقدامی 
منطقی برای دمیدن روح به پیکر بی جان برجام است. متاسفانه سه کشورهای 
اروپایی می خواهند با حمایت از رویکرد استکباری آمریکا و تمسک به تهدید و 
ارعاب، مردم بزرگ ایران را از پیگیری مطالبات خود که لغو تحریم های طالمانه 
است، منصرف کنند. اما تجربه نشان داده است که مواضع مبتنی بر تهدید، 
ارعاب و جنگ روانی علیه ایران، معمولًا با ناکامی مواجه شده و در دوره بایدن نیز 

همین روند ادامه خواهد یافت.
اقدام ایران در کاهش تعهدات خود نسبت به برجام با تأخیر انجام شد ولی یک 
پیام بسیار روشن و دقیق برای طرف های اروپایی دارد و آن این بود که اروپا بهتر 
است به صدور بیانیه های تکراری و بی خاصیت دل نبندد و اگر علاقمند به حفظ 

برجام است باید آمریکا را متقاعد به لغو عملی تحریم های ضد ایرانی نماید.
* تحلیلگر مسائل بین الملل

با هدف کنترل شیوع کرونا؛

رحمانیفضلی:مرزهایایرانباعراق
بستهمیشود

 فرمانده قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: به منظور کنترل شیوع 
کرونا در استان خوزستان، مرزهای ایران با عراق بسته و تردد به خوزستان ممنوع 
می شود. عبدالرضا رحمانی فضلی روز شنبه در حاشیه نشست ستاد ملی مقابله با 
کرونا در جمع خبرنگاران افزود: در جلسه امروز قرارگاه نحوه و چگونگی و ارزیابی 
عملکرد طرح شهید سلیمانی مطرح و بررسی شد و گزارش بسیار خوبی در این 
خصوص توسط سپاه به عنوان یکی از اضلاع این طرح و وزارت بهداشت به عنوان 
مسئول و هماهنگ کننده و سازمان برنامه و بودجه به عنوان تامین کننده مالی این 
طرح ارائه شد. وی ادامه داد: مقرر شد برای سه هفته آینده رزمایش کلی توسط 
پلیس راه کشور با اولویت نقاط قرمز و نارنجی به ویژه در خوزستان برگزار شود و 
کمیته امنیت اجتماعی ستاد ملی مقابله با کرونا روی این مسئله تصمیم گیری 
 کند. وزیر کشور با بیان اینکه طرح مقابله با کرونا با قوت خود ادامه می یابد، اظهار 
کرد: در جلسه امروز سازمان برنامه و بودجه هم درباره تامین منابع گزارش خوبی 
ارائه کرد که بعد از تخصیص و تامین، به مراکز ابلاغ خواهد شد. رحمانی فضلی 
دیگر محور نشست امروز را نگرانی از وضعیت تردد در جاده های بین شهری و 
داخل شهری عنوان و تصریح کرد: با توجه به نزدیک شدن به ایام نوروز لازم بود در 
این خصوص تصمیم گیری شود. در جلسه امروز نیروی انتظامی گزارش مفصلی 
ازاقدامات خود ارائه کرد و  بعد از بررسی نقاط قوت، مقرر شد در ایام عید و نوروز 
طرح ویژه ای ارائه دهند که با قوت و جدیت بیشتری ترددها در جاده ها به ویژه 
اتومبیل ها و خودروهایی که افراد کرونا مثبت در آن هستند، کنترل شود. فرمانده 
قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مقابله با کرونا افزود: طبق این برنامه در شهرها کنترل 
تجمعات جدی گرفته شده و به ویژه تجمع اتوبوس ها و کامیون ها و وسایل نقلیه با 

اولویت ویژه مورد بررسی قرار می گیرد.
نمایشگاه بهاره نداریم

 رحمانی فضلی درباره خریدهای نوروزی و تمهیدات برای کمتر شدن تجمعات 
تصریح کرد:  مقرر شد نمایشگاه بهاره نداشته باشیم و فروش های فوق العاده را 
اصناف و اتحادیه با نظارت کامل پیگیری خواهند کرد. از مردم انتظار داریم 
مراعات کنند و اگر لزوم به خرید نیست و یا خریدهای اساسی دارند،  در کوتاهترین 
زمان انجام دهند تا نیازی به تجمع نباشد. وی اضافه کرد: در نشست امروز 
همچنین موضوع دستفروش ها مطرح و مقرر شد دستفروشان  بر اساس شرایطی 
که توسط شهرداری ها و استانداری ها و ناجا در نظر می گیرند،  عمل کنند. فرمانده 
قرارگاه عملیاتی مقابله با کرونا با اشاره به گزارش های ارائه شده در خصوص نحوه 
تامین واکسن کرونا، گفت: در نشست امروز همچنین مقرر شد تامین واکسن 
های خریداری شده از کشورهای مختلف، سریعتر فراهم شود و با اولویت بندی 
و دستورالعمل طراحی شده توسط وزارت بهداشت عمل شود. رحمانی فضلی 
ادامه داد: یکی دیگر از موضوعات، وضعیت ویژه و خاص خوزستان است که مقرر 
شد مرزهای ما با کشورهای عراق بسته و تردد بین شهری در خوزستان ممنوع 
شود. همه دستگاه ها به ویژه اصناف موظف به همکاری شدند. وزیر کشور گفت: 
دادستانی قرار است اعمال قانون توسط ناجا را با جدیت پیگیری کند و همچنین 
علما، شیوخ و رسانه های خوزستان تلاش کنند با ایجاد جریان آگاهی بخشی و 
فرهنگی عمومی، فضای اجتماعی را برای رعایت بیشتر پروتکل ها آماده کنند. 
وی اضافه کرد: مرز با عراق را مسدود کردیم و امیدواریم با همکاری مردم مشکل 

خوزستان به زودی حل شود تا نوروز خوبی داشته باشیم.
  

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح کشور خبرداد:

اتمامرسیدگیبهپروندههواپیمای
اوکراینیدردادسراینظامی

رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح کشور گفت: رسیدگی به پرونده سانحه 
سقوط هواپیمای اوکراینی در دادسرای نظامی به اتمام رسیده است. حجت 
شهرستان  نظامی  دادسرای  از  بازدید  حاشیه  در  بهرامی  والمسلمین  الاسلام 
شاهرود گفت: با اتمام رسیدگی به پرونده حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی در 

دادسرای نظامی، این پرونده هم اکنون در مرحله تدوین کیفرخواست است.

اخبار

محسن پاک آیین *

 

سبک  تغییر  لزوم  بر  تاکید  با  جمهور  رئیس 
زندگی برای مقابله با کرونا؛ گفت: همه تلاش ما 
این است که وارد موج چهارم نشویم؛ تا در شب 

عید مردم راحت تر به زندگی خود برسند.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی در 
نشست روز شنبه ستاد ملی مقابله با کرونا؛ با 
تاکید بر لزوم تغییر سبک زندگی برای مقابله با 
کرونا؛ تصریح کرد: مردم باید به خوبی بدانند که 
شرایط امروز کشور برای آموزش، خرید، رفتن به 
بازار، سینما، مراکز مذهبی، مسافرت و ... عادی 

نیست.
ما  امروز  شرایط  افزود:  جمهور  رئیس 
غیرمعمولی است؛ ما باید در این شرایط سبک 
زندگی مان را عوض کنیم؛ یعنی ماسک بزنیم، 
دستمان را بشوئیم، فاصله گذاری را رعایت کنیم،  
دورهمی ها و تجمع ها را کنار بگذاریم، تردد ها را 
کم کنیم و یعنی خلاصه اش می شود؛ سبک 

زندگی جدید.
روحانی ادامه داد: از موج اول به خوبی عبور 
کردیم، از موج دوم نیز عبور کردیم، موج سوم 
سخت بود، اما از آن نیز عبور کردیم و همه تلاش 
ما این است که وارد موج چهارم نشویم؛ تا در شب 

عید مردم راحت تر به زندگی خود برسند.
رئیس جمهور با اشاره به موضوع ساختارسازی 
در موضوع مقابله با کرونا گفت: ساختار جدید 
با  که  کرونا  با  مقابله  ملی  ستاد  تشکیل  یعنی 
کمیته های فرعی و قرارگاه عملیاتی و با کمک 

همه نیرو ها در کنار یکدیگر قرار گرفتند.

برخی  ما  ستاد  این  در  داد:  ادامه  روحانی 
قوانین و مقررات را برای رفاه حال مردم و کمک به 
اقشار تحت فشار تغییر دادیم؛ وام و یارانه ویژه ای 
اختصاص دادیم، برای کسب و کار هایی که دچار 
مشکل بودند و همچنین برای اجاره مسکن نیز 

وام در نظر گرفتیم.
رئیس جمهور افزود: کمک های لازم را در حد 
توان کشور انجام دادیم و قوانین لازم را همین 
جا وضع و تصویب کردیم، هرجا مقررات دست و 
پاگیری بود مثل امهال برای پرداخت وام یا برق و 
آب و مالیات، ستاد اقدامات لازم را در سایه دولت 

الکترونیک و اقتصاد دیجیتال انجام داد.
دنبال دولت  به  نیز  از قبل  ما  روحانی گفت: 
الکترونیک و اقتصاد دانش بنیان بودیم؛ اما در 
عین حال در وانفسای کرونا، ضرورت این موضوع 
برای ما روشن تر شد، حرکتی که در این یک سال 
دیجیتال  اقتصاد  و  الکترونیک  دولت  حوزه  در 
شروع شده نه تنها با سال های قبل بلکه با دهه 
این یک سال  قابل قیاس نیست، در  قبل هم 

حرکت عظیم و بسیار بزرگی انجام گرفت.
رئیس جمهور همچنین به فداکاری بخش تولید 
کشور اشاره کرد و گفت: در همان روز های خطر 
و دلهره مردم در اسفندماه سال گذشته، تولید 
کشور دست نخورد و تمام دستگاه ها با رعایت 

پروتکل ها به تولید خود ادامه دادند.
آقای روحانی افزود: حتی برای لحظه ای نیز 
خدمات قطع نشد برای مثال آب، برق و گاز قطع 
نشد و با همه این شرایط سخت همه کسانی که 

کنار  در  مدافعان سلامت  مثل  ضرورت داشت 
دستگاه ها و کارخانه ها و چاه های نفت پای کار 

بودند و شبانه روز فعالیت کردند.
حادثه ای  وقتی  کرد:  تصریح  جمهور  رئیس 
رخ می دهد، وجود خدمات ملموس تر می شود، 
در تمامی فصل ها و به ویژه سرمای زمستان، ما 

قطعی گاز نداریم و خدمات در حال انجام است.
ملزومات  در  تقریبا  امروز  ما  گفت:  روحانی 

بهداشتی به بیرون نیازی نداریم.
شبهه افکنی ضدانقلاب در مورد کرونا 

دروغ محض بود
ملی  ستاد  جلسه  در  درادامه  جمهور  رئیس   
کرونا  حوادث  تمام  در  گفت:  کرونا  با  مقابله 
اعلام  مردم  به  را  آمار  دقیق  به صورت  همیشه 

کردیم.
گذشته؛  سال  اسفند  گفت:  جمهور  رئیس 
متوجه شدیم که این ویروس وارد کشور شده و 
در این روز تست تشخیصی به ما اعلام کرد که 
ویروس کرونا وارد شده که ممکن است چند روز 

زودتر نیز این ویروس وارد شده باشد.
آقای روحانی افزود: از اولین روزی که از ورود 
این ویروس به کشور مطلع شدیم؛ تصمیم گرفتیم 
وارد کشور  این ویروس  به مردم اعلام کنیم که 

شده است و افرادی نیز به آن مبتلا شده اند.
اینکه در آن مقطع  به  با اشاره  رئیس جمهور 
بعضی ها شبهه داشتند که در آستانه انتخابات 
مردم  اطلاع  به  را  موضوع  این  آیا  که  هستیم 
یا نه؟ گفت: من اعلام کردم که هیچ  برسانیم 
تردیدی در این زمینه نکنید؛ چه انتخابات پیش 
این  باشد؛  مراسمی  هر  و  نباشد  یا  و  باشد  رو 
موضوع شوخی پذیر نیست و با جان مردم سر و 
کار دارد؛ مردم باید از این موضوع مطلع شوند که 
از همان روز چهارشنبه به مردم ورود این ویروس به 

کشور اعلام شد.
انقلاب  ضد  زمینه  این  در  افزود:  روحانی 
خارجی نشین ایجاد شبهه کرد که دولت واقعیت 
را به مردم نگفت و به خاطر انتخابات؛ موضوع را 
دیر اعلام کرد، این یک تهمت و یک دروغ صد در 

صد است.
رئیس جمهور گفت: ما از همان لحظه ای که 
متوجه این ویروس شدیم به مردم اعلام کردیم؛ 
این وظیفه ما بوده؛ در طول این مدت و در تمام 
حوادث کرونا و افزایش و کاهش تعداد مرگ و میر 
به صورت یک آمار دقیق به مردم اعلام کرده ایم.

 رئیس قوه قضائیه گفت: این کاری که در رابطه با 
تولید واکسن کرونا در کشور انجام شد از یک موشکی 
برای  اثرش  تولید می شود  ما  که در بخش نظامی 
ناامید کردن دشمن و امیدوار کردن مردم کمتر نیست.

به  استانی  سفر  در  شنبه  ظهر  رئیسی  الله  آیت 
کهگیلویه و بویراحمد در جمع خبرنگاران در یاسوج 
افزود: آنچه امروز دشمن را ناامید می کند در حوزه 
تولید، آن است که هر چه تولید افزون شود، دشمن 

نا امیدتر می شود.
وی با بیان اینکه باید از ظرفیت ها به نحو مطلوب 
در  موثران  عنوان  به  نخبگان  گفت:  کرد،  استفاده 
آسیب های  نحوی  به  که  کنند  تلاش  باید  جامعه 
اجتماعی و اقتصادی کاهش یابد چرا که آسیب های 

اجتماعی تبدیل به جرم می شوند.
آیت الله رئیسی اظهار داشت: باید کاری کرد که 
ما شاهد کاهش ناهنجاری ها و کاهش آسیب های 
اجتماعی باشیم که این آسیب ها تبدیل به جرم و جرم 

تبدیل به مسائل کیفری و جزایی نشود.
و  اجتماعی  عدالت  یعنی  عدالت،  افزود:  وی 
اقتصادی می تواند آسیب های اجتماعی را کاهش 
تبعیض می بینیم  و  از فساد  آنچه در جامعه  و  دهد 

محصول بی عدالتی ها و محصول دور شدن از عدالت 
اقتصادی و اجتماعی است.

آیت الله رئیسی تصریح کرد: ما هر چه به عدالت 
و  هستیم  ناهنجاری ها  کاهش  شاهد  کنیم  عمل 
همانگونه که رهبر فرمودند باید فقر، فساد و تبعیض 
را ریشه کن کرد و نه فقر زیبنده نظام اسلامی است 
اسلامی  نظام  با  و هیچکدام  تبعیض  نه  و  فساد  نه 

سازگاری ندارند.
نگران مشارکت مردم  اینکه هیچکس  بیان  با  وی 
نباشد، اظهار داشت: مردم چشم و گوش باز دارند و 
اوضاع و شرایط را خوب می بینند و عرصه ها را خوب 
رصد می کنند و در کرونا در حرکت مومنانه رهبری 
چقدر زیبا حضور یافتند به رغم اینکه دچار مشکلات 

مالی شده بودند.
آیت الله رئیسی افزود: آنچه باید به دنبال آن بود این 
است که سازمان اداری در کشور باید کار آمد شود و هر 
چه کار آمدتر گردد و اجرای عدالت در عمل و اجرا و 
میدان بیشتر شود، امید هم افزون شده و دشمن دچار 

یاس و ناامیدی خواهد شد.
وی بیان داشت: هر کاری که امروز در جهت افزایش 
شود،  انجام  کشور  این  پیشرفت  جهت  در  و  تولید 

باعث امیدواری مردم می شود و دستگاه قضائی که 
هم وظیفه نظارت و هم قضاوت دارد، در حوزه های 
نظارتی وظیفه دارند که دنبال کنند، ببیند و بشنوند 
و پیگیری کنند و خستگی ناپذیر کار کنند تا کار به 

نتیجه و محصول برسد.
آیت الله رئیسی افزود: باید با یک دنیا امید و تلاش 
کار را با قدرت دنبال کرد و گره ها گشوده خواهد شد و 

آینده بسیار روشن و درخشان است.
این ظرفیتی که  اینکه  بیان  با  رئیس قوه قضائیه 
در استان کهگیلویه و بویراحمد وجود دارد به برکت 
و  بزرگان  علما،  همچون  سرمایه هایی  از  بسیاری 
نخبگان بوده و نتیجه اش در کارنامه این استان قریب 
عظیم  ظرفیت  این  گفت:  است،  شهید  دوهزار  به 
در پرتو ارتباط با خدا و ارتباط با دین و فرهنگ دینی 
ایجاد شده و نشان آن تربیت مردم و ارادت به اهل بیت 
عصمت و طهارت بوده که از سرمایه های مهم استان 

است.
وی افزود: همه این ظرفیت های خدادادی همچون 
آب و خاک و هوا و کشاورزی و گردشگری و صنایع 
و نیروی جوان و نخبه که آماده تولید و فعالیت است 

برای مسئولین مسئولیت آور است.

رئیس قوه قضائیه:

تولیدواکسندشمنراناامیدکرد

روحانی درجلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

تلاش می کنیم تا وارد موج چهارم نشویم

معاون اول رییس جمهوری گفت: تهدید، تحریم و فشار حداکثری آمریکا برای به 
زانو در آوردن ملت ایران به بن بست خورده و نتوانستند اقتصاد ما را شکست دهند.
اسحاق جهانگیری روز شنبه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی و افتتاح همزمان 
با اعمال تحریم های  طرحهای اقتصادی و عمرانی کردستان، اظهار داشت: 

ظالمانه کشور در شرایط بسیار حساس و دشواری قرار گرفت.
وی با بیان اینکه، این شرایط سخت و حساس برای مسوولان اهمیت ویژه ای 
دارد، افزود: این شرایط به ویژه در مقاطع که فشار بر زندگی مردم بیشتر شد، 
وظیفه اخلاقی، انسانی و شرعی مسوولان را سنگین تر کرد تا هر از آنچه در توان 

دارند برای رفع گرفتاری مردم استفاده کنند.
و  سخت  مذاکرات  انجام  از  قبل  تحریم های  دورانی  به  اشاره  با  جهانگیری 
فشرده با 1+۵ افزود: این مذاکرات در نهایت منجربه توافق برجام شد و در پی آن 
فعالیتهای اقتصادی و عمرانی کشور به ویژه در سال 139۵ شتاب بیشتری گرفت 

و این سال سال ویژه ای برای کشور بود.
 وی اضافه کرد: کشور در این سال بالاترین رشد اقتصادی دنیا را داشت و از سال 

139۶ با روی کار آمدن ترامپ در آمریکا شرایط تغییر یافت.
معاون اول رییس جمهوری از ترامپ به عنوان فردی نام برد که جز به مسائل 
تبعیض نژادی به هیچ قاعده اخلاقی و حقوق بین المللی ارزش قائل نبود، اضافه 
کرد: این فرد علاوه بر تحریمهای زیادی که علیه ایران وضع کرد، از نظر از توافق 
بین المللی ۶ کشور هم در حالی خارج شد که ایران به همه تعهدات خود عمل 

کرده بود.
جهانگیری این اقدام ترامپ را خارج از همه عرف و قوانین بین الملل برشمرد 
و اظهارداشت: وی به قول خود تحریمهای دردآوری را آغاز کرد تا مردم دست به 
حرکتهای خطرناک علیه نظام بزنند و فکر می کرد که اقتصاد کشورمان را فلج می 

کند.
وی تاکید کرد: این در حالی بود که ایران در برابر ابر قدرت ها هم ضعفی از خود 
نشان نداده و در برابر هرگونه تحرک نظامی آمریکا واکنش بهتری نشان داد و قدرت 

خود را به رخ دنیا کشاند که نمونه آن ساقط کردن مجهزترین پهباد آمریکا بود.
شهید  سردار  رساندن  شهادت  به  در  آمریکا  تروریستی  اقدام  به  جهانگیری 
سلیمانی، هم گفت: آمریکا این اقدام را انجام داد تا زهرچشم دیگری از ایران 
بگیرد اما  واکنش فوری ایران در موشک باران عین الاسد نشان داد که کشورمان 

تسلیم پذیر نیست.
معاون اول رییس جمهوری تاکید کرد: راهبرد اقتصادی کشور در جنگ و فشار 
حداکثری که رهبر معظم انقلاب آن را ترسیم کردند، بکارگیری راهبرد مقاومت 
بود که دشمنانی را انتظار داشتند در دومین سال تحریم های شدید و همزمان 
با سالگرد پیروزی انقلاب در تهران باشند، ناکام گذارد تاجایی که خود اروپا به 

شکست تحریمهای سنگین اذعان کرد.
 جهانگیری با اذعان به اینکه قبول داریم زندگی مردم بسیار سخت و گرانی کالا 
و اجناس افزایش یافه است، افزود: با این وجود اقتصادی کشور تعطیل و کشور 

درگیر قحطی و ناامنی حاصل از این شرایط نشد.
وی افزود: امروز دیگر از ترامپ و تیم وی در دنیا خبری نیست و جمهوری 

اسلامی برنامه های خود را برای افق های آینده ترسیم می کند.
جهانگیری اضافه کرد: وقتی ترامپ در شورای امنیت علیه ایران مکانیسم ماشه 
را فعال کرد، تنها خود و نفر همراه وی به آن رای داد و تمام کشورهای عضو شورای 

امنیت به نفع ایران موضع گیری کردند.
وی افزود:در شرایط کرونا به رغم مدعی بودن حقوق بشر، اجازه ورود دارو ندادند 
ولی با این وجود هیچ شهروند ایرانی احساس کمبود دارو نکرد و هنوزهم  با وجود 
کمک سازمان جهانی بیش از یک سال است که اجازه وارادت برخی داروها را به 

ما نداده اند.
جهانگیری گفت: راهبرد ما در برابر دولت جدید آمریکا همان است که رهبر 
معظم انقلاب اعلام کرده اند و آمریکا با برداشتن تمامی تحریمها و راستی آزمایی 
از سوی ایران می تواند به برجام برگردد چرا که ایران تنها کشوری بود که به تمام 
تعهدات خود پایبند ماند و با خروج آمریکا از این تفاهمنامه، همچنان منطقی 

عمل کرد.
جهانگیری سال 1399 را سخت ترین سال از نظر منابع درآمدی در طول دوران 
انقلاب اسلامی برای مردم دانست و افزود: در سالهایی با کسری ۵0 درصدی 
بودجه مواجه بودیم ولی به فضل الهی بودجه سال آینده بصورت مناسب بسته 

شده که امیدواریم این بار تصویب شود.
معاون اول رییس جمهوری در ادامه سخنان خود، شاه بیت تاب آوری در مسائل 
اقتصادی را سیاست اقتصاد مقاومتی اعلام و تاکید کرد: این مساله هدیه بزرگی 

بود که در اختیار دولت قرار گرفت و دولت هم با تمام توان آن را اجرایی کرد.

جهانگیری:

فشارهایحداکثریعلیهایرانبهبنبستخورد
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سلامت

کروناست،  ویروس  با  مبارزه  برای  استراتژی  مهم ترین  خانه تکانی  ازآنجاکه 
مورد  در  مهمی  نکات  اما  است  دیگری  زمان  هر  از  مهم تر  امسال  خانه تکانی 
خانه تکانی در طی بیماری همه گیر ویروس کرونا وجود دارد که همه باید از آن ها 

پیروی کنند.
خانه تکانی از رسوم بسیار قدیمی است که مردم چند ماه قبل از آمدن بهار شروع 
به گردگیری و تمیز کردن خانه می کنند اما ویروس کرونا که بیش از یک سال است 
وارد زندگی بشر شده، تمام جنبه های زندگی انسان را ازجمله دورکاری، پوشیدن 
ماسک، خرید اینترنتی، تحصیل مجازی و حتی نظافت مردم را تحت تأثیر قرار داده 
است. کرونا باعث شد تا مردم بیش از همیشه به نظافت اهمیت دهند و این روزها 
سؤالات زیادی در رابطه با خانه تکانی در دوران کرونا در ذهن خانم ها است که ما 
در ادامه به آن ها پاسخ خواهیم داد. خیلی ها امسال به دلیل شیوع ویروس کرونا 
و عدم دیدوبازدید در عید نوروز دست از خانه تکانی می کشند و با یک گردگیری و 
نظافت ساده به پیشواز شروع سال جدید می روند اما برخلاف آنچه این افراد تصور 
می کنند، خانه تکانی امسال بیش از سال های قبل مهم است. حتی اگر هیچ سالی 
عادت به خانه تکانی نداشتید، به شما توصیه می کنیم خانه تکانی امسال را به چند 

دلیل نادیده نگیرید:
-با توجه به تأثیر قرنطینه خانگی در طول همه گیری کرونا بر سلامت روحی افراد، 
نظافت و تمیز کردن خانه باعث می شود تا احساس بهتری پیدا کنید. همچنین بر 
اساس تحقیقات انجام شده، منظم بودن و تمیز کردن می تواند به شما کمک کند 

آرامش بیشتری داشته باشید.
کارهای  جبران  برای  عالی  فرصتی  محدودیت ها  اعمال  و  خانگی  -قرنطینه 
عقب افتاده ازجمله نظافت قسمت هایی از خانه است که تنها سالی یک بار تمیز 
می شوند. -ازآنجاکه نظافت مهم ترین استراتژی برای مبارزه با ویروس کروناست، 
خانه تکانی امسال مهم تر از هر زمان دیگری است زیرا نظافت خانه می تواند تا حد 

زیادی به پیشگیری از ابتلا به کرونا و جلوگیری از گسترش آن کمک کند.)به شرط 
آنکه به نکاتی که در ادامه اشاره می کنیم، توجه کنید.(

بهترین پاک کننده ها برای خانه تکانی در روزهای کرونایی چیست؟
جرج جیسون تترو میکروب شناس و متخصص بیماری های عفونی در بیمارستان 
از  بیش  دمای  در  گرما  می شود.  کشته  گرما  توسط  »ویروس  می گوید:  تورنتو 
77 درجه سانتی گراد بهترین کشنده باکتری و ویروس است.« به همین دلیل 
بخارشوی یکی از بهترین پاک کننده هایی است که به وسیله آن می توانید خانه را 
تمیز و عاری از ویروس کنید. مهم تر از همه اینکه برای تمیز کردن سطوح منزل مثل 
دیوار، مبل، تابلو فرش، کابینت و... با استفاده از بخارشوی نیازی به شوینده ندارید 

زیرا بخار به راحتی جرم و کثیفی را از بین می برد.
خدمات سلامت ملی )NHS( پیشنهاد می کند از بخارشوی برای تمیز کردن 
پرده ها، فرش ها، تشک ها و مبل ها که نمی توان با اسپری تمیزکننده ضدعفونی 
کرد، استفاده کنید. اگر در منزل بخار شوی ندارید، نگران نباشید؛ پاک کننده های 
دیگری وجود دارند که به اندازه بخارشوی قوی و مؤثرند. مرکز کنترل و پیشگیری 
بیماری ها)CDC( توصیه می کند برای خانه تکانی و تمیز کردن خانه از مخلوط ¼ 
فنجان سفیدکننده )وایتکس( با سه لیتر آب خنک استفاده کنید. این پاک کننده 
آنفولانزا  و همچنین سرکه سفید در برابر ویروس های مشابه ویروس کرونا مثل 
اثربخشی نشان داده و قدرت پاک کنندگی بالایی دارد اما با توجه به آنکه هنوز 
شواهد کافی برای اثبات مؤثر بودن این ضدعفونی کننده ها علیه ویروس کرونا وجود 
ندارد، می توانید سطوحی در خانه که تماس زیادی با آن ها دارید را با الکل اتانول 

70-90 درصد ضدعفونی کنید.
کجاها را تمیز کنیم؟

خانه تکانی برای آن دسته افرادی که رسم هرساله شان است، چندان سخت و 
پیچیده نیست اما اگر با شروع ماه اسفند دچار سرگردانی می شوید و نمی دانید باید 

از کجا شروع کنید، به نکات زیر دقت کنید:
-گام اول: دستکش هایتان را دستتان کنید و از آشپزخانه و کابینت ها شرع کنید. 
ظروف خاک گرفته را بشویید و بعد از خشک کردن و تمیز کردنِ داخل کابینت آن ها 

را سر جایشان بچینید.
غیرقابل  یا  و  کهنه  لباس های  بروید.  لباس هایتان  کمک  سراغ  به  دوم:  -گام 

استفاده را بیرون انداخته و کمدتان را مرتب و منظم کنید.
-گام سوم: پرده ها را دربیاورید و تا آن ها را داخل ماشین لباسشویی می اندازید، 

شیشه ها را تمیز کنید.
-گام چهارم: تمیز کردن دیوارها را شروع کنید. برای این کار از اسفنج و مواد 
شوینده ی شیمیایی استفاده کرده و اگر روی دیوار لکه ای بود که پاک نمی شد، 

مقداری خمیردندان روی آن بگذارد تا لکه از بین برود.
-گام پنجم: با استفاده از یک دستمال خشک لوسترها را گردگیری کرده و بعد به 

کمک یک دستمال آغشته شده به الکل کاملًا آن ها را تمیز و براق کنید.
-گام ششم: با استفاده از جرم گیر و یک فرچه زبر، سرامیک های کف و دیوار 

سرویس های بهداشتی را تمیز کنید.
-گام هفتم: اگر فرش شما نیاز به شستشو دارد، آن ها را به قالی شویی تحویل 
دهید و اگر زیاد کثیف نیست می توانید آن ها را با استفاده از مخلوط شامپو فرش 

و آب، کیسه بکشید.
برای خانه تکانی در دوران کرونا می توان از نظافتچی کمک گرفت؟

اگر هرساله با کمک نظافتچی خانه تکانی می کردید و امسال به دلیل شیوع کرونا 
دچار دودلی بین گرفتن یا نگرفتن نظافتچی هستید، باید بگوییم که به توصیه 
کارشناسان در این دوران از ورود افراد نظافتچی به منزلتان خودداری کنید زیرا این 
روزها سلامتی شما از هر چیز دیگری مهم تر است. اگر بنا به هر دلیلی مجبور شدید 

از نیروهای خدماتی کمک بگیرید، به نکات زیر توجه نمایید:
-از نیروی نظافتچی بخواهید حتماً از ماسک و دستکش استفاده کند.

-تا زمان حضور نیروی نظافتچی در خانه، پنجره ها را باز گذاشته و فاصله فیزیکی 
2متر را رعایت کنید.

-برای پذیرایی از نیروی خدماتی، حتی الامکان از ظروف یک بارمصرف استفاده 
نمایید؛ در غیراینصورت، ظروف استفاده شده توسط نظافتچی را کاملًا ضدعفونی 

کنید.
-با توجه به عدم رعایت برخی از نیروهای خدماتی، هنگام انجام کار مراقب باشید 
تا در صورت عدم استفاده از ماسک و دستکش تذکر داده و سطوحی که توسط 

نظافتچی دست زده شده را ضدعفونی کنید.
آیا می توان در دوران کرونا وسایل اضافی و دست دوم را به نیازمندان داد؟

وسایل  و  اسباب بازی  پتو،  کفش،  لباس،  است  ممکن  خانه تکانی،  حین  در 
قابل استفاده دیگری داشته باشید که نیازی به آن ها ندارید. می توانید آن ها را به 
نیازمندان اهدا کنید یا به خیریه ای بسپارید تا به دست نیازمندان برسانند اما امسال 
با توجه به شیوع کرونا ممکن است اهدای وسایل دست دوم به نیازمندان خطراتی 
برای آن ها به همراه داشته باشد. برای اهدای وسایل دست دوم به نیازمندان به نکات 

زیر توجه کنید:
-قبل از اهدای وسایلی همچون لباس، کفش، ملحفه، اسباب بازی و... به طور 
کامل آن ها را شسته و خشک کنید. سپس آن ها را در پلاستیک یا ساک دستی 

گذاشته و بعد از گذشت 2۴ ساعت به دست نیازمندان برسانید.
-از اهدای وسایل شخصی مثل حوله و لباس زیر به نیازمندان جداً خودداری 

کنید.
-سعی کنید شان و حرمت افراد نیازمند را حفظ کرده و لباس های به دردبخور در 

حد نو و یا حتی نو را به نیازمندان اهدا کنید.

چرا باید خانه تکانی امسال را جدی گرفت؟

نکاتی مهم برای خانه تکانی در روزهای کرونایی 

راه هوشمند برای جلوگیری از فوران قند خون در مبتلایان به دیابت نوع دو، انتخاب 
سبزیجات کم کربوهیدرات است. 

سبزیجات غیر نشاسته  ای یا کم کربوهیدرات حاوی ویتامین ها، مواد معدنی و فیبر 
و در عین حال کم کالری هستند. ضمن این که مواد شیمیایی گیاهی موجود در آنها 

منجر به حفظ قند خون در محدوده سالم می شود.
مارچوبه: این گیاه نیز در هر فنجان تنها 27 کالری و ۵ گرم کربوهیدرات دارد 
و سرشار از ویتامین های آ و کا است. هنگام خرید مارچوبه تلاش کنید ساقه  های 
سبز روشن آن را انتخاب کنید. مصرف منظم مارچوبه سبب کنترل میزان قند خون و 

افزایش تولید انسولین در بدن می  شود.
اسفناج: این سبزی کم کربوهیدرات انتخاب عاقلانه ای برای مبتلایان به دیابت 
نوع دو و حاوی فولات، بتاکاروتن و ویتامین کا است. محققان حتی اعلام کرده اند که 
رژیم غذایی سرشار از سبزی جات برگ سبز تیره مانند اسفناج خطر ابتلا به دیابت را تا 
حدود زیادی کاهش می  دهد. رنگ سبز تیره اسفناج حاوی سطح بالایی از کلروفیل 
است؛ ماده ای که به مبارزه با دژنراسیون ماکولا و آب مروارید می رود. دژنراسیون 

ماکولا علت اصلی از دست دادن بینایی در افراد مسن است. 
برگ چغندر: منبع عالی از ویتامین های ب، آ، کا، آهن و کلسیم است و یکی از 
بهترین گزینه ها برای کاهش قند خون، سوزاندن چربی و کاهش التهاب بدن به شمار 

می رود.
کلم بروکلی: این سبزی یک نیروگاه تغذیه ای برای مبارزه با سرطان شناخته شده 
است ضمن این که کلم بروکلی و سبزیجات مشابه آن دارای بالاترین مقدار سولفورافان 
هستند. این ترکیب منجر به افزایش آنزیم های بدن برای مبارزه با مواد شیمیایی 
سرطان زا می شود. علاوه بر این، کلم بروکلی کربوهیدرات کمی دارد و سرشار از 

ویتامین های آ، ث و کا، فیبر و آهن است.
کلم بروکسل: سرشار از ویتامینEاست؛ نوعی آنتی اکسیدان که از بدن در برابر 
آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد محافظت می کند. این نوع کلم نیز سرشار از 
ویتامین آ، ث و فولات و فیبر است و محققان بر این باورند که علاوه بر فوایدش برای 

دیابتی ها، می تواند برخی سرطان  ها را دفع کند.
خیار: نزدیک 9۶ درصد از این سبزی را آب تشکیل داده و به بدن برای هیدراته 
ماندن کمک می کند. خیار بسیار کم کالری و حاوی آنتی اکسیدان هایی برای مبارزه 
با آسیب های ناشی از رادیکال های آزاد است و مصرف آن در برابر بیماری های مزمن 
مانند سرطان، دیابت، بیماری های قلبی و آلزایمر محافظت ایجاد می کند. خیار 

همچنین حاوی پتاسیم برای کاهش میزان فشار خون است. 
فلفل قرمز: سرشار از ویتامین ث برای بهبود سیستم ایمنی بدن و تسهیل جذب 
آهن است ضمن این که منبع غنی از ویتامین ب ۶، فولات، ویتامین آ و آنتی اکسیدان 

ها نیز شناخته می شود. 

سبزیجاتیکهبرایدیابتیهامناسباست

اگرزخممعدهدارید،۶مادهغذاییرا
هرروزبخورید!

این نکته ثابت شده که مصرف مواد غذایی با خاصیت قلیایی و ضد التهابی به 
بهبود علائم زخم معده کمک می کند. 

زخم معده عارضه ای است که در غشای مخاطی در اثر تولید بیش از حد اسید 
ایجاد می شود. شایع ترین علت ایجاد زخم معده رشد باکتری های هلیکوباکتر 
پیلوری است. البته این عارضه می تواند ناشی از مصرف بیش از حد برخی داروها 

نیز باشد.
زخم معده خود را با درد و سوزش در ناحیه شکم، احساس سنگینی و ریفلاکس، 
استفراغ و حتی خونریزی معده نشان می دهد. در این میان انواع مختلفی از 
غذاها وجود دارد که می تواند به تنظیمpHمعده کمک کند و با کاهش اسید معده، 

علائم این عارضه را کاهش دهد:
هویج: هویج یکی از سبزیجات توصیه شده برای مبتلایان به زخم معده است. 
این سبزی دارای خواص قلیایی و شفابخش بوده و حتی درمان کننده زخم های 
روده نیز هست. وجود فیبر در این سبزی منجر به پیشگیری از یبوست و بواسیر 

می شود. 
سیب: با توجه به غلظت بالای مواد مغذی ضروری، سیب یکی از محبوب ترین 
میوه ها با خاصیت دارویی است. این میوه حاوی اسیدهای آلی بوده که به عنوان 
تنظیم کننده سیستم گوارش عمل می کنند. مصرف سیب برای تسکین زخم 

معده، گاستریت، یبوست و اسهال توصیه می شود.
آلوئه ورا: کریستال های گیاه آلوئه ورا خاصیت ضد میکروبی دارند. اگر شما 
دچار زخم معده هستید، می توانید با مصرف این گیاه تولید بیش از حد اسید و 
تحریک مخاط معده را کنترل کنید. مصرف آلوئه ورا باعث مهار رشد بیش از حد 
باکتری های هلیکوباکتر پیلوری می شود و بافت آسیب دیده ناشی از اسید بیش 

از حد را بازسازی می کند. 
موز: این میوه غنی از نشاسته و ترکیبات قلیایی است که پس از جذب در بدن، 
منجر به تنظیمpHمعده می شوند.خوردن موز به بهبود زخم معده کمک می کند 
و مواد مغذی آن بافت های آسیب دیده معده را درمان می کنند. مصرف موز 

ناراحتی ناشی از ریفلاکس اسید و گاستریت را کاهش می دهد.
سیب زمینی: سرشار از نشاسته، فیبر و آنتی اکسیدان ها برای بهبود روند هضم 
است. سیب  زمینی حاوی مولکول  ها و ترکیباتی است که خواص آنتی باکتریایی 

دارد، سوزش شکمی را کاهش می دهد و تورم و ریفلاکس را متوقف می کند. 
دانه کتان: وقتی این دانه ها را با آب آغشته می کنید، ماده ژلاتینی اطراف آنها 
را دربر می گیرد که برای درمان زخم معده بسیار مفید است. مصرف این دانه ها 
التهاب و سوزش ناشی از زخم معده را کاهش می دهد. دانه های کتان سرشار از 
اسیدهای چرب امگا 3 و فیبر است و برای ترمیم بافت معده مفید به نظر می رسد.

مصرفقهوهساختارمغزراتغییرمیدهد
نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد که مصرف منظم کافئین باعث کاهش 
حجم ماده خاکستری در مغز می شود، این تحقیق نشان می دهد که مصرف قهوه 

می تواند توانایی پردازش اطلاعات را مختل کند.
به گزارش روزنامه دیلی میل، محققان سوئیسی در این مطالعه به 20 جوان سالم 
روزانه سه وعده 1۵0 میلی گرمی کافئین به مدت 10 روز دادند. این میزان مصرف 
کافئین با نوشیدن روزی چهار یا پنج فنجان کوچک قهوه دم کرده در روز برابر 
است.   محققان در پایان این 10 روز مصرف ۴۵0 میلی گرم کافئین در روز حجم 
ماده خاکستری مغز را با استفاده از اسکن مغز اندازه گرفتند، آنها متوجه کاهش 
حجم ماده خاکستری در مغز افراد مورد مطالعه شدند. در این پژوهش کاهش ماده 
خاکستری مغز به ویژه در لوب گیجگاهی راست از جمله هیپوکامپ، ناحیه ای 
از مغز که برای تثبیت حافظه ضروری است، چشمگیر بود.   ماده خاکستری در 
خارجی ترین لایه یا قشر مغز یافت می شود و در زمینه پردازش اطلاعات فعالیت 
می کند.  ماده خاکستری به قسمت هایی از سیستم عصبی مرکزی اشاره دارد 
که در درجه اول از سلول های عصبی تشکیل شده است، در حالی که ماده سفید 
عمدتاً شامل مسیرهای عصبی است. با این حال  در این تحقیق به نظر می رسید 
که این اثر موقتی است به طوری که پس از تنها 10 روز توقف مصرف هرگونه 
کافئین، این تغییرات برعکس شد. دکتر کارولین رایچرت از دانشگاه »بازل« در 
سوئیس گفت: نتایج این مطالعه الزاما به این معنی نیست که مصرف کافئین بر 
مغز تأثیر منفی دارد اما مصرف روزانه کافئین به وضوح روی عملکرد شناختی 
تأثیر می گذارد که این موضوع خود زمینه مطالعات بیشتری را فراهم می کند. 
طبق اعلام کلینیک مایو در آمریکا که یکی از معتبرترین مراکز و دانشگاه های 
علوم پزشکی جهان است مصرف حداکثر ۴00 میلی گرم کافئین در روز برای 
بیشتر بزرگسالان بی خطر تلقی می شود و یک فنجان قهوه دم کرده 8 اونسی 
)237 میلی لیتر( حاوی 9۶ میلی گرم قهوه است. میزان کافئین در قهوه بسته 
به روش تهیه آن متفاوت است.   محققان گفتند: به نظر می رسد تغییراتی که در 
نتیجه مصرف قهوه در مورفولوژی مغز ایجاد می شود موقتی است اما  تاکنون یک 
مقایسه سیستماتیک میان افرادی که قهوه مصرف می کنند و افرادی که معمولًا 
کافئین کم مصرف می کنند یا اصلًا کافئین مصرف نمی کنند، صورت نگرفته بود. 
آنها افزودند: در گذشته اثرات کافئین بر سلامتی در درجه اول در بیماران بررسی 

شده است اما لازم است که این تاثیرات بر افراد سالم نیز مورد مطالعه قرار گیرد.

مصرفویتامینAچگونهبهسلامتما
کمکمیکند

وجود ویتامین A در بدن برای رشد و نمو طبیعی و حفظ بافت پوششی ضروری 
است و برای حفظ دید در شب نیز ضرورت دارد.

وجود ویتامین A در بدن برای رشد و نمو طبیعی و حفظ بافت پوششی ضروری 
است و برای حفظ دید در شب نیز ضرورت دارد. به نمو طبیعی استخوان کمک 
تأثیر دارد. این نوع ویتامین به عنوان آنتی  کرده و در تشکیل دندان طبیعی 
اکسیدان عمل می کند اما مقادیر بالای آن سمی است. به طوری که مقادیر مورد 
نیاز برای بدن انسان در دوره های مختلف سنی متفاوت است. بدن نوزادان در روز 
۴00 الی ۵00 میکروگرم، کودکان ۶00 الی 900 میکروگرم، بزرگسالان 700 الی 
900 میکروگرم، زنان باردار 7۵0 الی 770 میکروگرم و در دوران شیردهی خانم ها 
بین 1200-1300 میکروگرم ویتامین A نیاز دارند. کمبود ویتامین A در بدن تأثیر 
سو بر بینایی فرد دارد به طوری که در اثر کمبود این ویتامین فرد دچار ضخامت و 
خشک شدن قرنیه چشم می شود که به این بیماری »گزروفتالمی« می گویند. اگر 
کمبود خیلی شدید شود فرد نابینا خواهد شد، ولی کمبود آن فرد را دچار شب 
کوری می کند.  ویتامین A در زخم های پوست، جوش ها و سایر عوارض پوستی 
چون دارویی، اثری درمانی دارد و کمبود آن موجب دیر درمان شدن زخم می شود.
جگر، قلوه، شیر، مارگارین غنی شده، زرده تخم مرغ، سبزی های برگ دار زرد 
و سبز تیره، زردآلو، طالبی ، هلو از مواد غذایی به شمار می روند که دارای ویتامین 
 A هستند و با مصرف آنها ویتامین مورد نظر به بدن راه پیدا می کند. ویتامین A
موجود در مواد غذایی در اثر نور،گرما و روش های معمول طبخ پایدار است ولی 
تحت تأثیر اکسیداسیون، خشکی، دماهای خیلی بالا ونور فرابنفش تخریب 
می شود. این ویتامین در درمان زگیل یا دانه های پوستی، عفونت های مختلف در 
بدن و بیماری های دستگاه تنفسی و سلول های مخاطی نقش اساسی دارد پس 
مصرف مواد غذایی حاوی ویتامین A را حتماً در برنامه غذایی خود داشته باشید.
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وکیل پایه یک دادگستری درباره قوانین مربوط به 
رعایت پروتکل های بهداشتی می گوید: به جز ماده 
واحده ۶88 و برخی دستورالعمل  ها و بخشنامه  ها، 
قانون مشخص و صریحی در زمینه برخورد با متخلفین 
و نقض کنندگان پروتکل های بهداشتی وجود ندارد و 

لازم است در این زمینه خلأهای قانونی رفع شود.
بیش از یک سال از ورود ویروس کرونا به کشورمان 
می گذرد و در طی این مدت با اینکه بسیاری از مردم 
تبعات و پیامدهای آن را دیده و تجربه کرده اند اما باز هم  
از سوی  برخی خلاف دستورالعمل های اعلام شده 
ستاد ملی مبارزه با کرونا رفتار می کنند. ویروس کرونا 
عامل بیماری کووید 19 از اواخر سال 2019 در شهر 
ووهان چین مشاهده و در مدت کوتاهی در همه جهان 
منتشر شد به طوری که سازمان بهداشت جهانی در 
اسفند 98 همه گیری جهانی  این بیماری را تایید کرد.  
به تازگی نیز ویروس جهش یافته انگلیسی  که  موجب 
افزایش سرایت و بیماری زایی آن شده، نگرانی های 

جدیدی را در جهان به وجود آورده است.
در بسیاری از کشورها  برای واداشتن مردم به رعایت 
جرایم  و  قانونی  و  رسمی  برخورد  بهداشتی،  نکات 
سنگین در نظر گرفته شده است؛ امری که در کشور 
ما در مدت این یک سال خلأ وجود آن بیش از پیش 
احساس می شود. زیرا  وجود قوانین صریح و مشخص 
تا حد بسیاری  با آن  و ضمانت های  اجرایی همراه 
می تواند کنشگران را نسبت به رفتارهایشان حساس 
موفق  و  موثر  سازی  فرهنگ  آن  دنبال  به  و  نماید 
این مساله سبب  به  پرداختن  محقق گردد. اهمیت 
پایه یک  باقری«، وکیل  با »سارا  ایرنا  پژوهشگر  شد، 
دادگستری به گفت و گو بنشیند. مشروح این گفت و 

گو را در ذیل می خوانید:
نبود قانونی مشخص برای برخورد با متخلفین 

رعایت  بر  مبتنی  قوانین  خصوص  در  باقری 
پروتکل  از  وقتی  گفت:  بهداشتی  پروتکل های 
بهداشتی صحبت می کنیم، در واقع از دستورالعملی 
صحبت می کنیم که ستاد ملی مبارزه با کرونا اعلام 
کرده است. از همین عنوان هم مشخص است که ما 
قانون مشخصی را در این رابطه نداریم این در حالی 

است که طبق اصل 3۶ قانون اساسی برای تعیین و 
اجرای مجازات، حتما باید دادگاه صالحی و نیز  قانون 
مشخصی وجود داشته باشد تا بر اساس آنها حکمی 

صادر شود.
وی ادامه داد: همه مواردی که تا کنون در خصوص 
کرونا مطرح شده، به صورت دستورالعمل یا بخشنامه 
بوده و به صورت قانون مشخص نبوده است. زیرا برای 
داشته  وجود  مصوباتی  باید  اینکه  ضمن  قانون  یک 
باشد باید حتما در مجلس هم به تصویب رسیده باشد 
و مرجع قانون گذاری ما که »مجلس شورای اسلامی« 
به طور  زمینه  این  قانون در  برای تصویب  باید  است 
خاص اقدام کرده و مجازاتی را برای متخلفان در نظر 
گرفته باشد. پس قانونی به طور مشخص در این زمینه 
نداریم و بیشتر در قالب دستورالعمل یا بخشنامه است 
که آن هم در واقع از طریق قوه مجریه صادر شده است. 
بنابراین می توان گفت در این زمینه یک خلأ قانونی به 

صورت صریح و واضح وجود دارد.
وی  افزود: تاکنون تنها مصوبات و دستورالعمل هایی 
از سوی ستاد ملی مبارزه با کرونا منتشر شده مبنی بر 
اینکه فرضا برای افرادی که به عنوان کارمندان ادارات 
هستند، عدم رعایت نکات بهداشتی به عنوان تخلفات 
اداری برای آنها محسوب شود و در این صورت نحوه 
از سوی مدیران اجرایی بدین صورت  آنها  با  برخورد 
است که در ابتدا به آنها اخطار کتبی داده شده و در 
پرونده آنها ثبت می شود در مرتبه دوم برای آنها توبیخ 
و درج در پرونده صورت می گیرد و در مرتبه سوم یک 

سوم حقوق آنها کسر می شود.
این وکیل پایه یک دادگستری افزود: همچنین برای 
اصناف، حرفه ها و مشاغل مختف مواردی مثل تذکر 
کتبی با درج در پرونده صنفی و حرفه ای، در مرتبه دوم 
تعطیلی و پلمپ محل فعالیت حرفه ای به مدت ۵ روز 
و در مرتبه سوم تعطیلی و پلمپ محل فعالیت به مدت 
10 روز لحاظ شده است که همه آنها با توجه به نظارت 

و بازرسی قابل تشخیص است.
وی در نهایت تاکید کرد:  این موارد همه دستورات 
نتیجه  در  و  نداشته  قانونی  صورت  و  هستند  کلی 
ضمانت اجرای خاصی هم ندارند و حتی ممکن است 

برخوردهای سلیقه ای هم صورت بگیرد.
ماده ۶۸۸ قانون مجازات اسلامی و لزوم رعایت 

پروتکل های بهداشتی
باقری در خصوص اینکه چه ماده واحده خاصی در 
زمینه رعایت نکات بهداشتی وجود دارد، گفت: ماده 
۶88 قانون مجازات اسلامی را داریم که بر اساس آن هر 
نوع اقدامی که بنا به تشخیص مرکز بهداشت، تهدید 
علیه سلامت عمومی بشود جرم محسوب شده و برای 
مرتکبین آن به مدت یکسال حبس در نظر گرفته می 

شود.
و  پروتکل ها  کسانیکه  همه  می توان  گفت:  وی 
نمی کنند،  رعایت  را  بهداشتی  دستورالعمل های 
مشمول این ماده واحده کرد. در اخباری هم دادستان 
نهاوند با سه مورد از متخلفین پروتکل های بهداشتی 
چنین کرد. یعنی حکمی را برایشان در نظر گرفت و 
سپس اعلام کرد در صورت تکرار طبق ماده ۶88 قانون 

مجازات اسلامی با آنها برخورد خواهد شد.
چه کار باید کرد؟

باقری در این خصوص که در این شرایط چه می توان 
کرد، توضیح داد:  باید قانون خاص و مشخصی وجود 
برخورد  دستورالعمل ها  متخلفین  با  تا  باشد  داشته 
قانونی بشود و به طور سلیقه ای و متفاوت برخوردی 
صورت نگیرد. یعنی اگر قانون مشخص وجود داشته 
باشد، می توان به همان متن قانون مراجعه کرد و بر 
اساس آن با متخلفین چه اشخاص عامی و عادی و 
و خصوصی  دولتی  واحدهای  در  که  کارمندانی  چه 
هستند، برخورد شود.  صرفا ماده واحده ۶88 در بحث 
بیماری های واگیردار که لزوم رعایت نکات بهداشتی 
وجود دارد ، کافی نیست و خلأ موارد قانونی و ضمانت 
اجراهایی در این زمینه بسیار احساس می شود. وی 
ادامه داد: همچنین سلبریتی ها کسانی هستند که 
به دلیل شهرت و محبوبیت شان طرفداران و دنبال 
از  بسیاری  در  آنجاییکه  از  دارند.  بسیاری  کنندگان 
قشر  خصوصا  مردم  الگوی  آنها  رفتاری،  عادت های 
جوان هستند از این رو لازم است در صورت مشاهده 
هر نوع تخلفی به طور جدی با آنها برخورد شود تا از هر 

نوع ساده انگاری این امر جلوگیری شود.

یک وکیل پایه یک دادگستری  مطرح کرد :
لزومرفعخلأهایقانونیدربرخوردبانقضکنندگانپروتکلهایبهداشتی

اجتماعی

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم :

موردمثبتیازکرونایانگلیسی
دراستانقمنداشتهایم

معاون فنی مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه در کرونای انگلیسی گروه های 
سنی پایین هم درگیر می شود گفت: مورد مثبتی از کرونای انگلیسی در استان 

قم مشاهده نشده است.
محمد جواد باقریان با اشاره به اینکه کرونای انگلیسی همان کروناست با این 
تفاوت که میزان سرایت پذیری بیماری و سرعت بدتر شدن بیماری افزایش پیدا 
کرده است، گفت: این نوع از بیماری کرونا گروه سنی که دچار می شوند را تغییر 
داده و بیشتر گروه های سنی کودکان، نوجوانان و جوانان را درگیر می کند که با 
این وجود، سن ابتلاء پایین تر آمده و قدرت سرایت و شدت بیماری افزایش پیدا 

کرده است.
معاون فنی مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه میزان سرایت پذیری بیماری 
70 درصد افزایش پیدا کرده ولی به نظر می رسد قدرت سرایت ویروس افزایش 
پیدا کرده است و از نظر علائم بالینی با کرونای چینی که از ووهان منتشر شده 
بود، تفاوتی ندارد و دارای همان علائم است، افزود: علائمی شامل تب، لرز، بدن 
درد، سرفه، آبریزش بینی، اسهال، استفراغ، گلودرد که بعضی از این علائم را فرد 
مبتلا از خود بروز می دهد و این طور نیست که همه افراد علائم همزمان را تجربه 

کنند و از خود بروز دهند.
وی با تاکید بر اینکه در تصور عامیانه مردم فکر می کنند همه علائم را باید با 
هم داشته باشند تا نام بیمار را بیمار کرونایی بگذارند، ولی این طور نیست؛ ادامه 
داد: چون شروعش شروع خزنده ای است و فرد یک یا دو روز فقط سردرد دارد 
و علامت دیگری ندارد و یا آبریزش بینی دارد، ممکن است شدت بیماری بدتر 
شود و علائم بیشتری در ادامه برای فرد مبتلا ظاهر شود؛ ولی بعضی از افراد هم 
هستند که در حد علائم خفیف، که بیماری بهبود پیدا می کند و نیازی به مراجعه 
به مرکز درمانی هم ندارند. باقریان با بیان اینکه شروع این بیماری ناگهانی نیست 
و در اکثر افراد اینگونه رخ می دهد و در بعضی از افراد ممکن است فرم شدید 
بیماری بروز کند و علائم پشت سر هم و شدت دار باشد، گفت: در استان قم 
تاکنون موردی از کرونای انگلیسی مشاهده نشده و با توجه به نمونه گیری که 
انجام شد و در استان قم آزمایشگاه تشخیصی وجود ندارد، برای تأیید و تشخیص 

نهایی به انستیتو پاستور تهران ارسال کردیم.
وی با اشاره به اینکه نه تنها استان قم بلکه همه استان ها نمونه گیری ها را به 
تهران ارسال می کنند و تاکنون با توجه به نمونه های ارسال شده مورد مثبتی 
گزارش نشده است اما این ویروس در جامعه منتشر شده و افراد آلوده زیادی 
هستند و ممکن است به زودی این ویروس به قم وارد شود و استان قم را هم درگیر 
کند، افزود: افراد و گروه های مختلف با رعایت دستورالعمل های بهداشتی و 

فاصله گذاری اجتماعی از شیوع و انتشار این بیماری در استان جلوگیری کنند.
باقریان با اشاره به تزریق بخش اول واکسن در استان قم برای تکنسین کادر 
افزود:  هستند،  کرونایی  بیماران  درگیر  که  امیرالمومنین  بیمارستان  درمان 
در این یک هفته عارضه ای جدی از این ویروس گزارش نشده است و با وجود 
پیگیری های انجام شده، فقط تعدادی از افراد درد در ناحیه تزریق و چند نفر هم 
تب خفیف داشتند که برطرف شد و علامتی به عنوان عارضه واکسن اسپوتنیک 

شناسایی نکردیم.
معاون فنی مرکز بهداشت استان قم با تاکید بر اینکه بعد از تکمیل واکسیناسیون 
در خانه های  به سالمندان  باید  واکسن  تزریق  بعدی  مراحل  در  درمان،  کادر 
سالمندی و در مراکز تجمعی آنها و جانبازان شیمیایی بالای ۵0 درصد تزریق 
شود، ادامه داد: قرار است واکسن های نوع دیگری هم خریداری شود و همچنین 

واکسن های سوئدی و چینی هم وارد کشور شود.
باقریان با اشاره به اینکه واکسن ایرانی هم در مرحله آزمایش های انسانی است 
و ممکن است ماه های بعد تأیید شود و امید داریم تا تابستان سال آینده، ۶۵ 
درصدی که باید واکسینه شوند تا زنجیره انتقال قطع شود، واکسینه شده باشند.

کرونا همچنان تمام نشده و همچنان خطر وجود دارد 
وی با تاکید بر اینکه واکسن های تزریق شده یا در حال تزریق از کرونای انگلیسی 
محافظت می کنند و یا ایمنی ایجاد می کنند، افزود: ادعای شرکت سازنده واکسن 
اسپوتنیک فایو این هست که ایمنی ایجاد می کند ولی باید صبر کرد و اجازه داد 
بعد از یک ماه این افرادی که واکسن را دریافت کردند ببینیم که ایمنی ایجاد شده 
و یا چند درصد ایمنی را در افراد ایجاد کرده و یا چند درصد افراد مبتلا به کرونای 

انگلیسی شدند.
معاون فنی مرکز بهداشت استان قم با بیان اینکه در هفته های گذشته بین 130 
تا 1۴0 نفر را شناسایی کردیم و این به این معنی است که کرونا همچنان تمام 
نشده و همچنان خطر وجود دارد و در حال گسترش است، ادامه داد: تاکید ما بر 
این است که مردم رعایت کنند و ما موارد شناسایی شده را محدود کنیم وقرنطینه 
انجام شود، چهارده روز دوره واگیر سپری کنند تا این بیماری را مهار کنیم؛ ولی 
چنانچه محدودیت ها را رعایت نکنیم باید شاهد دور جدیدی از بیماری کرونادر 

استان و کشور باشیم.
باقریان با اشاره به اینکه کسانی که قبلًا مبتلا شدند بعد از دو سه ماه به خاطر 
اُفت آنتی بادی های در گردش خون ممکن است دوباره مبتلا شوند، گفت: در 
این دسته از افراد، ممکن است در دفعه های دوم وسوم به بیماری شدید تری 
درگیر شوند. وی با بیان اینکه از مردم تقاضا داریم تا پروتکل ها را رعایت کنند و تا 
به واکسیناسیون کامل برسیم، راه زیادی داریم و هنوز به نقطه مورد نظر نرسیدیم؛ 
افزود: امیدواریم همکاری خوب مردم و همدلی ای که در اسفند و فروردین برای 
کنترل بیماری در اوایل امسال وجود داشت، در آغاز سال جدید نیز وجود داشته 

باشد.

رئیس مرکز بهداشت استان قم  خبرداد

افزایش5درصدیتستهای
مثبتکرونادرقم

رئیس مرکز بهداشت قم از افزایش ۵ درصدی نمونه گیری های مثبت در استان 
و در هفته اخیر خبر داد و از عدم رعایت شیوه نامه های بهداشتی در برخی 

مشاغل و بویژه نانوایی ها ابراز تأسف کرد.
سیامک محبی با اشاره به رعایت شیوه نامه های بهداشتی در قم بیان کرد: 
متأسفانه ارزیابی رعایت شیوه نامه های بهداشتی در مواردی مانند نانوایی ها، 
پایانه های مسافربری درون شهری و برون شهری، مراکز شماره گذاری خودرو 
دفاتر پلیس بعلاوه ده، آرامستان ها، دفاتر اسناد رسمی، هتل ها و مسافرخانه ها، 
مجتمع های خرید و پاساژها، آرایشگاه ها، آبمیوه و بستنی فروشی ها، کافی 
نت ها، رستوران ها، قنادی و سوهانی ها، اغذیه فروشی ها و بیمارستان ها و مراکز 

جراحی محدود نشان از نمرات غیرقابل دفاع دارد.
وی افزود: البته از مساجد، حرم مطهر حضرت معصومه )س(، مسجد مقدس 
جمکران و همچنین ادارات، صنایع و اصناف نیز انتظار می رود تا در رعایت شیوه 

نامه های بهداشتی بیش از پیش کوشا باشند.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم همچنین به افزایش مثبت بودن 
نمونه گیری ها در استان اشاره و اظهار کرد: متأسفانه نمونه های مثبت کرونادر قم 
از حدود ۵ درصد به حدود 10 درصد رسیده که نشانه ای از تداوم چرخش ویروس 
در جامعه است. محبی ادامه داد: زنگ خطر دیگر درباره استان آن است که 
برخی مناطق قم مانند پردیسان، شهرک قدس منطقه مدرّس و همچنین منطقه 
گلزار شهدا به عنوان مناطق با افزایش خطر ابتلا و بستری کرونا شناخته شده اند 
که پیشنهاد می شود تا مدیریت استان در این مناطق و حداقل به مدت یک هفته، 
برخی محدودیت ها و تعطیلی ها را إعمال کند. رئیس مرکز بهداشت قم درباره آمار 
استفاده از ماسک در میان مردم نیز گفت: آمار بیانگر آن است که 39 درصد مردم 
قم ماسک نمی زنند که البته آمار واقعی، بیش از این عدد است، ضمن آن که آمار 
استفاده از ماسک در ادارات استان نیز 77 درصد است، در حالی که این آمار 
باید حداقل 90 درصد باشد. محبی درباره تداوم اجرای طرح محله محور شهید 
سلیمانی در استان نیز خاطر نشان کرد: بیش از 20 هزار نمونه گیری از ابتدای 
این طرح در استان انجام شده و تعداد نمونه گیری ها در هفته اخیر حدود 3 هزار 

تست بوده که 1۶7 مورد از آن ها مثبت شده است.

رئیس بسیج سازندگی کشور :

۱۲هزارگروهجهادیامسال
درکشورتشکیلشد

رئیس بسیج سازندگی کشور گفت: امسال با وجود کمبود اعتبارات، 12 هزار گروه 
جهادی با تکیه بر روحیه بسیجی و توانمندی داخلی در کشور تشکیل شده است.

سردار محمد زهرایی روزجمعه  در حاشیه اجلاسیه مجمع جهادگران استان قم 
اظهار داشت: این گروه ها در قالب ماموریت های محوله خدمات تخصصی متنوعی 

را برنامه ریزی و ارایه می کنند.
وی با بیان اینکه جریان جهادی کشور از سال 79 فعالیت خود را در قالب اردوهای 
جهادی و سپس گروه های جهادی آغاز کرد، افزود: این جریان امروز به حرکت های 
جهادی تبدیل شده و به عنوان فناوری، فرهنگی انقلاب و مولفه قوی شدن ایران 

اسلامی مطرح است.
وی با اشاره به اینکه جریان جهادی کشور با الگوگیری از جریان مقاومت، مکتب 
شهید سلیمانی و هشت سال دفاع مقدس به سمت جبهه سازی حرکت می کند، 
گفت: این جریان عظیم خود را برای ایفای نقش موثر در مسیر حرکت و توانمندسازی 
انقلاب اسلامی و تحقق تمدن نوین اسلامی و مقابله با کینه توزی دشمنان آماده 

می کند.
زهرایی، اخلاص و معنویت در فعالیت ها و ارایه خدمات تخصصی به اقشار آسیب 
پذیر و مناطق محروم را از مهم ترین اهداف بسیج سازندگی برشمرد و گفت: این مهم، 
با شبکه سازی از طریق تشکیل شورای های جهادی شهرستانی و مجمع جهادی 

استان ها شکل گرفته است.
رئیس بسیج سازندگی کشور خاطرنشان کرد: در حال حاضر و در قشرهای 22 گانه 
بسیج، ۴2 هزار گروه جهادی تخصصی به صورت جغرافیایی و محله محور تشکیل 

شده است.
وی با اشاره به ویژگی های خاص استان قم به لحاظ فکری و اندیشه ورزی افزود: 
گروه های جهادی قم علاوه بر ارایه خدمات اجتماعی و رسیدگی به اقشار آسب پذیر؛ 

در زمینه روشنگری، آگاه سازی و تولید محتوای دینی و انقلابی فعالیت دارند.
در حال حاضر 1۵ هزار بسیجی در قالب ۵32 گروه جهادی در استان قم فعالیت 
برنامه های  و  اهداف  مهم ترین  قم  استان  جهادگران  مجمع  اجلاسیه  در  دارند. 
گروه های جهادی با توجه به نیازهای روز کشور و توطئه افکنی های دشمنان در 

حوزه های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی بررسی شد.

 با حضور دبیر شبکه فن بازار ملی ایران ؛

فنبازارمنطقهایاستانقمافتتاحشد
 فن بازار منطقه ای قم به عنوان بیست و چهارمین فن بازار منطقه ای کشور، روز 
شنبه با حضور دبیر شبکه فن بازار ملی ایران و مسئولان استانی در این استان افتتاح 

شد.
رییس پارک علم و فناوری  قم، روز شنبه در حاشیه این افتتاح در نخستین جلسه 
شورای هماهنگی فن بازار منطقه استان، در سالن جلسات پارک علم و فناوری قم 
گفت: زیست بوم فناوری قم چند سالی است که در حال شکل گیری و توسعه است و 

امروز می توانیم اعلام کنیم که این زیست بوم به بلوغ خود رسیده است.
سیدحسین اخوان علوی با تاکید بر اینکه بازیگران مهمی در زیست بوم فناوری 
استان در حال نقش آفرینی هستند، افزود:پژوهشگاه ها، دانشگاه ها، مراکز رشد 
استان و پارک علوم فناوری، شتابدهنده فناوری و چندین مرکز نوآوری از جمله 
بازیگران این زیست هستند. وی  ادامه داد: چهار شتابدهنده فناوری، هفت مرکز 
رشد، صندوق پژوهش و فناوری کریمه، چندین مرکز نوآوری، افتتاح اولین مرکز رشد 
مدیریت حوزه علمیه قم، وجود 93 شرکت دانش بنیان از جمله ظرفیت های زیست 
بوم فناوری قم است. وی با بیان اینکه هم اکنون این استان از نظرتعداد شرکت های 
دانش بنیان دارای رتبه 9 کشوری است، افزود: 20 شرکت با برند صنایع خلاق در 
استان وجود دارد که در این زمینه استان قم رتبه پنجم کشوری است. اخوان علوی 
با تاکید بر اینکه این استان جایگاه قابل قبولی در بین استان کشور در زمینه تعداد 
شرکت های خلاق دارد، گفت: شرکت های فنی-تخصصی خوبی درقم در حال 
فعالیت است ضمن اینکه وجود 700 نخبه تحت پوشش بنیاد نخبگان این استان 
از جمله ظرفیت های مهم علمی این استان است. وی ادامه داد: 2۵0 مخترع در 
استان وجود دارد که اختراع آنها ثبت شده ضمن اینکه از این تعداد 70  اختراع، 
داوری آنها نیز انجام شده است. رییس پارک علم و فناوری استان قم، با اشاره به وجود 
11 شهرک صنعتی و همچنین وجود منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان گفت: وجود 
بیش از 300 موسسه تحقیقاتی در استان قم و همچنین تحصیل 120 هزار طلبه 
از 100 کشور جهان در این استان از جمله ظرفیت های کم نظیر قم است. وی با 
بیان اینکه فن بازار قم در سال 91 ایجاد شده بود ولی به دلایلی فعالیت آن متوقف 
شد که به دلیل اهمیت این فن بازار، فعال سازی و راه اندازی مجدد آن در دستور 

کار قرار گرفت.
  

مدیرکل بهزیستی استان قم:

۹خدمتتوانبخشیمشمول
بیمهسلامتشد

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: 9 خدمت توانبخشی زیر پوشش حمایت بیمه 
سلامت قرار گرفت.

مهدی پهلوانی در این زمینه افزود: این امر در راستای اجرای تفاهمنامه سازمان 
بهزیستی کشور و بیمه سلامت ایران مبنی بر امکان بهره مندی مددجویان و افراد 
خدمات  از  سلامت  بیمه  دفترچه  دارای  بهزیستی  پوشش  زیر  معلولیت  دارای 
توانبخشی صورت گرفت . وی گفت: با توجه به ابلاغ بودجه به سازمان بیمه سلامت، 
خدمات؛ کاردرمانی، ارزیابی جامع کاردرمانی و شغلی، توانبخشی آسیب شنیداری 
پیش زبانی، مشاوره تجویز سمعک یا ارزیابی و کنترل دوره ای، درمان اختلالات 
گفتار، زبان، تکلم و ارتباط کلامی و یا پردازش شنوایی، خدمات ارزیابی گفتار و زبان، 
صدا، بلع و پردازش شنیداری زیر حمایت بیمه سلامت قرار گرفت. وی یادآور شد: از 
موسسه های گفتاردرمانی، کاردرمانی و شنوایی سنجی واجد شرایط عقد قرارداد با 
بیمه سلامت اعم از موسسات خیریه و خصوصی درخواست می کنیم، برای انعقاد 
قرارداد به اداراه کل بیمه سلامت استان  مراجعه کنند. »در استان قم حدود 22 هزار 
معلول شناسایی شده اند و از خدمات مستمر و موردی بهزیستی استفاده می کنند.«

سرپرست اداره مشارکت های مردمی اداره کل بهزیستی قم نیز  گفت: یکی از 
اهداف تاسیس و راه اندازی مراکز مثبت زندگی استفاده از ظرفیت نیکوکاران محلات 
در زمینه رفع مشکلات مددجویان مناطق است. سید صادق میریی افزود: در حال 
حاضر مقدمات راه اندازی و آغاز به کار 2۴ مرکز غیردولتی ارایه خدمات بهزیستی یا 
همان مرکزهای مثبت زندگی در استان فراهم شده است و این مراکز علاوه بر ارایه 
خدمات سطح یک بهزیستی به مددجویان هر محله در زمینه شناسایی خیرین و 

استفاده از ظرفیت آن ها در خصوص رفع مشکل مددجویان فعال خواهند بود.
 

روابط عمومی اداره کل بیمه تامین اجتماعی قم اعلام کرد:

احرازهویتاتباعخارجیدرمراکز
درمانیطرفقرارداد

روابط عمومی اداره کل بیمه تامین اجتماعی قم اعلام کرد: بیمه شدگان اتباع 
بیگانه برای پذیرش در مراکز درمانی طرف قرارداد با تامین اجتماعی استان، احراز 

هویت می شوند.
به گزارش روز شنبه پایگاه اطلاع رسانی اداره کل تامین اجتماعی قم، هویت این 
گروه از بیمه شدگان تا اطلاع ثانوی، با استفاده از کد اختصاصی مندرج در جلد 

دفترچه درمانی)10 رقم اول شماره سریال دفترچه( صورت می گیرد.
بر اساس این گزارش، ارائه »جلد دفترچه درمانی« در مراکز طرف قرارداد با تامین 
اجتماعی برای برخورداری از خدمات تشخیصی و درمانی توسط اتباع ضروری 
است. این گزارش حاکی است: همچنین آن  دسته از بیمه شدگان اتباع خارجی که 
تازه وارد هستند، می توانند با ارائه شماره اختصاصی فراگیر)فیدا( از خدمات درمانی 

در تعهد سازمان تامین اجتماعی بهره مند شوند.
لازم به ذکر است، در حال حاضر قابلیت استعلام اعتبار دفترچه درمان تامین 
اجتماعی برای افراد غیر ایرانی با وارد نمودن کد شناسایی اتباع خارجی از طریق 
 Web App 1.0.3 نسخه و   USSD،Web از اعم  خدمت  ارائه  بسترهای  تمامی 

عملیاتی شده است.

جامعه شناس و استاد دانشگاه گفت: یکی از راه های مهار کرونا، تغییر سبک 
زندگی و عادتواره  های پیشین است که برای رسیدن به آن؛ باید به تولید محتوای 
متناسب با نیازها، سلایق، علایق و ذائقه  های افراد مختلف جامعه توجه داشت.
سبک زندگی یکی از واژه هایی است که در علوم اجتماعی و جامعه شناسی 
بسیار یافت می شود و منظور از آن روش زندگی افراد است. طی سال های 
متمادی انسان  ها همواره کوشیده اند روش زندگی خود را بشناسند و آن را 
مدیریت کنند و حتی دولت ها گاهی تلاش کرده اند بر این سبک های زندگی 
تاثیر بگذارند. اخیرا نیز شیوع کرونا در کشورهای مختلف سبب شده  موضوع 
سبک زندگی و تغییر آن اهمیت یابد؛ زیرا عدم هماهنگی سبک زندگی پیشین 
با شرایط جدید و نیز عدم رعایت برخی نکات بهداشتی ممکن است باعث شود 
عوامل بیماری  زا تشدید شده و پیامدهای ناخوشایندی برای افراد جامعه رقم 
بخورد. اما اینکه چگونه و از چه راه هایی می توان به این امر مبادرت کرد و نحوه 
مواجهه گروه  ها و طبقات مختلف جامعه با این تغییرات چه خواهد بود، سبب 
شد پژوهشگر ایرنا با »امیر مسعود مظاهری« عضو هیات علمی دانشگاه تهران 

به گفت و گو بنشیند. مشروح این گفت و گو را در ذیل می خوانید: 
باز اندیشی در سبک  زندگی 

مظاهری با اشاره به ضروری بودن، توجه و بازنگری به سبک های زندگی 
پیشین گفت: همانطور که مدرنیته و فناوری نیازمند باز اندیشی هستند، سبک 
 های زندگی پیشین در مواجهه با بحران  هایی مثل کرونا نیز نیازمند بازاندیشی و 
به تعبیری بازنگری هستند. زیرا پاندمی  ها در سطح جهان تغییراتی اقتصادی، 
اجتماعی  فرهنگی بسیار وسیعی ایجاد می کنند که  با همان روش های پیشین 

نمی شود آنها را کنترل و در نتیجه مهار کرد.
وی اضافه کرد: در واقع تجربه ای که در طول جوامع بشری صورت می گیرد، 
حاکی از این است که نوعی بازاندیشی باید در الگوهای ارتباطی و اجتماعات 
انسانی و حتی سبک زندگی افزاد صورت بگیرد. دولت ها می  توانند با بهره 
گرفتن از راهنمایی  های کارگزاران اجتماعی، سیاستمداران و نخبگان، روش 
 های درست مقابله و زیست را به مردم ارایه نمایند و از میزان ابتلا و مرگ و میر 

ناشی از پاندمی ها جلوگیری کنند.
برای تغییر عادتواره ها نیازمند محتوا هستیم

این استاد دانشگاه درباره  چگونگی تغییر سبک های زندگی، خاطرنشان کرد: 
ما برای تغییر عادتواره ها نیازمند تولید محتوا هستیم. تولید محتوای متناسب 
با نیازها، سلایق، علایق و ذائقه های مختلف در جامعه منوط به این است که 
شناخت دقیق و درستی از نیازهای انسانی داشته باشیم و بر اساس آنها تولید 
محتوا کنیم. اگر تولید محتوایی که در این زمینه انجام می دهیم بدون در نظر 
گرفتن زمینه های اجتماعی، فرهنگی و شناخت از جامعه باشد، باید بدانیم آنها 
راه به جایی نخواهند برد و در عوض سایر مکانیزم  های تولید محتوا مثل شبکه  

های اجتماعی، سمت و سوی تغییر عادتواره ها را به دست می گیرند.
وی  افزود: علاوه بر این، به یک کار دانشگاهی و پژوهشی نیز نیاز داریم.  
همچنین به رسمیت شناختن جایگاه اساتید و دانشگاهیان و اعتماد به آنها و 
پرهیز از سیاست زدگی در این حوزه بسیار مهم است.  در بحث سلامت آنچه 

مهم است جان انسان ها ست و نه امور اقتصادی و سیاسی.
نقش دو سویه مردم و دولت در مواجهه با بحران 

امیر مسعود مظاهری در باره  نقش مردم و دولت در مواجهه با بحران   گفت: 
ضمن توجه به نقش  ها و وظایف مردم، باید به نقش مسوولان و کارگزاران جامعه 
هم توجه کرد. زیرا آنها به دلیل جایگاه و نقش مهمی که در جامعه دارند در 

برخورد  و مهار مسایل و مشکلات بسیار تاثیر گذار هستند.
وی  تاکید کرد: اگر بخواهیم این نکته را از دیدگاه »ژان ژاک روسو« مطرح 
با  را در مواجهه  بگوییم طبیعتا هیچکس نمی تواند نقش مردم  باید  کنیم، 
بحران ها انکار کند؛ اما همچنان باید بدانیم افراد نیز از داخل جامعه بیرون 
آمده اند و هر رابطه اجتماعی در بستر جامعه شکل می گیرد. یعنی در واقع  به 
این معنا که  دولت و  ملت با هم دارای نقش و اهمیت بسیار هستند و تاثیرگذاری 

متقابل بر یکدیگر دارند.
مظاهری نقش دولت در مهار کرونا  را پررنگ دانسته و اظهار داشت: من فکر 
می کنم یکی از مسایلی که در این رابطه وجود دارد این است که چون در طی 
سال ها ما با بحران های بسیاری مواجه بودیم، از این رو فشارهای مختلف روانی، 
اقتصادی  سبب شده میزان تاب آوری افراد در این شرایط کاهش یابد. بنابراین 
دولت در این شرایط می تواند برای کاهش فشارها نقش خود را پر رنگ تر کند 
و از طریق تولید محتواها و آموزش های مناسب در پیشگیری و انجام اقدامات 

لازم موثر عمل کند.
نحوه برخورد دولت ها با بحران کرونا 

این استاد دانشگاه با اشاره به چگونگی مدیریت دولت ها در مواجهه با کرونا 
توضیح داد: هنگامیکه بحران کرونا به وجود آمد، شاهد این بودیم که افراد در 
کشورهای مختلف به فروشگاه  ها هجوم می بردند و این در واقع نشان می داد 
غربی که ادعای تمدن دارد هنگامیکه با یک بحران مواجه می شود، چه کنش ها 

و رفتارهایی از خود بروز می دهد. در صورتیکه در جامعه ما چنین اتفاقاتی 
نیفتاد. شاید یک دلیل این است که جامعه ما به کرات با بحران مواجه بوده و طی 
سال  های متمادی این بحران ها و تنش  ها وجود داشته ؛ از این رو وقتی با این 
بحران مواجه شدیم آن رفتارهای هیجانی که در کشورهای غربی وجود داشت 

در کشور ما به وجود نیامد.
وی اضافه کرد: به مرور دیدیم دولت های این کشورها برای کاهش رفتارهای 
هیجانی و برای آرام کردن شرایط اجتماعی، بحث حمایت و کنترل در پیش 
گرفتند. برای مثال رایگان بودن درمان، اجرا کردن واکسیناسیون و قرنطینه 
باعث قاعده مند شدن رفتارهای مردم در این کشورها شد، در حالیکه در جامعه 
ما، متاسفانه ساختارهای سازمانی به دلیل مسایل  و مشکلات اقتصادی، مالی، 
اداری، تحریم ها و غیره نتوانستند آنطور که باید کمک کننده باشند تا این 

آمادگی اجتماعی و روانی برای مقابله با این ویروس ایجاد شود.
مظاهری ادامه داد: بنابراین به نظر من ضمن اینکه سازمان های اجتماعی 
باید نسبت به این مساله که به سلامت عموم مربوط می شود جدی تر توجه 
داشته باشند، باید از گره زدن مسایل مربوط به سلامت با حوزه های اقتصادی و 
سیاسی نیز اجتناب شود و در این زمینه نهادسازی اجتماعی صورت بگیرد و اگر 
منابع درآمدی وجود دارد در جهت واکسیناسیومن عمومی و پاسخ به نیازهای 

اقتصادی و انجام قرنطینه مناسب و فاصله گذاری اجتماعی مصرف شود.
موثر بودن اعتماد در میزان مشارکت افراد جامعه 

این استاد دانشگاه پیرامون عوامل موثر بر مشارکت مردم در مبارزه با کرونا، 
اظهار داشت: یکی از مفاهیم کلیدی در حوزه علوم اجتماعی، مفهوم سرمایه 
اجتماعی است که مشتمل بر اعتماد، شبکه روابط  و مشارکت است. در واقع 
آنچه مشارکت مردم را طلب می کند مبتنی است بر اعتماد و شبکه روابط؛ از این 
رو این دو مولفه باید برای مشارکت افراد در رعایت دستورها و پروتکل ها بیش از 

پیش مورد توجه قرار بگیرند.
راهکارهای لازم برای مهار کرونا

مظاهری در خصوص راهکارهای لازم برای مهار کرونا گفت: کرونا ضمن اینکه 
یک مساله جهانی است یک مساله ملی نیز هست و از این رو نیازمند عزم ملی 
برای رفع، کنترل و مهار آن است. در این زمینه مردم و دولت  ها در کنار هم  باید 
مشارکت داشته باشند. دولت می تواند از طریق در اختیار گذاشتن بسته های 
حمایتی تا حدودی در رفع مشکلات موثر باشد. همچنین با توجه به اینکه حدود 
یک سال است که با این ویروس زندگی می کنیم، می توان گفت نا خودآگاه 
نوعی فرسودگی اجتماعی برای همه به وجود آمده که شاید در این مورد رسانه ها 
بتوانند در ایجاد یک نشاط اجتماعی و تنوع در فراغت و الگوی جایگزین بسیار 
موثر باشند.  از سوی دیگر؛ با توجه به اینکه در اخبار آمده است که  گروه سنی 
7 تا 17 سال به دلیل اینکه میزان ارتباطاتشان در خارج از خانه کمتر شده و 
احتمال بروز مسایل و مشکلات برای آنها هست، از این رو لازم است ضمن توجه 
به سایر گروه های سنی، به این گروه سنی هم توجه ویژه ای شود و برنامه ریزی 

مناسبی برای گذراندن اوقات فراغت آنها در محیط منزل فراهم شود.
وی در پایان تاکید کرد:  از آنجاییکه نوع جدید و جهش یافته ویروس کرونا 
موسوم به کرونای انگلیسی هم وارد کشورمان شده و خطرات و تبعاتش به مراتب 
بیش از ویروس کرونای قبلی است، از این رو الزامی است خانواده  ها حتما به 
نکات و دستورالعمل های صادر شده از سوی ستاد ملی مبارزه با کرونا توجه کنند 
خصوصا اکنون که به روزهای پایانی سال نزدیک می شویم و زمان برنامه ریزی 
برای گذراندن تعطیلات پیش رو است، لازم است حتما به مسایل مطرح شده 
توجه شود. دولت نیز می تواند سطح آگاهی مردم را به طرق مختلف بالا ببرد و با 
فراهم کردن تمهیدات لازم شرایط قرنطینگی و تردد و عبور و مرور داخل شهری 

و بین شهری را کنترل کند.

یک جامعه شناس و استاد دانشگاه مطرح کرد:

تغییر سبک زندگی، راهی برای مهار کرونا
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نرخ تورم نقطه ای در بهمن ماه ١٣٩٩ به عدد ٤٨,٢ درصد رسیده است؛ یعنی 
خانوارهای کشور به طور میانگین ٤٨.٢ درصد بیشتر از بهمن ١٣٩٨ برای خرید یک 

»مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده¬اند. 
مرکز آمار ایران تورم بهمن ماه را اعلام کرد. نرخ تورم نقطه ای بهمن ماه ١٣٩٩ در 
مقایسه با ماه قبل ٢,٠ واحد درصد افزایش یافته است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با افزایش ٦.٩ واحد درصدی به ٦٦.٨ درصد و 
گروه »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« با کاهش ٠.٢ واحد درصدی به ٣٩.٧ درصد 

رسیده است.
افزایش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه مشابه 
سال قبل می باشد. نرخ تورم نقطه ای در بهمن ماه ١٣٩٩ به عدد ٤٨,٢ درصد رسیده 
است؛ یعنی خانوارهای کشور به طور میانگین ٤٨.٢ درصد بیشتر از بهمن ١٣٩٨ 

برای خرید یک »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده¬ اند.
نرخ تورم نقطه ای بهمن ماه ١٣٩٩ در مقایسه با ماه قبل ٢,٠  واحد درصد افزایش 
یافته است. نرخ تورم نقطه ای گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« با 
افزایش ٦,٩ واحد درصدی به ٦٦.٨ درصد و گروه »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« با 

کاهش ٠.٢ واحد درصدی به ٣٩.٧ درصد رسیده است.
برای خانوارهای شهری ٤٧,٢ درصد  نقطه ای  تورم  نرخ  این در حالی است که 

می باشد که نسبت به ماه قبل ١,٧ واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین این 
نرخ برای خانوارهای روستایی ٥٣,٦ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ٣,٨ واحد درصد 

افزایش داشته است.
افزایش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم ماهانه، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، نسبت به ماه قبل 
می باشد. نرخ تورم ماهانه بهمن ١٣٩٩ به ٢,٥ درصد رسیده که در مقایسه با همین 
اطلاع در ماه قبل، ٠.٧ واحد درصد افزایش داشته است. تورم ماهانه برای گروه های 
عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« به 

ترتیب ٥.٢ درصد و ١.١ درصد بوده است.
این در حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری ٢,٤ درصد می باشد 
که نسبت به ماه قبل ٠.٥ واحد درصد افزایش داشته است. هم چنین این نرخ برای 
خانوارهای روستایی ٣.٣ درصد بوده که نسبت به ماه قبل ١.٦ واحد درصد افزایش 

داشته است.
افزایش نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص قیمت در یک سال 
منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل از آن می باشد. نرخ تورم سالانه بهمن 
ماه ١٣٩٩ برای خانوارهای کشور به ٣٤,٢ درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در 

ماه قبل، ٢,٠ واحد درصد افزایش نشان می دهد.

هم چنین نرخ تورم سالانه برای خانوارهای شهری و روستایی به ترتیب ٣٤,١ درصد 
و ٣٥.٠ درصد می باشد که برای خانوارهای شهری ١,٩  واحد درصد افزایش و برای 

خانوارهای روستایی ٢.٥ واحد درصد افزایش داشته است.

تورم نقطه ای بهمن ۴۸ درصد شد

تورمباردیگرخیزگرفت

حدود دو سال از انتشار سند الزامات و ضوابط حوزه رمزارزها توسط بانک مرکزی 
می گذرد. در این مدت بانک مرکزی چین، پول الکترونیکی خود را معرفی و بانک 
مرکزی اتحادیه اروپا نیز مقدمات معرفی یوروی دیجیتال را فراهم کرده است. پرسش 
این است که تصمیم بانک مرکزی درباره رمزارزها و پس از آن، پول الکترونیکی ایران 

چه خواهد بود؟ 
پولی که امروزه مردم در جیب یا حساب های بانکی خود دارند، توسط بانک های 
مرکزی به صورت متمرکر عرضه می شود. اگر بانک مرکزی نخواهد پول فیزیکی یعنی 
سکه و اسکناس منتشر و به عنوان جایگزین، پولی غیر فیزیکی را معرفی کند »پول 
دیجیتال« یا »پول الکترونیکی« وارد چرخه اقتصاد می شود. بنابراین پول دیجیتال در 

مقابل پول فیزیکی قرار دارد.
در دنیای پول های دیجیتال، پول هایی هم هستند که توسط بانک های مرکزی 
عرضه نمی شوند. بلکه شبکه ای از افراد با استفاده از رایانه ها و بر مبنای فناوری های 

مختلفی از جمله بلاک چین این پول های جدید را معرفی می کنند.
در واقع به این شبکه کامپیوتری یک مساله ریاضی داده می شود و هر رایانه ای که 
آن را زودتر حل کند، امتیازی می گیرد. این امتیاز، به یک واحد پول تبدیل می شود. 

این همان فرآیندی است که در استخراج بیت کوین رخ می دهد.
رایانه امتیاز به دست آمده از حل مساله را به صورت یک الگوی ظاهر بی نظم از 
حروف و اعداد ذخیره می کند که به آن »هَش« گفته می شود. این تبدیل در واقع 

نوعی رمزنگاری است. رمزارزهایی مانند بیت کوین طوری عمل می کنند که هر کدام 
از اعضای شبکه، یک نسخه از همه وقایع شبکه را به صورت رمزنگاری شده در اختیار 
داشته باشند. به همین دلیل هم نیازی به یک نهاد متمرکز مانند بانک مرکزی وجود 

ندارد.
تفاوت پول دیجیتال و پول رمزنگاری شده

هر پولی که به صورت الکترونیکی قابل ذخیره و انتقال باشد، ارز دیجیتال است. 
رمزارزها و همچنین ارز یا پول مجازی، از انواع ارزهای دیجیتال هستند.

بنابراین رمزارزها یا پول های رمزنگاری شده، غیر متمرکزند و تنظیم گری آنها توسط 
اعضای شبکه انجام می شود. ارزش گذاری آنها مانند سایر انواع دارایی هاست و از 
آنجایی که تاریخچه تراکنش های در آن ثبت می شود، اعضای شبکه دسترسی 
همگانی به این تاریخچه دارند و در نهایت، همان طور که از نام آنها پیداست، رمز 
ارزها، رمزنگاری شده اند. در مقابل، پول دیجیتال، لزوما رمزنگاری شده نیست و 
امکان ردیابی تراکنش ها برای همه  استفاده کنندگان از آن وجود ندارد. ارزش گذاری 
پول دیجیتال مانند پول فیزیکی است و انتشار و عرضه آن به صورت متمرکز توسط 

بانک های مرکزی انجام می شود.
با توجه با ویژگی های پول دیجیتال و پول رمزنگاری شده می توان گفت مهم ترین 
تفاوت رمزارز و پول دیجیتال در تمرکز و رمزنگاری است. پول دیجیتال بر خلاف 
رمزارز، لزوماً رمزنگاری شده نیست و نکته مهم تر اینکه در پول دیجیتال، همچنان 

شخص ثالث یعنی بانک مرکزی وجود دارد که به طور متمرکز بر این پول نظارت کند.
بانک مرکزی درباره رمزارها چه می گوید؟ 

بانک مرکزی به عنوان سیاست گذار پولی، اولین بار به صورت جدی حدود 2 سال 
پیش در بهمن 1397 با انتشار پیش نویسی درباره رمزارزها به این حوزه ورود کرد.

در متن این پیش نویس، سه رمز ارز جهان روا، منطقه ای و ملی تعریف شد اما 
استفاده از رمزارزهای جهان روا مانند بیت کوین به عنوان ابزار پرداخت در داخل 

کشور، غیرمجاز اعلام شد.
در سند الزامات و ضوابط حوزه رمزارزها از پنج نوع توکن بر اساس نوع پشتوانه 
نام برده شد که از بین آنها، تنها توکن با پشتوانه ریال، امکان استفاده به عنوان ابزار 
پرداخت را دارد و توکن های با پشتوانه طلا، فلزات گران بها، ارز، دارایی های مشهود و 

غیر مشهود و نیز توکن بدون پشتوانه، در گروه ممنوعه های ابزار پرداخت قرار دارند.
همچنین بانک مرکزی قانون گذاری در زمینه استخراج رمزارزهای جهان روا و 
توکن های بدون پشتوانه را به ترتیب به بخش صنعت و بورس محول و این فعالیت را 

خارج از محدوده وظایف و مسئولیت های خود اعلام کرده بود.
 یوآن و یوروی الکترونیکی در راهند

تصمیم گیری درباره رمزارزها و پول الکترونیکی پس از انتشار سند پیش نویس 
الزامات و ضوابط حوزه رمزارزها در سال 1397 تا زمان انتشار یادداشت رئیس کل 
بانک مرکزی در یکشنبه گذشته بیشتر به بُعد استخراج رمزارزها و در واقع آن بخشی 

محدود شد که برعهده وزارت صمت قرار دارد.
اما در همین بازه دو ساله، تحولات قابل توجهی در حوزه انتشار پول الکترونیکی 
رخ داده است. در چین به عنوان کشور پیش رو، استفاده از پول الکترونیکی یا 
e-RMB به صورت آزمایشی آغاز شده است. پول الکترونیکی چین، اولین نمونه در 

نوع خود است که توسط بانک مرکزی یک اقتصاد بزرگ حمایت می شود.
از طرف دیگر بانک مرکزی اتحادیه اروپا نیز  به دنبال معرفی یوروی الکترونیکی 
است. یوروی الکترونیکی یا دیجیتال پاسخی از طرف این بانک به افزایش تقاضای 
پرداخت الکترونیکی بوده و قرار نیست جایگزین شکل فیزیکی یورو شود اما می تواند 

کاهش چشم گیر استفاده از پول نقد را به همراه داشته باشد.
علاوه بر این یوروی الکترونیکی می تواند به عنوان ابزار پرداختی جهانی توسط 

شرکت های خصوصی و نیز بانک های مرکزی خارجی مورد استفاده قرار گیرد.
اکنون پس از گذشت حدود دو سال، یادداشت عبدالناصر همتی درباره رمز پول 

بانک مرکزی می تواند مساله پول الکترونیکی در ابران را به سرانجام برساند.
برنامه بانک مرکزی برای رمز پول چیست؟ 

همتی در یادداشت خود به جلسه هایی که در دو سال گذشته برای بررسی و 
درباره  جهان  اقتصادی  سیاست گذاری های  سطوح  بالاترین  در  قاعده گذاری 
رمزارزها تکرار شده اشاره کرده و گفته الگوی مواجهه با این پدیده، با اهداف متفاوت 

مورد بررسی قرار گرفته است.
افزایش کنترل  بانک های مرکزی مختلف،  از جمله اهداف  به عقیده همتی، 
درخصوص انتقال اعتبار، بین المللی کردن ارز ملی و حتی تغییر در معماری سیستم 
پولی است. بر این اساس، بانک مرکزی ایران نیز با بررسی این روند جدید جهانی و 
متمرکز شدن بر الگوهای مختلف، در پی انتخاب بهترین راهبرد ممکن در این حوزه 

بوده و ویرایش اولیه سند جامع رمز پول را تهیه کرده است.

برنامه بانک مرکزی برای رمز پول چیست؟ 

دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو:پول الکترونیکی ایران در راه است؟

صنعتاسقاطخودروخوابیدهاست
قراضهواردمیکنند

 دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو گفت: اگرچه ظرفیت اسقاط سالانه 
3۶0 هزار دستگاه خودرو را داریم اما به دلیل بی توجهی دولت، تا چند سال دیگر با 

سونامی خودروهای فرسوده مواجه خواهیم شد.
سید امیر احمدی اظهار داشت: اگرچه مراکز اسقاط و بازیافت خودرو یکی از تأمین 
کننده های اصلی آهن قراضه کارخانجات فولاد هستند اما با توجه به رکودی که در 
این چند ساله پیش آمد، دولت مجوز واردات آهن قراضه را داده است و در حال حاضر 

برای تأمین نیاز کارخانجات فولاد، قراضه و ضایعات آهن وارد می شود.
دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو افزود: ما در کشور سالیانه ظرفیت 
اسقاط 3۶0 هزار خودروی فرسوده و تبدیل آن به قراضه و ضایعات آهن را داریم اما 
با توجه به اینکه دولت و متولیان اهمیتی به این حوزه نمی دهند، سال گذشته تنها 
توانستیم 8 هزار دستگاه خودروی فرسوده را اسقاط کنیم و به این ترتیب تولید آهن 
قراضه نیز کاهش یافت؛ این در حالی است که اگر مراکز اسقاط به اندازه ظرفیت 
خود فعال باشند نیازی به واردات آهن قراضه نیست. وی ادامه داد: متأسفانه دولت 
برنامه ای برای از رده خارج کردن خودروهای فرسوده ندارد در حالی که یکی از 
مهمترین ارکان در صنعت خودروسازی، همین موضوع است؛ باید چرخه تولید و 
خروج با هم کار کند اما در کشور ما چرخه تولید فعال است و هر سال نیز دستور به 
افزایش تولید خودروی نو می دهند اما از آن طرف توجهی به خارج کردن خودروهای 
فرسوده نمی کنند. احمدی گفت: در حال حاضر 3 میلیون خودروی فرسوده در 
کشور داریم که اگر قرار باشد روال کار به همین شکل ادامه یابد تا چند سال دیگر 
با سونامی خودروهای فرسوده که از لحاظ استاندارد خودروهای مناسبی برای تردد 
نیستند، مواجه خواهیم شد. دبیر انجمن مراکز اسقاط و بازیافت خودرو افزود: تردد 
خودروهای فرسوده در سطح شهرها علاوه بر آلوده کردن هوا و مصرف بی رویه 
سوخت، به دلیل نداشتن ایمنی، جان مالکان خود را نیز به خطر می اندازد. وی 
تصریح کرد: ما در کمیسیون صنایع و معادن مجلس پیشنهاد کردیم که خودروسازان 
در برنامه های فروش خودروی خود، مالکان خودروهای فرسوده را در اولویت قرار 
دهند و حتی اگر قرار بر دریافت اضافی تر پول نسبت به نرخ خودرو باشد، مراکز 
اسقاط پرداخت این پول را بر عهده می گیرند؛ اما تاکنون توجهی به این پیشنهاد 

نشده است.
 

در گفتگو با رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی اعلام شد:

قیمتگوشتگوسفندیبه١3٠هزار
تومانرسید

رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی با اشاره به اینکه قیمت هر کیلوگرم شقه بدون 
دنبه به ١٣٠ هزار تومان رسیده است،گفت: اگر دولت بتواند بازار مرغ را ساماندهی 

کند، این مسأله روی بازار گوشت تاثیر می گذارد.
اینکه طی  بیان  با  قرمز  بازار گوشت  آخرین وضعیت  درباره  ملکی  اصغر  علی 
هفته های اخیر قیمت گوشت قرمز در بازار رو به افزایش بوده است، گفت: در حال 
حاضر مغازه داران هر کیلوگرم شقه بدون دنبه را 11۵ تا 119 هزار تومان خریداری و 

آن را به قیمت ١٣٠ هزار تومان به مشتریان عرضه می کنند.
ملکی درباره اینکه پیش بینی می کنید وضعیت بازار در روزهای آینده به چه صورت 
باشد؟، افزود: معمولًا همه ساله در اسفند ماه با افزایش قیمت گوشت قرمز مواجه 

هستیم و در چنین فصلی این امر طبیعی است.
وی با اشاره به اینکه مسئولان عنوان کردند در حال ساماندهی بازار مرغ هستند، 
تصریح کرد: اگر مسئولان بتوانند بازار مرغ را ساماندهی کنند و قیمت آن را به نرخ 

مصوب برسانند این مسئله یقیناً روی قیمت گوشت قرمز نیز تأثیر می گذارد.
رئیس اتحادیه گوشت گوسفندی با اشاره به اینکه خیلی از دامداران دام های خود 
را نگه داشته اند تا در اسفندماه آنها را با قیمت بالاتر به بازار عرضه کنند، گفت: البته 
این دامداران نیز حق دارند چرا که قیمت علوفه بسیار افزایش پیدا کرده و در حال 
حاضر نرخ هر کیلوگرم جو بین ۵ هزار تا ۵ هزار و ۵00 تومان است. ملکی درباره 
اینکه آیا قاچاق نیز بر روی این افزایش قیمت مؤثر بوده است؟ گفت: قاچاق دام 
بسیار محدود شده است چرا که مناطق غرب کشور هم اکنون به خاطر سرما و بارش 
برف صعب العبور هستند ضمن اینکه مرزبانی نیز نهایت تلاش خود را به کار گرفته 
تا مانع خروج دام از کشور شود و همچنین کاهش قیمت دلار طی هفته های اخیر 

انگیزه را برای قاچاق کاهش داده است.

مدیرعامل صندوق توسعه ملی:

۸۰هزارمیلیاردریالبرایتوسعهصادرات
تزریقمیشود

مدیرعامل صندوق توسعه ملی گفت: 80 هزار میلیارد ریال در برنامه ای 2 ساله با 
حمایت معاون اول رییس جمهوری با هدف توسعه صادرات در سه دوره به این بخش 

تزریق می شود.
مرتضی شهیدزاده روز شنبه در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی کردستان با حضور 
اسحاق جهانگیری معاون اول رییس جمهوری اظهار داشت: 20 هزار میلیارد ریال 
از این اعتبار با نرخ 11 درصد برای توسعه محصولات غیرصنعتی است که بخش 
کشاورزی و توسعه صادرات می تواند از آن بهره ببرد. وی افزود: 80 درصد سهام 
در سرمایه گذاری های انجام شده تحت حمایت صندوق توسعه ملی باید مربوط 
به بخش خصوصی و 20 درصد آن سهم نمایندگان بخش خصوصی غیرمنتصب 
توسط افراد ارشد دولت باشد. مدیرعامل صندوق توسعه ملی  گفت: در ارتباط با 
برخی بخش ها از جمله کشاورزی ۵0 درصد منابع با نظر بانکهای عامل به این بخش 
اختصاص می یابد که سهم مناطق محروم از آن با نرخ 10 درصد سود خواهد بود 
و بخش صنعت هم با سود 12 درصدی می تواند از آن استفاده کند. شهیدزاده 
اضافه کرد: صندوق توسعه ملی بنا به فرمایش رهبر معظم انقلاب و نظر دولت، برای 
اجرای سیاستهای اصل ۴۴ قانون اساسی و با هدف توسعه بخش خصوصی فعالیت 
دارد و هرچه بخش خصوصی فعایت داشته باشد، صندوق هم با تمام توان از آن 
حمایت خواهد کرد. وی افزود: در قانون تجارت و دویان محاسبات هر طرحی که ۵1 
درصد سهام آن غیردولتی و ۴9 درصد دولتی باشد، خصوصی محسوب می شود، 
افزود: این مساله در صندوق توسعه ملی متفاوت است و برای افزایش قدرت بخش 
خصوصی در تصمیم گیریها و ماجمع عادی و فوق العاده، باید 80درصد سهام آن در 

اختیار بخش غیردولتی باشد.

رییس قوه قضاییه:

کارخانهقندیاسوجبهچرخهتولیدبرمیگردد
رییس قوه قضاییه گفت: با هماهنگی استاندار کهگیلویه و بویراحمد و متولیان 
حوزه صنعت و حل مشکلات قضایی، به زودی کارخانه قند یاسوج به چرخه تولید 

بر می گردد.
حجت الاسلام سیدابراهیم رییسی روز شنبه در حاشیه بازدید از کارخانه قند 
یاسوج، اظهار داشت: تعطیلی این کارخانه به عنوان یک مرکز تولیدی برای شهر 

یاسوج، استان کهگیلویه و بویراحمد و کشور قابل توجیه نیست.
وی با بیان اینکه معامله اخیر برای واگذاری این کارخانه ابطال شده و پلمب کارخانه 
نیز شکسته شده است، افزود: علاوه بر 300 نفر کارگر این کارخانه، این واحد تولیدی 

تا یک هزار نفر نفر کارگر قابلیت افزایش نیروی انسانی دارد.
حجت الاسلام رییس با تاکید بر اینکه چرخ های تولید این کارخانه به ناحق از 
حرکت ایستاده است، ابراز داشت: کارخانه قند با این همه امکانات مجاز به تعطیل 

شدن نیست و ظرف مدت کوتاهی به چرخه تولید بر می گردد.
رییس قوه قضاییه عنوان کرد: مقدمات لازم برای راه اندازی این کارخانه انجام شده 
است و اجازه نخواهیم داد این ثروت های ملی و دسترنج مردم هدر برود و تعطیل 

شوند.
وی جوانان متفکر و کارآمد را سرمایه های اصلی استان کهگیلویه و بویراحمد 
دانست و ادامه داد: زمانی که برخی سرمایه گذاران با نگاه سودجویی وارد عرصه 

تولید شوند، حتما به میدان خواهیم آمد و با آنها برخورد می شود.

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه چشم انداز بازار 
سرمایه وجود ثبات در معاملات است گفت:اکنون مسوولان 
حاضر در بازار دامنه نوسان نامتقارن را برای بهبود وضعیت بازار 
به کار گرفتند اما باید به سمتی پیش رفت که دامنه نوسانی 
در بازار وجود نداشته باشد و بازار به سمت تحلیل محور شدن 

پیش رود.
»امیرعلی امیرباقری«  با بیان اینکه در هفته گذشته به مرور 
شاهد افزایش عرضه سهام در بازار بودیم و فشار فروش در 
کلیت بازار افزایش پیدا کرد، اظهار داشت: نکته قابل توجه 
این است که اکنون تصور اکثر فعالان بازار بر این است که بازار 
سهام گاهی بدون ورود واقعی جریان نقدینگی و فقط براساس 
قوانین و آیین نامه های معاملاتی یا اصلاح قوانین گذشته در 
مدار صعودی قرار می گیرد که اکثر فعالان بازار این موضوع را 

امری ناپایدار می دانند.
وی  افزود: زمانی روند واقعی در معاملات بازار سرمایه شکل 
می گیرد که چشم انداز تورمی در کلیت اقتصاد وجود داشته 
باشد و در نهایت با توجه به ایجاد تحول در EPS شرکت ها  

)درآمد هر سهم( زمینه افزایش قیمت سهام فراهم می شود.
امیرباقری افزود: با توجه به کاهش چشم انداز تورمی در 
کلیت اقتصاد کشور، تغییر خاصی در روند عملیاتی شرکت ها 
 EPS دیده نمی شود؛ بنابراین در بهترین حالت انتظار ثبات
شرکت ها وجود دارد و ممکن است بازار سرمایه چشم انداز 

تورمی خود را از دست دهد.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: نکته قابل توجه 
در دو سال اخیر این بود که نه تنها بازار سرمایه بلکه همه بازارها 
از جمله بازارهای فیزیکی و غیرفیزیکی به عنوان مامنی برای 
سرمایه های سرگردان جهت حفظ قدرت خرید در برابر تورم 
مورد توجه سرمایه گذاران قرار گرفته بود و در نهایت شاهد 
سرایت فشار فروش بازارهایی مانند بازار مسکن و خودرو در 

کلیت بازار سرمایه بودیم.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه فشارهای تورمی 
موجود در کشور ناشی از پایه های سیاسی بود و عموما بر 
محور سیاست خارجی به وجود آمد، گفت: سیاست های 
خارجی منجر به تحریم شده بود و تحریم ها زمینه فشار بر 

کلیت اقتصاد کشور و تورم را فراهم کرد.
وی اظهار داشت: فقط تحریم ها باعث ایجاد وضع اخیر در 

بازارهای سرمایه گذاری نشد بلکه شرایط اقتصادی نیز باعث 
شد تا تحریم ها به عنوان ماشه ای، چهره واقعی آنها را نشان 
دهد، همچنین عوامل زیادی کنار هم قرار گرفتند تا وضع 

موجود شکل بگیرد و تورم در اقتصاد کشور به وجود آید.
 به گفته امیرباقری، تورم بر کلیه بازارها به ویژه بازار سرمایه 
تاثیر گذاشت و باعث رشد بازار سرمایه با ورود جریان نقدینگی 

های خرد به بدنه بازار شد.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: نکته ای که باید به آن توجه 
کرد این است که به مرور با توجه به تغییر اتمسفر سیاسی 
امریکا و کلیه جهان و از طرفی مقاومت اقتصادی ایران در برابر 
تحریم های ظالمانه به مرور زمان تورم به سمت رکود گردش 

می کند.
وی اظهار داشت: سوالی که اکنون در ذهن اکثر سرمایه 
گذاران وجود دارد این است که آیا با چرخش اتمسفر سیاسی 
و بهبود اوضاع شاهد ریزش بازار سرمایه خواهیم بود؟ در این 
زمینه باید نرخ ارز به عنوان پایه ای ترین کمیتی که بر تورم 

اقتصاد صادرات محور تاثیر می گذارد مورد توجه قرار گیرد.

امیرباقری با بیان اینکه سالها اشتباهی مرتکب شده ایم 
و آن اینکه که نرخ ارز را به بهای حمایت از مصرف کننده با 
نگه  ثابت  منابع  اتلاف  از طریق  و  قیمت گذاری دستوری 
داشتیم یا اجازه رشد بسیار کم به آن داده شده است، گفت: 
این امر باعث شد تا تحریم های خارجی به عنوان ماشه ای در 
جهت آزادسازی این نرخ عمل کند و ناگهان اقتصاد با موج 
سرمایه  بازار  کارشناس  این  شود.  مواجه  تورمی  سهمگین 
افزود: به نظر می رسد دولت فعلی و دولت آینده به این نتیجه 
برسند که قیمت گذاری دستوری نه تنها درباره نرخ ارز بلکه 
هیچ کالای دیگری حتی به بهای حمایت از مصرف کننده 
پاسخگو نخواهد بود و فقط ارجاع تورم به آینده است. وی 
اظهار داشت: انتظار می رود  نرخ ارز در میان مدت و بلندمدت 
مطابق با واقعیت های اقتصادی تغییر داشته باشد، هر چند 
که می تواند در کوتاه مدت از هیجان ناشی از تحریم ها و 
ورود نقدینگی به بدنه اقتصاد تاثیر بپذیرد اما در میان مدت و 

بلندمدت خود را با واقعیات اقتصادی هماهنگ خواهد کرد.
امیرباقری با بیان اینکه این امر منجر می شود تا بازار سرمایه 

به ثبات برسد، گفت: اکنون فعالان ریزش سنگینی را  برای 
بازار متصور نیستند اما این نکته باید مورد توجه قرار گیرد که در 
کنار عدم ریزش سنگین شاخص بورس، رشد پرشتاب و روند 

افزایش سنگینی هم در انتظار بازار نیست.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: اکنون مسوولان حاضر در 
بازار دامنه نوسان نامتقارن را برای بهبود وضعیت بازار به کار 
گرفتند اما باید به سمتی پیش رفت که دامنه نوسانی در بازار 
وجود نداشته باشد تا از این طریق بازار بیشتر به سمت تحلیل 

محور شدن پیش رود.
وی ادامه داد: مدیریت بازار سرمایه براساس بحران به وجود 
آمده چنین تصمیمی را اتخاذ کرد و پیش بینی می شود که در 
میان مدت و بلندمدت این راهکار کارایی خود را از دست دهد.
امیرباقری افزود: هر چقدر که بازار از قیمت گذاری های 
دستوری، دستورالعمل و آیین نامه های دستوری فاصله بگیرد 
و به سمت بازار آزاد و تعیین قیمت ها از طریق عرضه و تقاضا 
پیش برود در میان مدت و بلندمدت شاهد اقتصاد واقعی تر و 
رقابتی تری خواهیم بود. وی با اشاره به اینکه به نظر می رسد 
مدیران اقتصادی در حال رسیدن به این نتیجه گیری هستند 
و این موضوع اتفاقی مناسب برای اقتصاد کشور و بازار خواهد 
بود، افزود: سال ها به بهانه حمایت از مصرف کننده واقعی، 
اقدام  این  اما  شد  می  اجرا  و  اعمال  دستوری  گذاری  نرخ 
تاکنون چیزی جز زیان برای مصرف کننده نهایی و فساد در 

کلیت اقتصاد به همراه خود نداشته است.
امیرباقری با بیان اینکه چشم انداز بازار سرمایه وجود ثبات 
در معاملات است، گفت:  تحلیلگران باید سناریوهای مختلف 
با توجه به مسایل مختلف سیاسی بازنویسی و اقدام به  را 
محاسبه کنند تا بتوانند سهام ارزنده را در بازار تشخیص دهند 

و اقدام به خرید سهام با توجه به چشم انداز مناسب کنند.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان کرد: در کوتاه مدت 
در بازار خبری از سودهای کلان نیست و اکثر سرمایه گذاران 
حاضر در  بازار متوجه شده اند که جریان های سفته بازی در 
کوتاه مدت که قیمت سهام کوچک را با حباب مواجه می کرد 
جز برای عده معدودی از بازیگران، چیزی جز ضرر و  زیان به 
همراه نداشت، سرمایه گذاران از این موضوع عبرت گرفتند و 
دیگر باید دیدگاه حرفه ای و تحلیل محور وارد این بازار برای 

سرمایه گذاری خواهند شد.

یک کارشناس بازار سرمایه مطرح کرد:

پیشبینیثباتدرچشماندازمعاملاتبازارسرمایه
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مجید روان ستان

»اثر مارتینی« اصطلاحی در غواصی است که در آن حالت، غواص دچار اشتباه 
شده و احتمال غرق شدن برایش وجود دارد، اما متوجه این قضیه نیست و فکر 
می کند همه چیز در حالت خوب به سر می برد. حالا ماجراهای استقلالِ محمود 

فکری و آمارهای به ثبت رسیده اش نیز چنین وضعیتی را دارند.
رقابت های لیگ برتر این فصل نسبت به فصول گذشته فرقی اساسی برای 
استقلال داشت؛ برای اولین بار در سال های اخیر اسکلت اصلی تیم حفظ شد و با 

کمترین تغییر پای به رقابت ها گذاشت.
نداشتن تاکتیک و برنامه مشخص

بدون تردید فوتبال امروز، بازی اعداد و آمار است. آنالیزور تیم ها با بررسی همین 
آمار و اطلاعات بازی ها در تیم خود و رقیبان می توانند کمک زیادی به سرمربی 
تیم برای انتخاب تاکتیک تیم در بازی ها داشته باشند. نداشتن تاکتیک و برنامه 
مشخص برای بازیکنان در موقعیت های مختلف بازی و عدم آنالیز تیم حریف از 
جمله نکاتی است که در هفته های اخیر استقلال با آن دست به گریبان بوده و 
این مهم مربوط می شود به کمبود دستیار مجرب و قوی در تمرینات استقلال زیرا 
محمود فکری هرگز نمی تواند همه مسائل فنی را خود به تنهایی به بازیکنان انتقال 

دهد.
کج سلیقگی در انتخاب دستیاران

راز موفقیت مربیان بزرگ در دنیا انتخاب دستیاران خوب و قوی است که در این 
مورد محمود فکری کج سلیقگی به خرج داده و دستیاران او در مواقع ضروری کار 

خاصی را انجام نمی دهند.
فکری حتی در انتخاب مربی بدنساز ضعیف عمل کرده و قدرت جسمانی 
پایین بسیاری از بازیکنان استقلال در بازی های اخیر مشهود بود و آنها تقریباً در 
تمام کورس ها و مصاف های نفر به نفر، بازنده جدال با بازیکنان حریف بودند. 
آنالیزورهای استقلال هم عملکرد ضعیفی ارائه داده اند و همین انتخابات غلط پازل 

ناکامی آبی ها در سه دیدار اخیر این تیم بوده است.
به این آمار توجه کنید: استقلال در 1۵ دیدار این فصل خود ۴ بار با سیستم 2-2-

2-۴ در برابر تیم های مس رفسنجان، فولاد خوزستان، تراکتور و سایپا به میدان رفته 
حاصل آن 2 پیروزی و 2 شکست بوده ۶ گل زده و ۴ گل خورده است. این تیم 3 بار 
با سیستم 2-۴-۴ مقابل تیم های ماشین سازی، پیکان و صنعت نفت بازی کرده  که 
حاصل آن یک برد و 2 تساوی بوده، 2 گل زده و یک گل دریافت کرده است. آبی ها 
۴ بار با سیستم 1-3-2-۴ مقابل شهرخودرو، گل گهر، آلومینیوم و پرسپولیس به 
میدان رفته 3 برد و یک تساوی کسب کرده 8 گل زده و 3 گل خورده اند. استقلال 
تنها یک بار با سیستم 1-۴-1-۴ مقابل ذوب آهن به میدان رفت و به تساوی بدون 
گل رسید. اما سیستم 2-۵-3 همان سیستمی است که در شروع فصل بازیکنان 
استقلال با محمود فکری تمرین کرده بودند در 3 دیدار آخر خود به کار گرفته و 

حاصل آن یک برد، یک مساوی و یک باخت بوده 2 گل زده و 3 گل دریافت کردند.
انتخاب هر یک از این سیستم از سوی کادر فنی براساس نوع بازی حریفان بوده، 
اما نکته ای که در همین آمارها دیده می شود استقلال با سیستم 1-3-2-۴ بهترین 
نتایج و بیشترین امتیاز )10 امتیاز( را کسب کرده و حتی بیشترین گل را در این 

روش زده اند که از سوی کادر فنی بخصوص آنالیزورها نادیده گرفته شده است.
حالا این آمار را ببینید: استقلال در برابر هشت تیمی که با سیستم 2-3-1-
۴ بازی می کردند، صاحب 3 برد، 3 تساوی و 2 شکست شده 11 گل زده و در 
مقابل 8 گل نیز دریافت کرده است. آنها با دو تیمی که سیستم 2-۵-3 را داشته اند 
یک برد و یک تساوی کسب کرده و تنها یک گل زده و گلی هم دریافت نکرده اند. 
آبی پوشان با دو تیمی که سیستم 1-۴-1-۴ را داشته اند یک تساوی و یک باخت 
داشته گل نزده و 2 گل هم دریافت کرده اند. شاگردان فکری با یک تیم که سیستم 
2-2-2-۴ داشته 2 بر یک برنده شده، با یک تیم که سیستم 2-3-1-۴ اجرا کرده 
2 بر صفر به برتری رسیده و مقابل تیمی که سیستم 2-۴-۴ داشته نیز با 2 گل به 

برتری رسیده است.
فکری در 11 دیدار، ترکیب تیم خود را تغییر داده و تنها در ۴ بازی بدون تغییر به 
میدان رفته که بار اول در هفته چهارم در تساوی بدون گل با پیکان با همان ترکیب 
هفته سوم که ماشین سازی را یک بر صفر برده بود به میدان رفت. بار دوم در هفته 
دوازدهم مقابل سایپا که به باخت یک بر صفر منجر شد با همان ترکیبی که تراکتور 
را 3 بر یک برده بود به میدان رفت. در واقع ترکیب استقلال در 1۵ دیدار این فصل 

از نظر مصدومیت بازیکنان و فنی 30 بار تغییر پیدا کرده است.  
نبود تنوع تاکتیکی در حملات

انتخاب های اشتباه فکری در به کارگیری نفرات در پست های مختلف موضوع 
مهمی محسوب می شود که این روزها بلای جان استقلال شده است. قرار دادن 
عارف غلامی در قلب دفاع که نشان داده هرگز یک مدافع مستحکم در این پست 
نیست و یا به کارگیری محمد دانشگر بعنوان مدافع چپ، پستی که جای اصلی 
هرووه میلیچ، محمد نادری و متین کریم زاده محسوب می شود و دانشگر نیز نشان 
داد هرگز خصوصیات بازی در این پست ها را ندارد. در کنار آن سر درگمی بازیکنان 
استقلال پس از صاحب توپ شدن و عدم داشتن طرح و برنامه برای طراحی 

حملات است.
تنوع تاکتیکی در حملات استقلال دیده نمی شود و فاز هجومی این تیم در 

بیشتر بازی ها مختل می شود.
یکی از بزرگ ترین ضعف های استقلال زمانی است که تحت پرس شدید حریف 
قرار می گیرد بازیکنان این تیم زیر توپ می زنند. همین زیر توپ کشیدن ها که 

بسیاری از آنها بی هدف بود، ضربه بزرگی به استقلال در فاز هجومی می زند.
مشکل اساسی سبک مربیگری فکری

انتقادها از محمود فکری به اوج خود رسیده و به نظر می رسد مشکل اساسی 
استقلال سبک مربیگری اوست که شاید برای تیم های میانه جدولی عالی باشد، 

اما برای تیمی که در کورس قهرمانی است، فاجعه قلمداد می شود.
در واقع محمود فکری، استقلال را با نساجی و به طور کلی تیم های میانه جدولی 
اشتباه گرفته و اگر همین حالا هدایت تیمی مثل ماشین سازی را به او بسپارند، 
فکری قادر است چنان تغییری در روند این تیم ایجاد کند که از ته جدول و به میانه 
جدول برسد. او نشان داده در شرایط کنونی پتانسیل هدایت تیم های پرطرفدار 

را ندارد.
مربی نتیجه گرا و دلخوش به اشتباه های حریف

در واقع باید محمود فکری را در زمره مربیانی طبقه بندی کنیم که به شدت به 
فوتبال نتیجه گرا علاقه مند است و روش پرواکتیو یا واکنش گرا را برای مربیگری خود 
انتخاب کرده و این روش برای هواداران استقلال که کادر فنی آنها در هر بازی با 
تاکتیکی به میدان برود که منتظر اتفاقات بازی باشد و تنها دلخوش به اشتباه های 

حریف برای گلزنی قابل هضم نیست.
انتقادها از تاکتیک های فکری در روزهای اخیر شدت یافته و نفرات کادر فنی 
استقلال یکی از موارد مورد نقد منتقدان است زیرا این سبک بازی در تیم های 

پرطرفدار مورد حمایت هواداران قرار نمی گیرد.
ایراد بزرگ در شیوه تعویض ها

بتوانیم شیوه تعویض کردن محمود فکری  ایراد استقلال را شاید  بزرگ ترین 
بدانیم؛  وقتی استقلال در یک بازی روی یک اتفاق صاحب پنالتی شد و جلو 
افتاد و یا گل زد با بازی گرفتن از محمد دانشگر و تبدیل سیستم ۴ دفاعه به 3 
دفاعه ساختار دفاعی تیم را به کلی تغییر می دهد و این موضع موجب سردرگمی 
استقلالی ها می شود. شاید در آن دقایق حضور داریوش شجاعیان یا بابک مرادی 
می تواند بهترین گزینه باشد زیرا آنها به راحتی در ضد حمله ها حریفان را آزار 
خواهند داد، اما سرمربی استقلال ترجیح می دهد به جای بازی دادن به آنها، 

دانشگر را به زمین بفرستد.
آمارهای خوب استقلال

با این حال استقلال آمارهای خوبی هم در این فصل دارد. استقلال در مجموع 
دیدارهای این فصل تاکنون 7۶۴۶ پاس داده و میانگین ۵10 پاس در هر دیدار و 

80 درصد پاس ها سالم بوده است.
آنها در این فصل میانگین ۵۴.7 درصد مالکیت توپ را در هر دیدار در اختیار 
به  بوده است. 171 شوت  تیم 1.18  این  برای  بازی  امید گل در هر  و  داشته 
دروازه های حریف زده و میانگین 11.۴ شوت در هر دیدار که از این تعداد، ۵۴ 

شوت در چارچوب بوده و میانگین 3.۶ شوت در هر بازی است.
استقلالی ها در 10 دیدار این فصل خود که مالکیت توپ را در اختیار داشته تنها 
۴ بار به پیروزی رسیده،  2 بار باخته و ۴ بار هم به تساوی رسیده اند. 8 گل زده و ۵ 
گل خورده ۶ بار دروازه اش بسته مانده و ۴ بار هم نتوانسته به حریفان خود گل بزند. 
 اما در ۵ دیداری که مالکیت توپ مال حریف بوده یکبار باخته، یکبار تساوی کرده 
و 3 بار برنده از میدان خارج شده 10 گل زده و ۶ گل خورده.  نکته مهم اینکه در 
همه این ۵ بازی گل زده اما تنها یک بار موفق به حفظ دروازه خود شده است. در 

کل آمار خوبی محسوب می شود.
محمود فکری در بیشتر دیدارهایی که با تساوی و یا شکست استقلال همراه 
بوده، دیگران از جمله داورها را مسبب اصلی ناکامی تیمش دانسته بدون آنکه 

متوجه باشد مشکل اصلی نوع بازی استقلال در آن دیدارها بوده است.
سرمربی استقلال در پایان بازی با سپاهان در پاسخ به این پرسش که آیا بهتر 
نبود به جای 3 مدافع از ۴ بازیکن استفاده می کرد، گفت: »خدا را شکر که بازی 
را باختیم و دوباره سوال های کارشناسانه شروع شد. زمانی که تیم ما می برد کسی 
سوال نمی پرسد ولی وقتی می بازیم سوال ها همه به این سمت و سو می رود. 
همانطور که گفتم امروز روز بد مدافعان ما بود و تمرکز نداشتیم. خیلی تلاش کردیم 
بازیکنان را آماده کنیم ولی دلایل مختلفی می تواند باعث شود تمرکز بازیکنان به هم 

بریز و دیدید که بازی حساس را از دست دادیم.«
ضمن آنکه او از پاسخگویی به این سوال که چرا در هر بازی شاهد تغییرات در تیم 
استقلال هستیم خودداری کرد و با گفتن خیلی ممنون، خسته نباشید می گویم و 

از شما تشکر می کنم سالن کنفرانس خبری را ترک کرد!
محمود فکری باید بداند یکی از وظایف سرمربی پاسخگویی به پرسش های 
تاکتیکی و فنی است. چطور می تواند درباره مسائل حاشیه ای سایر تیم ها حرف 
بزند که هیچ ربطی به او ندارد و یا اتفاقات باشگاه نساجی بیش از 10 دقیقه 

صحبت کند، اما درباره مسائل فنی با رفتارش به خبرنگاران توهین کند.
فکری باید به این موار مهمی که به آن اشاره شد کاملًا توجه کند و در آغاز نیم  
فصل دوم برخی رفتارهای خود را تغییر دهد. به همه مربیان پیشنهاد می کنیم 
کتاب »رهبری« سرآلکس فرگوسن را بخوانند تا بدانند راز موفقیت و شیوه کارش 

با ستاره های فوتبال در منچستر یونایتد چگونه بود.

 چرا هواداران استقلال ازسبک بازی استقلال راضی نیستند؟

انتخاب های اشتباه، پازل ناکامی آبی ها ناظم الشریعه:

دیدارتدارکاتیتیمملیفوتسالبالیگیها
حرفهاینیست

سرمربی تیم ملی فوتسال، گفت: دیدار تدارکاتی تیم ملی با تیم های لیگ برتری کار 
حرفه ای نیست. جام جهانی را پیش رو داریم و این رقابت ها اصلا شوخی بردار نیست.

سیدمحمد ناظم الشریعهدر خصوص دیدار تیم های فوتسال کراپ الوند و گیتی پسند 
اصفهان که در چارچوب هفته یازدهم لیگ برتر برگزار شد و او از نزدیک نظاره گر این بازی 
بود،  اظهار داشت: بازی از نظر تاکتیکی، نسبت به دیدار مرحله رفت لیگ بسیار بهتر بود. 
شاید حساسیت های این بازی اجازه نمی داد که نفرات عملکرد واقعی خود را نشان دهند 

اما تیم ها از نظر تاکتیکی خوب عمل کردند.  
وی ادامه داد: فشار بازی های لیگ برتر بالا است و تیم ها مجبورند پنج روز یکبار به 
میدان روند. این موضوع باعث می شود که بازیکنان تحت فشار باشند و نتوانند از نظر 

فردی بهترین عملکرد را از خود به جای بگذارند.
وی افزود: البته در این دیدار »افشین کاظمی« بازیکن کراپ الوند که مدت ها از میادین 

دور بود، توانست بسیار خوب کار کرده و یکی از خوب های این دیدار حساس باشد.
سرمربی تیم ملی فوتسال در مورد عملکرد »وحید شمسایی« سرمربی گیتی پسند در 
قامت یک مربی در این فصل از لیگ برتر، عنوان کرد: من نمی توانم خوب بودن یک 
مربی را بگویم اما گل های بازی گیتی پسند و کراپ الوند تاکتیکی بود و تیم ها مالکیت 

توپ خوبی داشتند. مالکیت توپ مهم ترین عنصر اجرای تاکتیک است.     
ناظم الشریعه افزود: امیدوارم با تمام شدن شرایط کرونایی، تماشاگران به سالن ها 
بیایند و بازی های لیگ برتر جذاب تر شده و کیفیت لیگ نیز بالاتر رود. کمیته فوتسال 
هنوز نتوانسته با یک تیم با کیفیت، دیدار دوستانه ای هماهنگ کند. از طرفی تیم ملی 
بسکتبال برای آمادگی در انتخابی کاپ آسیا و جهت آمادگی خود به مصاف تیم های لیگ 

برتری این رشته رفت.
ناظم الشریعه در مورد پیشنهاد بازی کردن تیم ملی فوتسال با تیم های لیگ برتری 
همانند تیم بسکتبال ایران، بیان داشت: این کار در کل کار خوبی نیست و تیم ملی 

بسکتبال نیز مجبور بوده که این کار را انجام دهد.  
وی ادامه داد: زمانی که ما به اردو می آییم، تیم های لیگی استراحت دارند. به نظر من 
این کار حرفه ای نیست. جام جهانی را پیش رو داریم و این رقابت ها اصلا شوخی بردار 

نیست. باید با تیم های خوب بازی کنیم.

مصدومیتم یک درد کهنه است

بیرانوند:بهزودیبرمیگردم
و  ایران  فوتبال  ملی  تیم  بان  دروازه 
درباره  توضیحاتی  بلژیک  آنتورپ  تیم 

مصدومیتش ارائه کرد.
به علیرضا بیرانوند دروازه بان ایرانی تیم 
فوتبال آنتورپ در جریان دیدار با گلاسکو 
رنجرز در لیگ فوتبال اروپا مصدوم شد و در 

دقیقه 77 از زمین بیرون رفت.
آسیب دیدگی بیرانوند موجی از نگرانی را 
در تیم آنتورپ ایجاد کرده است چرا که این 
تیم فردا در لیگ بلژیک به مصاف سنت 
ترویدن می رود و پنجشنبه این هفته هم 
باید در دیدار برگشت با گلاسکو بازی کند؛ در حالی که »ژان بوتز« دروازه بان فرانسوی 

آنتورپ هم مصدوم است.
هنوز خبر رسمی از میزان مصدومیت بیرانوند منتشر نشده ولی گمانه زنی ها حاکی 

است این دروازه بان احتمالًا به بازی فردا نمی رسد.
بیرانوند البته درباره دلیل مصدومیتش گفت: این درد کهنه ای بود که از قبل و حتی در 

تیم ملی ایران هم داشتم و بعضی وقت ها به سمتم می آمد و اذیتم می کرد.
وی افزود: در تمرینات که کمی فشار می آوردم گاهی اذیت می شدم. در بازی با گلاسکو 
هم در یک صحنه پاهایم باز شد که فشار آمد. برای همین اگر در زمین می ماندم اذیت 

می شدم و خواستم که تعویض شوم.
دروازه بان ایرانی تاکید کرد: اینجا آزمایش MRI دادم و پزشکان هم تایید کردند که این 
درد کهنه بوده است. بیرانوند همچنین با انتشار پیامی در صفحه شخصی خود اعلام کرد 

که مشکلش جدی نیست و به زودی می تواند بازی کند.

پایان پانزدهمین دوره مسابقات قویترین مردان کشور؛

»مَسنآبادی«قهرمانمسابقاتقویترین
مردانایرانشد

پانزدهمین دوره مسابقات قویترین مردان قهرمانی کشور با معرفی نفرات برتر و قهرمانی 
»محسن مسن آبادی« در ایرانشهر به پایان رسید.

به گزارش روابط عمومی فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام، مرحله نهایی پانزدهمین 
دوره مسابقات قوی ترین مردان کشور، روز )یکم اسفندماه( به میزبانی دانشگاه ولایت 
شهرستان ایرانشهر برگزار شد. این دوره از رقابت ها با حضور ٥١ ورزشکار پیگیری شد 
و در نهایت ١٠ نفر از مدعیان قهرمانی کشور به مرحله نهایی راه یافتند. مرحله نهایی 
مسابقات قوی ترین مردان کشور در استان سیستان و بلوچستان، با حضور قهرمانان 
راه یافته به این دور از رقابت ها از عصر روز  یکم اسفندماه پیگیری شد که درنهایت »محسن 
مسن آبادی« توانست با غلبه بر سایر رقبا بر رتبه اول مسابقات قوی ترین مردان کشور در 

سال 1399 بایستد. 
محسن مسن آبادی با ۴8.۵ امتیاز، محمدرضا تازه رو با ۴2 امتیاز، رضا قیطاسی با 39 
امتیاز، حسین حسین زاده با 37 امتیاز، مهرداد باجلان با 31.۵ امتیاز، امیرفرزان محزون 
با 27 امتیاز، عارف احمدی با 2۶.۵، متین علی محمدی با 22 امتیاز، عباد کهن سال 
با 13.۵ و ابراهیم حسنی نیز با 2.۵ امتیاز در مرحله نهایی به کار خود پایان دادند. در 
بخش تیمی نیز تیم تهران الف بر سکوی نخست ایستاد و تیم های تهران ب، استان 
مرکزی و استان های البرز و سیستان وبلوچستان )به طور مشترک( به ترتیب در رتبه های 

دوم تا چهارم ایستادند. 
موهبتی، استاندار سیستان و بلوچستان، عبدالمهدی نصیرزاده رییس فدراسیون 
بدنسازی و پرورش اندام و کرد، مدیرکل ورزش و جوانان استان سیستان و بلوچستان 

فینال این مسابقات را از نزدیک تماشا کردند.

به همت سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم برگزار شد

قهرمانیتیمسپاهدرمسابقاتوالیبال
ارگانهایقم

مسابقات کارکنان ارگان های مختلف قم به مناسبت دهه فجر و به همت سازمان 
فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم برگزار شد.

مسابقات والیبال ارگان های استان قم به مناسبت دهه مبارک فجر و گرامیداشت 
مدافعان حرم و محافظین سلامت به همت سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری 
و سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( و با مشارکت مجموعه ورزشی انقلاب با حضور 7 تیم 
دانشگاه قم، دارایی، جامعه المصطفی، نیروی انتظامی، سپاه پاسداران، آستانه حرم 
مطهر و دانشگاه علوم پزشکی به مدت یک هفته با رعایت دستورالعمل های بهداشتی در 

سالن ورزشی نخلستان برگزار شد.
در پایان تیم سپاه پاسداران به عنوان قهرمانی و تیم علوم  پزشکی به عنوان نایب قهرمان 

دست یافتند که جوایز نفیس و حکم و جام قهرمانی به ایشان اهدا شد.
همچنین تیم دانشگاه قم به عنوان تیم اخلاق این دوره از مسابقات انتخاب و جام 

اخلاق و حکمی به سرپرست این تیم به رسم یادبود اهدا شد.  

تیرانداز جوان قمی بالاتر از نامدارها ایستاد؛

تاریخسازیبانوانتیراندازقمدرلیگبرتر
تیم بانوان هیات تیراندازی قم با کسب عنوان سومی درمسابقات لیگ برتر تفنگ بادی 

کشور تاریخ ساز شدند.
هفته پایانی مسابقات لیگ برتر تفنگ بادی بانوان کشور در حالی به اتمام رسید که 
تیم هیات تیراندازی قم با کسب 12 امتیاز و قرار گرفتن در جایگاه سوم برای اولین به 

این مهم دست یافت.
رویا صبح خیز، تیرانداز جوان تیم هیئت تیراندازی استان قم، که در مراحل پیشین لیگ 
تیراندازی نیز، نمایش درخشانی از خود نشان داده بود، توانست با کسب رکورد 2۵0.۵به 

مقام قهرمانی فینال انفرادی دست یابد.

تیم فوتبال سوهان محمد طباطبایی قم با کسب چهارمین پیروزی خود در فصل جاری لیگ آزادگان با جهشی 
چهار پله ای به رتبه سوم جدول رده بندی صعود کرد.

برپایه این گزارش ، اگر مسوولان استان قم، جامعه فوتبال و علاقمندان پرتعداد این رشته ورزشی قدردان بوده و 
بیشتر از گذشته هوای تیم شهرشان را داشته باشند، تیم سوهان محمد قم در ادامه روند نتایج مثبت خود در فصل 

جاری فوتبال باشگاه های کشور جام آزادگان همچنان روی نوار پیروزی گام برمی دارد.
نماینده فوتبال قم که کادر فنی آن جمعی از بهترین های سال های نه چندان دور فوتبال قم و بازیکنان آن متشکل از 
استعدادها و بهترین های یک دهه اخیر این رشته هستند با تمام انرژی این روزها در فصل 1۴00 – 1399 لیگ دسته 

سوم فوتبال ایران به مصاف حریفان رفته و برای سربلندی فوتبال قم تلاش می کنند.
حال نوبت مسوولان استان قم است که همه جانبه هوای این تیم را داشته باشند تا سوهان محمد بعد از سال ها 
پرچم قم را در سطح اول فوتبال کشور بالا برده و از اعتبار قمی ها در این رشته دفاع کند، تیمی که اگر همین الان و 

کامل مورد حمایت قرار گیرد شایسته صعود به لیگ بالاتر یعنی لیگ دسته دوم جام آزادگان است.
تیم سوهان محمد قم در هفته هفتم از مرحله گروهی رقابت های لیگ دسته سوم فوتبال ایران جام آزادگان در 
ورزشگاه شهید جعفر حیدریان قم میزبان شهروند رامسر بود و در نهایت با گلی که حمیدرضا پاکیزه مهاجم باتجربه 

این تیم در دقیقه هفتم وقت های تلف شده بازی )97( به ثمر رساند به برتری یک بر صفر دست یافت.
سوهان محمد قم حالا از ۶ بازی چهار برد و دو باخت در کارنامه دارد و با هشت گل زده، ۶ گل خورده و 12 امتیاز در 
رده سوم جدول رده بندی گروه دوم مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ آزادگان جای گرفته، در شرایطی که تیم های 
شهید اورکی اسلامشهر و ستارگان مردان پاشا البرز با 13 امتیاز و بر حسب تفاضل گل اول و دوم هستند و نماینده قم 
در ادامه لیگ آزادگان با این دو تیم بازی خواهد کرد، در حالی که بازی بعدی نماینده قم در میهمانی تیم رده چهارم 

سردار جنگل صومعه سرا است و روز یکشنبه سوم اسفند برگزار می شود.

سومین پیروزی فردوس قم در مرحله گروهی فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور باعث فرارموقت نماینده قم از 
منطقه خطر شد.

بر این این گزارش، فردوس قم که امسال با تیمی جوان گام به بازی های لیگ برتر فوتسال باشگاه های ایران گذاشته چند بعد 
از سه هفته ناکامی که با دو باخت متوالی و ثبت یک تساوی در کارنامه این تیم همراه بود، در چهارمین بازی خود از دور برگشت 

دسته به کار بزرگی زد و صدرنشین بازی ها را مغلوب کرد.
نماینده فوتسال قم به شدت خطر سقوط به دسته پائین تر را احساس می کرد تا اینکه در چهارمین هفته نیم فصل دوم مرحله 
مقدماتی لیگ برتر فوتسال به مقاومت البرز رسید و در دیداری خانگی که البته پایان آن با جنجال و برخی حواشی نیز همراه بود، 

به برتری ۶ بر ۵ دست پیدا کرد تا از منطقه خطر جدول به شکل موقت فرار کند.
فردوس قم در این دیدار چند بار از میهمان مدعی خود عقب افتاد ولی در لحظات پایانی عقب ماندگی را جبران کرد و با کسب 
سه امتیاز این دیدار به سومین برد خود در این فصل رسید و جمع امتیازات کسب شده را به عدد 12 رساند تا به موقتا به رده چهارم 
جدول رده بندی گروه نخست صعود کند. در جدول رده بندی این گروه تا پایان هفته دهم، تیم مقاومت البرز از 10 بازی با 19 
امتیاز صدرنشین است، گیتی پسند اصفهان از 9 مسابقه با 18 امتیاز در رده دوم ایستاده، کراپ الوند از 9 دیدار این فصل با 1۵ 

امتیاز رده سوم را در اختیار دارد و تیم فردوس قم با 12 امتیاز از 10 بازی در رده چهارم جای گرفته است.
فاصله تیم ها در پائین جدول بسیار اندک است و فردوس قم نیاز دارد که در دو بازی خارج از خانه پیش رو نیز بهترین نتایج را 
کسب کند، زیرا اهورا بهبهان با 11 امتیاز از 9 بازی در مکان پنجم ایستاده، شهروند ساری با 9 امتیاز از 9 بازی ششم است و شهید 

منصوری قرچک با هفت امتیاز از 10 بازی آخرین تیم جدول محسوب می شود.
فوتسالیست های تیم فردوس قم در دو بازی باقی مانده خود از مرحله مقدماتی فصل جاری لیگ برتر فوتسال باشگاه های کشور 
باید در میهمانی تیم های شهید منصوری قرچک و شهروند ساری به میدان رفته و بهترین نتایج را کسب کنند، زیرا هر گونه لغزش 

در این دو مسابقه امکان جبران ندارد زیرا دو تیم انتهای جدول به پلی آف فرار از سقوط می روند.

ادامه روند روبه رشد نماینده قم در لیگ آزادگان ؛

صعود4پلهایسوهانقمدرلیگآزادگان
دو بازی باقی مانده نماینده قم سرنوشت ساز است؟

فرارموقتفردوسازمنطقهسقوط

سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی با اشاره به دشواری کسب 
سهمیه المپیک در وزن ۶7 کیلوگرم در رقابت های گزینشی 
آسیا، گفت: تمام هدف ما این است هر 3 سهمیه باقیمانده را 

در این رقابت ها بگیریم و کار را تمام کنیم.

محمد بنا در گفتگو با ایسنا، درباره آخرین وضعیت فرنگی 
کاران حاضر در اردوی تیم ملی، اظهار کرد: در حال برگزاری 
اردوی چهارم تیم ملی کشتی فرنگی هستیم و خوشبختانه 
بچه ها هر روز بهتر از قبل می شوند. در مجموع وضعیت تیم 
خوب است و مشکل خاصی وجود ندارد. فدراسیون نیز نهایت 
همکاری را انجام می دهد و همه امکانات مورد نیاز فراهم است، 
بچه ها نیز با انگیزه بالا در حال تمرین هستند و همگی برای 

کسب موفقیت تلاش می کنند.
سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی درباره مصدومان احتمالی 
اردوی تیم ملی، گفت: به هر حال آسیب دیدگی در رشته ای 
مثل کشتی اجتناب ناپذیر است،  میثم دلخانی از ناحیه پا و 
رضا اسدی از ناحیه کتف  آسیب دیدگی قدیمی دارند و در حال 
مداوا هستند تا بهبودی کامل را بدست بیاورند. امیر قاسمی 
منجزی نیز 3 روز پیش از ناحیه مچ پا در تمرینات دچار آسیب 
دیدگی شد. قرار بود 12 کشتی گیر به اوکراین اعزام شوند که 
کار محمد الیاسی درست نشد و باید ببینیم وضعیت قاسمی 

منجزی نیز تا زمان اعزام به اوکراین به چه صورت خواهد بود.
در  پوشان  ملی  انتخاب  برای  فنی  کادر  برنامه  درباره  وی 
میادین پیش رو، گفت: نفرات اعزامی قرار است هفتم اسفند 
به تورنمنت اوکراین بروند اما ما ششم اردوی بعدی را آغاز می 
کنیم، بچه هایی که از اوکراین باز می گردند چند روز استراحت 
می کنند و 9 روز از ما جدا هستند اما برنامه های خود را دنبال 
خواهند کرد. قرار است برای اردوی ششم نیز آن ها به تیم 
اضافه شوند تا در نهایت 3 کشتی گیر اعزامی به رقابت های 
کسب سهمیه و همچنین تیم اعزامی به رقابت های قهرمانی 

آسیا معرفی شوند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا 3 فرنگی کار اعزامی به رقابت 
های کسب سهمیه و پس از آن المپیک توکیو از هم اکنون تا حد 
زیادی انتخاب شده اند یا خیر، تصریح کرد: انتخاب همیشه 
مخصوصا در زمان هایی که المپیک را در پیش داریم، برای هر 
مسابقه ای سخت است چرا که انتخاب اشتباه انگیزه را از بین 
می برد. ما همیشه در زمان مناسب نفرات را معرفی می کنیم. 

طبیعتا باید کشتی گیران اعزامی از تورنمنت اوکراین بازگردند و 
پس از آن راجع به انتخاب نفرات تصمیم گیری کنیم. 

بنا افزود: زمان کافی برای انتخاب درست کشتی گیران در 
رقابت های کسب سهمیه و قهرمانی آسیا داریم. با توجه به 
قهرمانی های دو دوره اخیر مردم توقع دارند باز هم در آسیا 
قهرمان شویم اما در کنار آن در حال حاضر از المپیک مهمتر 
برای ما رقابت های کسب سهمیه است تا 3 سهمیه باقیمانده را 
کسب کنیم. پس از آن دوباره بچه ها را در تورنمنت ها و تمرینات 
محک بزنیم تا در نهایت بهترین نفرات را برای المپیک انتخاب 

کنیم .
وی تصریح کرد: همچنین دو ماه پس از مسابقات المپیک 
رقابت های قهرمانی جهان را داریم و جام تختی نیز در این میان 
برگزار می شود که می تواند کمی از بچه هایی که بیرون مانده 
اند را وارد مسابقات کنیم، بنابراین انتخاب های مختلفی داریم 
و هنوز کادر فنی به انتخاب قطعی درباره هیچ کدام از کشتی 

گیران نرسیده و در موعد مقرر انجام خواهد شد.

انتخاب اشتباه انگیزه ها را از بین می برد

بنا:میخواهیمکاررادرقزاقستانتمامکنیم
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دولت بایدن با تلاش برای دستیابی به فرصت بیشتر به منظور رایزنی با طرف های حاضر در برجام، راهبرد ائتلاف سازی و به 
دست گیری رهبری بازیگران اصلی این توافقنامه بین المللی را برای افزایش فشارها به ایران دنبال می کند. به گزارش ایرنا به 
نقل از نورنیوز، اعلام برنامه ایران برای متوقف کردن اجرای داوطلبانه پروتکل الحاقی و برخی تحرکاتی که از سوی تروئیکای 
اروپایی و آمریکا برای منصرف کردن ایران از اجرای تصمیم خود بروز و ظهوریافت، گمانه هایی درخصوص پیگیری موضوع 
بازگشت آمریکا به برجام و گام برداشتن در مسیر لغو تحریم های غیرقانونی را مطرح کرد. در این رابطه مواضع رسمی که از 
سوی سخنگویان رسمی آمریکا به ویژه رییس جمهور این کشور ظرف روزهای پنج شنبه و جمعه هفته گذشته اعلام شد، نشان 
داد که راهبرد آمریکا صرفا خریدن وقت برای ائتلاف سازی و به دست گرفتن رهبری جریان غربی پشتیبان افزایش فشار به 
ایران است. »ند پرایس« سخنگوی وزارت خارجه آمریکا با فوق العاده توصیف کردن بیانیه مشترک تروئیکای اروپایی و آمریکا 
که روز پنج شنبه در خصوص برجام منتشر شد، گفت: بیانیه این واقعیت را نشان داد که ما بار دیگر با نزدیکترین متحدان مان 
در یک صفحه هستیم. کاملًا واضح است که دیگر در اهداف متقابل کار نمی کنیم و در واقع با هم گام برمی داریم. او بدون 

اشاره به برنامه آمریکا برای عمل به تعهدات برجامی خود که دولت ترامپ به صورت غیرقانونی از آن خارج شد، اظهار داشت: 
همانطور که از این بیانیه مشترک مشخص است، این چیزی است که ما اکنون کاملًا با متحدان و شرکای اروپایی خود همگام 
هستیم و خواهیم دید که روزها و هفته های آینده چه وضعیتی ایجاد خواهد شد. سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا با 
تاکید بر مواضع تکراری واشنگتن و تروئیکای اروپایی درخصوص ضرورت تداوم پایبندی ایران به تعهدات برجامی خاطرنشان 
کرد: سه کشور اروپایی و آمریکا از ایران خواستند که هیچ اقدام اضافی، به ویژه در مورد تعلیق پروتکل الحاقی و محدودیت 
فعالیت های تأییدیه آژانس انرژی هسته ای بین المللی در ایران، انجام ندهد. او در مورد اقداماتی که باید آمریکا به عنوان 
کشوری که از برجام خارج شده و تعهدات خود را با اعمال تحریم های غیرقانونی زیرپا گذاشته است، افزود: تروئیکای اروپایی 
همچنین از احتمال بازگشت ایالات متحده و ایران به برجام استقبال کرده اند. از اردیبهشت سال 98 که با تصمیم شورای 
عالی امنیت ملی برنامه کاهش تعهدات برجامی ایران به مورد اجرا گذارده شد، طی سه مرحله شامل گام های ۵ گانه کاهش 
تعهدات، فعال شدن ظرفیت های غنی سازی از جمله غنی سازی 20 درصد و کاهش دسترسی بازرسان آژانس و توقف اجرای 

داوطلبانه پروتکل الحاقی پیگیری شده است. تا پیش از پیروزی بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا، کشورهای 
اروپایی به بهانه فقدان توانایی لازم به دلیل فشار و محدودیت های ایجاد شده از سوی دولت ترامپ از اجرای تعهدات خود 
سرباز می زدند و صرفا تلاش می کردند که مسیر کاهش تعهدات برجامی ایران را متوقف کنند.  پس از پیروزی بایدن در 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا و حذف مانعی به اسم ترامپ، انتظار این بود که کشورهای اروپایی ضمن تلاش حداکثری 
برای لغو سریع تحریم ها از سوی آمریکا، خود نیز به تعهدات انجام نشده قبلی به سرعت عمل کنند. رفتار مزورانه کشورهای 
اروپایی در شرایط جدید و طرح شروط بهت آور برای اجرای تعهدات شان در کنار خوش رقصی برای دولت جدید آمریکا، این 
بار هم کشورهای اروپایی را در آزمون صداقت، مردود کرد. در این میان، ایران بدون توجه به شروع "بازی قدیمی وقت کشی" 
که مجددا با فعال شدن تروئیکای اروپایی و آمریکا آغاز شده است،  مسیر کاهش تعهدات برجامی خود را که تکلیف قانونی 
تعیین شده از سوی مجلس شورای اسلامی نیز است در زمان مقرر اجرا خواهد کرد و تا زمانی که طرف های اروپایی و آمریکا 

به تعهدات خود در زمینه لغو کامل تحریم ها عمل نکنند تحت هیچ شرایطی از تصمیم خود منصرف نمی شود.

ایران تحت هیچ شرایطی از تصمیم برجامی خود منصرف نمی شود 

رویکرد جدید آمریکا؛ ائتلاف سازی به جای رفع تحریم ها

سیاست خارجی عرصه ای برای مسایل جناحی نیست؛  

لزومخردورزیدرسیاستبرایرسیدن
بهمنافعملی

سیاست، عرصه خردورزی و تلاش برای نیل به منافع ملی حداکثری 
است. دولت ها و بازیگران سیاسی همواره با اتخاذ روش هایی مانند برقراری 
تعاملات نزدیک اقتصادی و تجاری منطقه ای-بین المللی و نیز ارتباط دو 
سویه با فعالان اقتصادی و تجاری در داخل به دنبال کسب بیشترین منافع، 

رشد و توسعه اقتصادی هستند.
تجارب گسترده در دنیا نشان می دهد، راهبرد اول و آخر کشورها در عصر 
جدید جهانی  پیگیری ارتقای رشد اقتصادی و آسایش و رفاه شهروندان 
است. مساله مهم در این میان، عملیاتی کردن این اهداف در گرو سیاست 
ورزی قاعده مند و ساختاری است. از منظری برون داد و خروجی تصمیمات 

سیاسی بایستی به توسعه اقتصادی منجر شود.
این روش را به عینی ترین شکل ممکن در کشورهای شرق آسیا شاهد 
هستیم. در این کشورها دیگر روی این محور و موضوع بحث و گفت و گو 
نمی شود که برای تداوم توسعه هدفمند باید با نظام بین المللی تعامل کرد و 
یا تقابل. اصل تعامل گرایی امری پذیرفته شده  است و در این مسیر رهبران 
چین در  نیم قرن اخیر با هنر و ذکاوت خاص خود، توانستند  این کشور را 
آرام و بی سر و صدا تبدیل به یکی از قطب های مهم قدرت اقتصاد جهانی 

تبدیل کنند.
 آمار حاکی است سهم تولید ناخالص ملی چین حدود 19 تریلیون دلار 
است و  فروش محصولات های تک) high- tech( بخش قابل توجهی از 
این حجم کلی اقتصاد چین را تشکیل می دهد؛ که این امر نشان از نگرش 

صحیح بین المللی رهبران چین از واقعیت محیط بین المللی است.  
در نتیجه این هوشمندی و نگاه بین الملل گرایی رهبران چین ، شهر 
با  رقابت  در  آسیا  شرق  در  تکنولوژی  مهم  قطب  به  کشور  این  "شنژن" 
"سیلیکون ولی" آمریکا  تبدیل شده است. برند های معتبر جهانی نظیر 
هوآوی) Huawei( و تنست)Tencent( و دی جی آی)DJI( در این شهر 
مهم جنوب شرقی چین حضور و فعالیت های گسترده دارند.  استراتژی 
دولتمردان چین از توسعه روزافزون تکنولوژیک و فناوری در این ابرقدرت 
اقتصادی؛ دو مساله راهبردی است. ابتدا اینکه این شهر با پیشرفت های 
خلاقانه بتواند موازنه ای در برابر دولت- شهر توسعه یافته هنگ کنگ ایجاد 
کند و در مرحله بعدی از مدل شهر شنزن در ارتقای کلی اقتصادی و صنعتی 

کل چین بهره گیرند.
مقصود از بیان این واقعیت ها نگرش بین المللی گرایی، منطق گرایی در 
عرصه سیاست و قدرت چین است و اینکه چینی ها با گذر از تندروی و افراط 
گرایی در دوره مائو به این جمع بندی رسیدند که سیاست عرصه افراط و 
تفریط نیست. باید جانب مدارا، عقل و منطق اقتصادی در این عرصه ساری 

و جاری شود.
نگرش هیجانی و توام با بدبینی به محیط بین المللی، آفتی برای 

اقتصاد کشور
اکنون ضرورت تغییر و نگاه در سپهر سیاست کشور با عطف به طیفی از 
چالش های اقتصادی و تجاری کشور احساس می شود. امروز کشور در 
شرایط تحریمی و فشار قرار گرفته و در نتیجه این فشار هر گونه برنامه ریزی 
بلندمدت اقتصادی سخت و دشوار شده است. از منظری دیگر، وقتی ارز، به 
عنوان مهم ترین متغیر تاثیرگذار در اقتصاد هر کشور دچار نوسان های شدید 
و قیمت های مضاعف در بازه های زمانی کوتاه می شود؛ این امر باعث می 
شود که سرمایه گذار با ترس از آینده سرمایه اش را به سمت سرمایه های زود 
بازده نظیر مسکن و طلا سوق دهد. بی شک سرمایه گذاری و برنامه ریزی 
های استراتژیک در  مسیر توسعه  همه جانبه،بستر امن و مطمئن اقتصادی 
می طلبد. تجربه نشان داده که بسترسازی بدون توجه به محیط بین المللی 

اقتصادی و بهره گیری از ظرفیت های جهانی امکان پذیر نیست. 
در سیاست  اقتصادی  اعتماد  قابل  به شرایط  ابزار رسیدن  و  مکانیسم 
خارجی، تقویت تعامل و اعتماد سازی است. به تجربه دیده شده که مهم 
ترین آفتی که می تواند اقتصاد و تجارت یک کشور را بیمار کند؛ نگرش 
احساسی، هیجانی و توام با بدبینی به محیط بین المللی است. به نظر می 
رسد بایستی از فرصت های جدیدی که در عرصه های بین المللی با کنار 
رفتن ترامپ از مسند قدرت در آمریکا ایجاد شده در جهت تعمیق همگرایی 
اقتصادی منطقه ای و تنوع بخشی به بازار های صادراتی کشور استفاده کرد. 
اکنون در دوره پساترامپیسم همه کشورها در دنیا از چین و روسیه تا اتحادیه 
اروپا درحال  تنظیم مجدد تعاملات منطقه ای و جهانی  و بازآرایی بین المللی 

با تقویت روابط اقتصادی و تجاری  هستند.
پرهیز از تبدیل شدن فضای سیاست خارجی به عرصه ای برای 

مسایل جناحی 
در همین مسیر  ضرورت پرهیز از افراط زدگی و شعار گرایی در عرصه 
سیاست و اقتصاد با راهبرد برون رفت از وضعیت تحریمی موجود ضرورتی 
است که در کشور احساس می شود . در این راستا همگرایی و اجماع 
نخبگان با برگزاری نشست های مشترک جهت رسیدن به درکی مشترکی 
از مهم ترین چالش های کشور ضروری جلوه می کند. بی شک نباید 
فضای سیاست و سیاست خارجی به عرصه ای برای مسایل جناحی و 
جریانی در کشور تبدیل شود و گفتمان های متعارض در سیاست خارجی 
که کلید اصلی حل چالش های اقتصادی کشور است؛ شکل گیرد. بهینه 
است که به سیاست خارجی به مثابه فرصت نگریسته شود، آن هم  با باور 
به این موضوع که تنها راهبرد عملیاتی در رفع تحریم ها در گرو سیاست 
های  همدلی  و  اقدامات  ها،  تلاش  کنار  در  گرا  تعامل  و  فعال  خارجی 

گسترده و همزمان داخلی است.

سفیر ایران در سازمان ملل متحد تاکید کرد: در ارتباط با لغو تحریم هایی که باید 
آمریکایی ها انجام بدهند، ما باید به عنوان کشور ذی نفع راستی آزمایی کنیم؛ ما 
نمی توانیم فقط به امضای یک نامه یا اعلام موضع رضایت بدهیم. اگر امضا همراه با 

فرآیندی برای راستی آزمایی اقدامات نباشد، معنی ندارد.
به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه حفظ و نشر آثار آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب در 
ارتباط تصویری با مردم آذربایجان شرقی )29/11/99( درباره سیاست جمهوری 
داده  وعده هایی  می شود،  زده  »حرف هایی  فرمودند:  برجام  مورد  در  اسلامی 
می شود. من می خواهم امروز فقط همین یک کلمه را بگویم؛ بگویم ما حرف و وعده  
خوب خیلی شنیده ایم که در عمل، آن حرف ها و وعده ها نقض شده و ضدّش عمل 
شده. حرف فایده ندارد، وعده فایده ندارد؛ این دفعه فقط عمل، عمل؛ عمل از 
طرف مقابل را ببینیم، ما هم عمل خواهیم کرد. با حرف و وعده و اینکه »ما این کار 
را خواهیم کرد، آن کار را خواهیم کرد« جمهوری اسلامی این دفعه قانع نخواهد 
بود، مثل گذشته نخواهد بود.« پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR ذیل پرونده 
»حرف قطعی« موضع جمهوری اسلامی در زمینه  تحریم ها و برجام را در گفت وگو 
با  »مجید تخت روانچی«  سفیر و نماینده جمهوری اسلامی ایران در سازمان ملل 

متحد بررسی می کند.
در مورد برجام از منطق قوی برخوردار هستیم

از یک منطق قوی برخوردار  ما در مورد برجام و سیاست هسته ای، همواره 
بوده ایم؛ یعنی سیاستی که ما اتخاذ می کنیم، بر مبنای یک سری اصول است و این 
اصول، دارای منطقی است. طبیعتاً این منطق وقتی با کشورهای مختلف مطرح 
می شود جای هیچ شک وشبهه ای باقی نمی گذارد. در مورد سیاست هسته ای، 
وقتی ما در برجام به توافق رسیدیم، قبول کردیم که یک سری تعهدات را برای یک 
دوره  خاصی بپذیریم تا تحریم هایی که به طور غیرقانونی و ظالمانه علیه مردم ایران 
وضع شده بود، در چهارچوب و بازه  زمانی برداشته شود؛ امّا آنها از همان ابتدا 
در عمل کار خلافی کردند که جای شک وشبهه ای باقی نماند. ما در دوره اوباما 
گزارش هایی برای هماهنگ کننده  برجام فرستادیم و به اقدامات خلاف دولت 
آمریکا در آن زمان نسبت به تعهداتش، اعتراض کردیم. در دوره  ترامپ هم که نقض 
فاحش برجام با خروج غیرقانونی آمریکا از برجام صورت گرفت، ما همان موقع 
اعلام کردیم که این کار خلاف برجام است و به اعضای شرکت کننده در برجام 
گفتیم که اقدام آمریکا نباید بی پاسخ بماند. آنها هم به ما گفتند که شما مدتی صبر 
کنید و ما جبران می کنیم، ولی متأسفانه نه تنها جبران نکردند، بلکه به تعهداتشان 

هم عمل نکردند.

هر سه نوع تحریم باید برداشته شود
همان طور که گفته شد، مبنای برجام قبول یک سری محدودیت ها توسط ایران 
در ارتباط با موضوع هسته ای در قبال لغو تحریم های شورای امنیت، اروپایی ها 
و آمریکایی ها بود. در حقیقت اگر ما بخواهیم برای رفع تحریم، به صورت ناقص 
برخورد کنیم، توازنی که از ابتدا در برجام شکل گرفته بود، به هم می خورد. همین 
اتفاق هم افتاد و با خروج دولت قبلی آمریکا از برجام، عدم توازن شدیدی به وجود 
آمد. ما از همان ابتدا گفتیم که باید عدم توازن را رفع کنند؛ چون اگر این عدم توازن 
وجود داشته باشد، برجام دیگر معنی ندارد. ایران به طرف مقابل اعلام کرد که 
این وظیفه  شماست که این عدم توازن را رفع کنید، اگر در رفع آن ناتوانید، پس 
ما مجبوریم که توازن را به گونه دیگری برقرار کنیم. به همین دلیل ما یک سال صبر 
کردیم و بعد قدم هایی را به صورت متقابل برداشتیم تا توازن در برجام به وجود بیاید.

وقتی ترامپ از برجام خارج شد، یک سری تحریم که  باید در چهارچوب برجام لغو 
می شد، برگشت و یک سری تحریم دیگر هم اضافه شد. علاوه بر این آمریکایی ها 
تحریم های دیگری، با عناوین جدیدی )غیر از هسته ای( اعمال کردند. در واقع 
نه تنها در چهارچوب برجام تحریم ها برچیده نشد، بلکه عناوین همان تحریم ها را 
عوض کردند و به عنوان تحریم جدید مطرح کردند. در مجموع از زمان خروج آمریکا 
از برجام تا الآن، سه نوع تحریم علیه ما اعمال کردند. اگر هر کدام از این تحریم ها 
لغو نشود، بازگشت آمریکا معنی ندارد؛ یعنی آمریکا موقعی می تواند بگوید که من 
به برجام برگشتم که همه  این تحریم ها لغو شود. صرف اعلام نظر و اینکه بگوید من 
آماده ام به برجام برگردم یا به برجام برگشتم، ولی در عمل این تحریم ها لغو نشود و از 

بین نرود، از دید ما هیچ ارزشی ندارد.
امضا بدون راستی آزمایی معنی ندارد

علاوه بر این بحث  راستی آزمایی هم از بحث های بسیار مهمی است که ما حتماً بر 
آن تأکید داریم. ما وقتی تعهدات مان را در چهارچوب برجام اجرا می کنیم، نماینده  
آژانس نظارت دارد. این کاری است که نمایندگان آژانس بین المللی انرژی اتمی 
انجام می دهند و آنها مشخص می کنند که تعهد ایران انجام شده یا انجام نشده 
است. سابقه  کار ما روشن است. ما وقتی موردی را قبول می کنیم، به تعهدات مان 
هم عمل می کنیم؛ امّا در ارتباط با لغو تحریم هایی که باید آمریکایی ها انجام بدهند، 
ما باید به عنوان کشور ذی نفع راستی آزمایی کنیم؛ یعنی اگر آمریکایی ها می گویند 
ما تحریم نفت یا پتروشیمی ایران را برداشتیم، ما نمی توانیم فقط به امضای یک 
نامه یا اعلام موضع رضایت بدهیم. اگر امضاء همراه با فرآیندی برای راستی آزمایی 
اقدامات نباشد، معنی ندارد. به طور مثال، نفت فروختن ما یک سری لوازمی دارد. 

شرکتی که می خواهد از ایران نفت بخرد، نباید از تحریم  شدن توسط آمریکا هراس 
داشته باشد. در حقیقت مجموعه ای از تحریم ها باید لغو بشود تا فروش نفت 
به صورت دقیق و کامل انجام شود. یعنی اگر اعلام شود که تحریم نفت ایران لغو 
شد، فی نفسه نمی تواند کفایت کند. باید در کنارش تضمین هایی هم وجود داشته 

باشد که مشکلی برای فروش نفت هم پیش نیاید.
یک نکته  بسیار مهم دیگر در زمینه راستی آزمایی، بحث بانکی است. مثلًا شرکتی 
که از ایران نفت می خرد، باید بتواند از طریق سیستم بانکی جهانی پولش را به راحتی 
به ایران منتقل کند؛ یعنی نقل وانتقالات بانکی باید این قدر ساده باشد که هیچ 
شک وشبهه ای در آن وجود نداشته باشد. بانک ها نگران این نباشند که اگر وارد کار 
تجاری با ایران شدند، مورد تحریم آمریکا قرار می گیرند. آمریکایی ها خودشان هم 
به خوبی می دانند که اگر بخواهند واقعا کار دقیقی را در زمینه برچیده شدن تحریم 
انجام بدهند، شامل چه عناصری باشد. بنابراین، ما رفع تحریم را موقعی می پذیریم 
که متوجه شویم و احساس کنیم که مراحلش دارد به خوبی انجام می شود. وقتی 

چنین کاری انجام شود، ما هم آماده  و حاضریم که به تعهدات برگردیم.
خسارت ایران در برجام جزو مطالبات ماست

موضوع خسارات ایران در برجام هم یکی از موضوعات بسیار حساس و جزو 
مطالبات ماست. البته این به عنوان پیش شرط شروع انجام تعهدات آمریکا نیست. 
ایران این موضوع را هم بارها اعلام کرده و ما حتماً بعد از اجرای تعهدات آمریکا، در 

جلسات کمیسیون مشترک به آن خواهیم پرداخت.
موضوع خسارات از این جهت برای ما مهم است که در طول چند سال اخیر، 
صدمات زیاد جانی و مالی در اثر تحریم ها به ما وارد شد. مثلًا آمریکایی ها ادعا 
می کردند که دارو تحریم نیست و به دروغ اعلام می کردند که خارج از شمول تحریم 
است، ولی تحریم بود و صدمات زیادی به مردم به خصوص در دوران کرونا ما زد. 
بنابراین، ما در طول این سال ها هم ضربه  انسانی و هم خسارات مادی فراوانی 
خوردیم. خسارات موضوع مهمی است و باید به آن پرداخته شود که چه کسی 

مسئول این کار است و چگونه باید به خسارات رسیدگی و به مردم پرداخت شود.
حتی اگر تحریم ها رفع شود، نباید خیال مان راحت شود

موضوع خنثی سازی تحریم ها و ارجحیتش نسبت به رفع تحریم ها که رهبر 
معظّم انقلاب فرمودند هم از موضوعات بسیار مهم است. ما باید از نظر داخلی به 
حدی برسیم که بتوانیم اثر تحریم ها را خنثی کنیم، ولی چگونه؟ مثلًا اگر نفت ما را 
تحریم می کنند، ما باید وابستگی اقتصادمان به نفت را به مرور زمان کنیم و به صفر 
برسانیم تا وقتی تحریم می کنند، تأثیر چندانی روی اقتصاد ما نداشته باشد. البته ما 
تلاش مان را برای رفع تحریم ها می کنیم، ولی باید کاری کنیم که اثر تحریم ها خنثی 
شود. این کار هم شروع شده است و در چند سال اخیر تلاش کرده ایم، ولی باید 
این تلاش ها بیشتر شود تا بتوانیم تحریم ها را خنثی کنیم؛ حتی اگر تحریم ها رفع 
شدند و آمریکایی ها تعهدات شان را انجام دادند، نباید خیالمان راحت شود، چراکه 
در آینده ممکن است آمریکایی ها دوباره چنین کاری را انجام بدهند. بنابراین، باید 
مصون سازی اقتصاد از تحریم ها، سرلوحه  کارمان باشد و با قوت بیشتری ادامه پیدا 
کند. البته ما با دنیا تعامل داریم و جمهوری اسلامی می خواهد که با همه کشورها 
تعامل داشته باشد. طبیعتاً با یک سری کشورهای دوست، تعامل  ما بیشتر است 
و با عده ای کمتر. اصل تعامل بین المللی مورد قبول همه است امّا مسئله ای که 
برای ما اهمیت دارد، قوت بخشی اقتصاد از درون است. در عین اینکه تجارت 
بین المللی داریم، ما نباید اقتصادمان به خارج از کشور متکی باشد که با اعمال 
تحریم دچار مشکل بشویم. ما باید با توجه به ظرفیت های زیادی که کشور دارد، 
بتوانیم اقتصادمان را از درون تقویت کنیم. بنابراین کلید حل مسائل، تمرکز بر روی 
توانایی های داخل  و ظرفیت های خودمان است که بتوانیم به اقتصادمان قوت 

ببخشیم .
وحدت هم از مسائل بسیار مهم و کلیدی به خصوص در سیاست خارجی است. 
وقتی مجموعه  نظام جمهوری اسلامی ایران در حوزه  سیاست خارجی و بین المللی 
به تصمیم واحدی می رسد، طبیعتاً مسئولان کشور باید در چارچوب آن سیاست 
عمل و حرکت و موضع گیری کنند؛ چون غیر از این، مورد سوءاستفاده  دشمنان 
قرار می گیرد. اگر یک صدا با طرف های خارجی صحبت کنیم، طبیعتاً سوءاستفاده  
دشمنان دیگر کمترین تاثیر را در مسائل ما خواهد داشت. ولی اگر چند صدایی 
همه  البته  می کنند.  طمع  دیگران  و  می شود  مشکل  باعث  خودبه خود  باشد، 
می توانند نظرات و دیدگاه های مختلفی را مطرح کنند، ولی وقتی به یک نظر و 
تصمیم رسیدیم که نظر نظام جمهوری اسلامی است، همه باید در این چهارچوب 
صحبت کنند و با یک زبان، نظر جمهوری اسلامی را در سطح بین المللی مطرح 

کنند و موضع گیری کنند.

سفیر ایران در سازمان ملل:

بدون راستی آزمایی، هر امضایی برای بازگشت به برجام بی اعتبار است

عضو مجلس خبرگان رهبری برگزاری انتخابات باشکوه را زمینه 
ساز انسجام و تقویت وحدت ملی عنوان کرد و گفت: وقتی دشمنان 
احساس کنند مردم ما یکپارچه هستند و خواسته شان مشخص 
است، متوجه می شوند که با زور نمی توانند مقابل این ملت کاری از 

 پیش ببرند و از راه مسالمت آمیز وارد تعامل با ایران می شوند.
آیت الله هاشم هاشم زاده هریسی در گفت و گو با ایرنا با اشاره به 
بیانات رهبر معظم انقلاب درباره انتخابات 1۴00 ریاست جمهوری، 
اظهار کرد: ضرورت برگزاری انتخابات باشکوه کاملا روشن و بدیهی 
است. اولًا انتخابات و انتخاب، حق مردم است. انتخابات را برای 
مردم قرار داده اند که آنها بگویند چه کسی را می خواهند و شخص 

مورد نظرشان را انتخاب کنند.
نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان رهبری با بیان 
اینکه مردم باید از حق خودشان در مورد رای دادن و انتخاب درست 
استفاده کنند، افزود: مردم دو حق دارند؛ حق اینکه انتخاب کنند و 
دوم اینکه خوب انتخاب کنند و اینها حقوقی است که در انتخابات 

تامین می شود.
می توانند  انتخابات  در  عملا  مردم  گفت:  هریسی  هاشم زاده 
بودند  انتخاب شده و کار کرده  افرادی که قبلا  از  آیا  بگویند که 
راضی هستند یا خیر. اگر راضی هستند مجددا به همان فرد رای 

می دهند، در غیر اینصورت به دیگری رای می دهند.
 وی خاطرنشان کرد: انتخابات شرایط استفاده مردم از حق شان 
را فراهم می کند و اگر از آن استفاده نکنند خودشان را از حق خود 

محروم کرده اند.
با  رهبری  خبرگان  مجلس  در  شرقی  مردم آذربایجان  نماینده 
بیان اینکه حق انتخاب و خوب انتخاب کردن برای مردم مجانی به 
دست نیامده است، گفت: انتخابات در گذشته دستوری بود و اصلا 
انتخاباتی در کار نبود و هیچ کس هم میل و علاقه ای نداشت، اگر 
هم کسی رای می داد یا رای نمی داد، تفاوتی نداشت و آنها مساله را 

میان خودشان حل می کردند، به این شکل که در نهایت افرادی را 
اعلام می کردند و انتخابات تمام می شد.

عضو مجلس خبرگان رهبری ادامه داد: مردم خون های زیادی 
دادند و مرارت های زیادی را تحمل کردند تا این حق را به دست 
آوردند. بنابراین اگر امروز از این حق استفاده نکنند خودشان را 
محروم کرده اند و در برابر خداوند هم باید پاسخگو باشند که چرا 
از حقی که با رنج و سختی و ایثار بسیار برای آنها فراهم شده بود، 

استفاده نکردند؟
در  مردم  انقلابی  و  پُرشور  مشارکت  درباره  هریسی  هاشم زاده 
انتخابات گفت: بالاخره انتخابات برگزار می شود و رای کم و زیاد 
مردم در نتیجه آن تاثیری ندارد، اما اگر انتخابات باشکوه برگزار شود 
به این معناست که ما کشور، نظام و مملکت و سرزمین مان را دوست 

داریم و در سرنوشت خود دخالت می کنیم و رای و نظر می دهیم.
انتخابات،  در  مردم  انقلابی  و  پُرشور  اظهار کرد: مشارکت  وی 
اختلافات را از بین می برد و نشان می دهد همه در یک صف قرار 
دارند و به انتخاباتی که برای یک نظام برگزار می شود، رای داده اند. 
بنابراین انتخابات باشکوه، محور وحدت و انسجام و موجب امنیت 
کشور و کاهش طمع آنها می شود و پیام یکپارچگی و انسجام را به 

دنیا می دهد.
نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان رهبری یادآور 
و  شد: وقتی دشمنان احساس کنند مردم ما یکپارچه هستند 
خواسته شان مشخص است، متوجه می شوند که با زور نمی توانند 
مقابل این ملت کاری از  پیش ببرند، بنابراین از راه مسالمت آمیز وارد 
می شوند اما اگر انتخابات باشکوه برگزار نشود، احساس می کنند از 
علاقه آنها به نظام کاسته شده است و گمان باطل می برند که اگر 

یک فشار دیگر هم بیاورند کار این کشور و نظام تمام خواهد شد.
هاشم زاده هریسی ادامه داد: همین گمان باطل در دوران رییس 
جمهوری پیشین آمریکا )ترامپ( باعث شد که هر لحظه فشار را 

بیشتر می کردند و منتظر بودند تا مردم نسبت به انقلاب دلزده و 
بدبین شوند و شورش کنند که در نهایت آرزو و خواست دشمنان 

تامین نشد.
وی با بیان اینکه انتخابات باشکوه این مسائل را از بین برده و عامل 
انسجام و وحدت ملی می شود، گفت: بنابراین انتخاب کردن، خوب 
انتخاب کردن و برگزار کردن باشکوه انتخابات، هر سه ارزشمند 

است و باید به آن توجه داشته باشیم.
 دولت  آمریکا اعتماد از دست رفته را احیا کند

نماینده مردم آذربایجان شرقی در مجلس خبرگان رهبری با اشاره 
از سوی  به وعده ها  انقلاب درباره برجام و عمل  بیانات رهبر  به 
طرف های برجام اظهار کرد: ما در اصل موضوع برجام نظر منفی 
نداریم اگر آنها به درستی جلو بیایند از طرف ما مانعی نیست. اما 
مسئله این است که دولت  آمریکا فضای اعتماد را از بین برده است.

هاشم زاده هریسی افزود: برجام پس از مذاکرات طولانی و با همه 
سختی ها و زحمات با دولت وقت آمریکا امضا شد اما به مجرد اینکه 
شخص دیگری بر سر کار آمد، همانند صدام که قرارداد را پاره و 
جنگ تحمیلی را آغاز کرد، گفت ما قرارداد برجام را قبول نمی کنیم 
و تحریم ها را آغاز و جنگ اقتصادی به راه انداخت. بنابراین اعتماد 
ما به آمریکا از بین رفته است. آنها زیر همه وعده ها و امضاهای خود 
زدند و اوضاع را بدتر از قبل کردند. وی بیان کرد: الان مسئله بده 
بستان مطرح است؛ اگر آنها یک قدم جلو بیایند ما هم یک قدم جلو 
می رویم و اگر آنها دو قدم جلو بیایند ما هم دو قدم جلو می آییم اما 
اینکه آنها وعده بدهند تا ما قدم جلو بگذاریم و بعد قدم های ما را قلم 

کنند و دردسر درست کنند، هیچ عقل سلیمی این را نمی پذیرد.
عضو مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: اکنون مسئله اینجاست 
که بی اعتمادی که دولت ترامپ به وجود آورد و کشورهای غربی و 
اروپایی هم علیرغم تعهداتی که در قبال برجام داشتند و وعده هایی 
که داده بودند، هیچ گاه از ترامپ به دلیل خروج از برجام صریحا 

انتقاد نکردند و با این کار خود را بی اعتبار کردند.
هاشم زاده هریسی گفت: اکنون آنها باید این بی اعتباری و سوء 
البته در آغاز  از رفتارهای خود را برطرف کنند.  تفاهمات ناشی 
کار نمی توان به وعده های آنها اعتماد کرد، چرا که آنها یک بار در 
به کسی که چنین  نمره صفر گرفتند. چگونه می توان  امتحان 
نمره ای گرفته و قبول نشده اعتماد کرد؟ لذا باید بعد از اینکه مورد 
آزمایش قرار گرفتند و صداقت و اعتبار آنها ثابت شد، به وعده های 

آنها اعتماد کرد.
وی ادامه داد: وقتی آنها به میدان آمدند و به وعده های خود عمل 
کردند و به نتیجه رساندند، آن زمان اعتماد ما به آنها برمی گردد و 
می توان حرف ها و وعده ها را قبول کرد و این یک مسئله منطقی 
است و اگر هم در راه اجرای برجام مشکلی پیش آمد، این مشکل نه 

از سوی ایران بلکه از ناحیه آنها ایجاد شده است.

آیت الله  هاشم زاده هریسی:

انتخاباتباشکوهزمینهسازانسجاموحدتملیاست
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رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به ارتقاء جایگاه این دانشگاه گفت: 
راه اندازی نخستین پردیس سلامت کشورتوسط این دانشگاه در دست اقدام 

است که امیدواریم در کمترین زمان ممکن به بهره برداری برسد..
محمدرضا قدیر  با اشاره به ارتقای دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: با 
توجه به محدودیت های کرونایی، این دانشگاه رشد چشم گیری در حوزه علم و 
فناوری داشته است، به طوری که رتبه برتر را در میان دانشگاه های تیپ سه کشور 

را به خود اختصاص داد.
وی افزود: راه اندازی نخستین پردیس سلامت کشور نیز توسط این دانشگاه 
در دست اقدام است که امیدواریم در کمترین زمان ممکن به بهره برداری برسد.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم به فعالیت های پژوهشی این دانشگاه در 
دوران کرونا اشاره و مهم ترین آن را بررسی و دریافت بیش از 300 طرح تحقیقاتی 
مربوط به کووید 19 و انجام حدود 90 طرح تحقیقاتی عنوان کرد. قدیر تصریح 
کرد: استان قم با دارا بودن یک شهرستان، پنج بخش، شش شهر و 9 دهستان 
خصوصیت هایی نسبت به سایر استان ها دارد که یکی در بحث تجمع نسبت به 
مساحت و دیگری تراکم و تردد زیاد است، به طوری که این استان معبر 17 استان 

دیگر است و این موضوع نیز حساسیت خاصی به استان داده است.
 استان قم دارای ۲7 مرکز خدمات جامع سلامت شهری است 

وی ابراز کرد: استان قم دارای 27 مرکز خدمات جامع سلامت شهری، 9 مرکز 
خدمات جامع سلامت روستایی،87 پایگاه شهری و ۵9 خانه بهداشت و پنج 

مرکز بهداشتی و درمانی شهری و روستایی است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم همچنین به 
اقدامات مهم زیرساختی و تجهیزاتی این دانشگاه در دوران همه گیری کرون  
ویروس اشاره کرد و گفت: مهم ترین اقدام راه اندازی بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( 
در هشت طبقه بوده که افتتاح شد. قدیر اضافه کرد: این بیمارستان یکی از 
مجهزترین بیمارستان های کشور است که با نقشه تیپ ساخته شده و در حال 

حاضر نیز خدمات زیادی را به بیماران کرونایی ارائه می دهد.
وی به اضافه شدن نیرو به تعداد نیروهای درمانی قم اشاره کرد و گفت: از ابتدای 
اسفندماه سال گذشته تا نیمه آذرماه امسال، 93۴ پرسنل، در قالب نیروهای 
پیمانی، قراردادی و جهادی و برخی دانشجویان ترم آخر پرستاری و پرستاران 
داوطلب در مراکز درمانی این شهر ازجمله بیمارستان ها به کارگیری شدند. رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از تهدید کرونا فرصت ساختیم و در این مدت 
سه دستگاه سی تی اسکن برای بیمارستان شهدا، امیرالمؤمنین)ع( و کامکار به 
همراه سایر تجهیزات بیمارستانی ازجمله دستگاه های مجهز اکسیژن ساز برای 
توسعه بخش بهداشت و درمان این استان خریداری شد. قدیر از همکاری تمام 
نهادهای اجرایی استان و نیروهای داوطلب مردمی به ویژه  نیروهای بسیج و 
طلاب جهادی در دوران کرونا قدردانی کرد و افزود: این همکاری ها تأثیر بسزایی 
در راستای مبارزه با کووید19 داشته و امیدواریم هرچه زودتر شاهد ریشه کنی 

این بیماری باشیم.

رئیسدانشگاهعلومپزشکیقم:
نخستینپردیسسلامتکشوردرقمراهاندازیمیشود

طرح:محمدعلی رجبی 

قبولی١٠٠درصدتضمینیباتقلب!

افشاگری نادران علیه بذرپاش
 الیاس نادران نماینده تهران در رابطه با ماجرای رای آوردن مهرداد بذرپاش در مجلس برای ریاست دیوان 
محاسبات گفت: هنوز هم بر پیشنهاد خود مصر هستم. آیین نامه می گوید رئیس دیوان محاسبات باید 20 
سال سابقه کار داشته باشد. انتخاب رئیس دیوان محاسبات یک آیین نامه اجرایی دارد که کمیسیون بودجه 
پیشنهاد می دهد و کمیسیون آیین نامه آن را مصوب می کند. آقای بحرینی در کمیسیون تدوین آیین نامه این 
را تغییر دادند به اینکه باید 20 سال سابقه مدیریتیآقای بذرپاش سند کار در یک موسسه پژوهشی را آورد که 
امضاکننده نامه بعدا اقرار کرد برگه جعلی است. داشته باشد نه فقط سابقه کار. ولی ایشان با توجه به سن 
و سال و دوره هایی که مدعی بود کار کرده، نتوانست 20 سال سابقه کار را به مجلس ارائه کند؛ لذا سند 
گواهی کارش در آن موسسه پژوهشی را آورد که به نظرم پذیرفتنی نبود. بعدا کسی که نامه را امضا کرده بود 
در کمیسیون اصل 90 اقرار کرد که برگه جعلی است و البته گفت با حسن نیت این کار را کردیم. اما من خیلی 

این جور حسن نیت ها را نمی فهمم! جور کردن سابقه کار با سند جعلی حداقل برای من پذیرفتنی نیست.

واردات 250 هزار دوز واکسن کرونای »چینی«
وزیر بهداشت با بیان اینکه تزریق واکسن اسپوتنیک روسیه را به 100 هزار مورد در گروه آسیب پذیر ادامه 
خواهیم داد، گفت: 2۵0 هزار دوز واکسن چینی را تا هفته آینده وارد می کنیم  و همچنین وارد کردن واکسن 
آسترازنکارا نیز در اواخر این ماه شروع خواهیم کرد.نمکی از برنامه ریزی برای وارد کردن واکسن کرونا از 
دوکشور هند و کره جنوبی خبر داد و گفت: امیدواریم تا پایان اسفند گروه های آسیب پذیر را پایان دهیم.
وی یادآور شد:واکسن کرونای کوبایی در افرادی که قبلا مبتلا شده به عنوان یادآوردر مقابل ویروس کرونا 

اثر می کند.

عذرخواهی رضا رشیدپور از سرهنگ علیفر 
رضا رشیدپور، با انتشار پستی اینستاگرامی، از علیرضا علیفر، بابت دلخوری پیش آمده عذرخواهی کرد. این 
گزارشگر ورزشی، رشیدپور را متهم کرده بود که از همکارانش حمایت نمی کند. به گزارش خبرآنلاین، علیرضا 
علیفر، گزارشگر فوتبال، روز جمعه اول اسفند در برنامه تلویزیونی »عطسه«، وقتی با تصویری از رضا رشیدپور 
مواجه شد، اعلام کرد که از این مجری برای مسخره کردن یک اشتباهش، به شدت آزرده خاطر است و او را متهم 
کرد از همکارانش پشتیبانی نمی کند. این ماجرا، به زمانی باز می گردد که سرهنگ علیفر، بر اساس اطلاعات 
دستکاری شده ویکی پدیا، در گزارش بازی ایرلند - لهستان، به اشتباه، امیر دولاب نامی را به عنوان مهندس 

ناظر استادیوم نیس معرفی کرد. آن اتفاق، دست مایه یک آیتم طنز توسط رضا رشیدپور در برنامه اش شد.

شکایت ۳۷ نماینده از روحانی به خاطر توهین 
 تعداد 37 نفر از نمایندگان در قالب ماده 23۴ آیین نامه داخلی مجلس شکایتی را در مورد رئیس جمهور 
به خاطر به کار بردن عبارات توهین آمیز در باره منتقدان و همچنین عدم رعایت شئونات و ... در مجلس 
طرح کردند.در این شکایت به ۵3 مورد اهانت رئیس جمهور از مهر ماه سال 1392 تا فروردین ماه 139۶ به 
منتقدان اشاره شده و از نظر شکایت کنندگان نقض اصل 121 قانون اساسی و عدم رعایت شئونات از سوی 
شخص رئیس جمهور تلقی می شود. مواردی همچون اقلیت کارشکن، دروغ پراکن، اقلیت افراطی، تفرقه 
افکن، بی عقل، دلال تحریم، دروغگو فحاش، هتاک، دشمن انسانیت، منقلی و ساده لوح از مواردی است 

که در این طرح شکایت به آنها اشاره شده است.

کلاهبرداری با عنوان »کمک به زلزله زدگان«
 معاون اجتماعی پلیس فتا ناجا با اشاره به اینکه برخی از کلاهبرداران سایبری برنامه های مجرمانه خود را 
به عنوان " کمک به زلزله زدگان" اجرا می کنند، اظهارکرد: کاربران دقت داشته باشند تا در دام کلاهبرداران 
و فیشرها قرار نگیرند. سرهنگ رامین پاشایی ضمن تشریح این خبر اظهارکرد: با توجه به وقوع زلزله در 
شهرستان سی سخت از توابع استان کهگیلویه و بویراحمد ، متاسفانه شاهد هستیم برخی افراد سودجو 
تحت عنوان کمک به مردم زلزله زده در فضای سایبری و شبکه های اجتماعی اقدام به کلاهبرداری و 
سوءاستفاده از احساسات شهروندان می کنند این در حالیست که کمک های جمع آوری شده هیچ گاه به 
دست نیازمندان نمی رسد.وی با بیان اینکه شهروندان به هیچ عنوان فریب این تبلیغات را نخورند و برای 
کمک به زلزله  زدگان حتماً از طریق نهادهای معتبر و مسیرهای قانونی که از سوی رسانه ها و خبرگزاری های 

معتبر اعلام می شود، اقدام کنند.

آیت الله العظمی نوری همدانی تاکید کرد

سال۱4۰۰فرصتیمغتنمبرایانجامفعالیتهای
ریشهایمهدوی

مرجع جهان تشیع گفت: اینکه ابتدا و انتهای سال 1۴00 به دو نیمه شعبان مزین شده، بهانه و فرصت 
مغتنمی است تا نهادهای دولتی و مردمی در جهت انجام کارهای ریشه ای و مستمر برای ایجاد انس 
و معرفت به حضرت در جامعه و همچنین تبیین وظایف منتظران با همدلی و هم افزایی قدم هایی را 

بردارند.
آیت الله العظمی نوری همدانی در دیدار حجت الاسلام والمسلمین رحیمیان تولیت مسجد مقدس 
جمکران، مسأله مهدویت را بسیار مهم ارزیابی و اظهار کرد: باتوجه به اینکه دشمنان ما پس از ظهور 
اسلام و مشاهده قدرت و استقبال توده مردم از آن شروع به تقابل های ریشه ای در این زمینه کردند ما 

نیز باید در مسیر تبلیغ اسلام و دفع فتنه دشمنان اقدامات ریشه ای انجام دهیم.
وی ادامه داد: باتوجه به اینکه مهدویت مقوله ای بسیار مهم و ویژه؛ مشتمل بر معارف توحید، نبوت، 
امامت و... است و دشمنان نیز هجمه های اساسی علیه آن دارند باید آحاد مردم و نهادها در این حوزه 

دغدغه داشته و کارهای ریشه ای انجام دهند.
مرجع جهان تشیع با تاکید بر اینکه همه باید برای ایجاد معرفت و شناخت نسبت به امام زمان)عجل 
الله تعالی فرجه( در جامعه اقدام کنند، بیان کرد: اینکه ابتدا و انتهای سال 1۴00 به دو نیمه شعبان و 
تولد امام زمان)علیه السلام(  مزین شده است بهانه و فرصت مغتنمی است تا نهادهای دولتی و مردمی 
در جهت انجام کارهای ریشه ای و مستمر برای ایجاد انس و معرفت به حضرت در جامعه و همچنین 
تبیین وظایف منتظران  با همدلی و هم افزایی قدم هایی را بردارند تا به حول و قوه الهی این سال مقدمه 

ای برای کارهای عظیم و مستمر در جهت آمادگی برای طلوع خورشید عظمای ولایت قرار گیرد.
آیت الله العظمی نوری همدانی در پایان مسجد مقدس جمکران را جایگاه مهمی برای تبیین و رساندن 
پیام اسلام و مهدویت به جهان دانست و خاطرنشان کرد: مسجد جمکران پایگاه امام عصر)عج( است 
و باید همواره برای پاسخگویی به دنیای تشنه معارف اهل بیت آمادگی داشته باشد و نهادهایی مانند 
صداوسیما، ارشاد، سازمان تبلیغات اسلامی و... باید به صورت ویژه در سال آینده برای ترویج هر چه 

بهتر معارف مهدوی با مسئولین این مکان مقدس همکاری و هم افزایی داشته باشند.
 

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم  خبرداد:

ارائهخدماتالکترونیکیدستگاهها
در۷۰دفترپیشخوانشهری

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات قم با اشاره به اهمیت توسعه خدمات وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در نقاط کمتر گفت: ۶ پروانه دفاتر ICT روستایی و چهار پروانه دفاتر پیشخوان دولت شهری 

در قم صادر شد.
جواد غلام پور در خصوص توسعه خدمات حوزه فناوری اطلاعات به نقاط روستایی و دور از مرکز اظهار 
داشت: با توجه به پیگیری های به عمل آمده و در راستای قطع وابستگی  اهالی ساکن در روستاها از 

مراجعه به شهرها در سال جاری پروانه ۶ دفتر ICT روستایی صادر شد.
وی در ادامه افزود: علاوه بر ۶ دفتر روستایی تعداد چهار دفتر پیشخوان دولت شهری نیز پروانه فعالیت 
خود را دریافت کردند و در مجموع تعداد 70 دفتر پیشخوان شهری در حال ارایه خدمات الکترونیک 
دستگاه های اجرایی هستند. مدیرکل ارتباطات قم همچنین گفت: با توجه به اینکه افزایش نقاط تماس 
برای ارایه خدمات دستگاه های اجرایی از جمله مولفه های تکریم ارباب و جلوگیری از نارضایتی است ، 
در خواست های  ده دفتر پیشخوان جدید در حال دریافت استعلام برای صدور پروانه بهره برداری است.

برخورد با دفاترپیشخوانی که فاصله گذاری اجتماعی را رعایت نکنند
غلام پور در ادامه ضمن تاکید بر رعایت دستورالعمل های ستاد ملی مبارزه و پیشگیری از شیوع 
ویروس کرونا بر حفظ احترام و تکریم ارباب رجوع تاکید کرد و افزود: رعایت نکردن مقررات طرح تکریم 
ارباب رجوع از مهمترین تخلف های دفاتر خواهد بود و در صورت مشاهده نقض این مهم طبق آیین نامه 

اصول حاکم بر دفاتر پیشخوان دولت برخورد لازم به عمل خواهد آمد.
وی در ادامه تصریح کرد: تاکنون بر اساس بازرسی های به عمل آمده و گزارش های واصله تعدادی 
از دفاتر که مقررات لازم را  مدیرکل ارتباطات قم افزود: نظارت بر عملکرد دفاتر در اجرای طرح فاصله 
گذاری اجتماعی، استفاده از ماسک و سایر مواردی که بی توجهی به آنها سلامت کارکنان و مراجعان را 
در معرض خطر قرار می دهد از ابتدای شیوع ویروس کرونا در دستور کار است و بازرسی های محسوس 
و نامحسوس در این خصوص از سوی کمیته نظارتی استانی ادامه دارد. غلام پور همچنین بیان کرد: 
مشتریان دفاتر پیشخوان خدمات دولت، هرگونه نارسایی و شکایت خود از دفاتر پیشخوان دولت را در 

سامانه رسیدگی به شکایات وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات )19۵( ثبت و پیگیری کنند.

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم مطرح کرد:

قم،خطشکناستفادهاز
سوزنهایکراسآورایرانی

مدیرعامل سازمان قطارشهری قم با بیان اینکه این شهر در بومی سازی 
سوزن کراس آور خط شکن بوده است، گفت: برای حمایت از تولیدات 
بومی باید در ابرپروژه های شهری به دستاوردهای مهندسان ایرانی اعتماد 

کرد.
منصور درویشی اظهار داشت: در خطوط مترو، قطاری که در حال عبور 
است برای تغییر خط، نیاز به سوزن یا کراس آور دارد و این سوزن ها نیز به 

دو گروه راست گرد و چپ گرد تقسیم می شوند.
مدیرعامل سازمان قطارشهری قم بیان کرد: در فاز یک مترو، حدود 19 
سوزن کراس آور در دپو، پنج کراس آور نیز قبل و بعد از ایستگاه 9 و 1۴ و یکی 
نیز در ابتدای تونل مورد استفاده قرار می گیرد. درویشی خاطرنشان کرد: 
براساس قرارداد موجود، باید این سوزن و کراس آور از کشورهای خارجی 
تامین می شد که از سال 9۶ تصمیم بر بومی سازی این قطعه و استفاده از 
آن برای نخستین بار در مترو قم گرفته شد. وی گفت: با توجه به اینکه در 
ادامه مجموعه مطالعات بومی سازی، به تحریم ها برخوردیم اما این مهم را به 
یک فرصت تبدیل کرده و موفق شدیم با همکاری شرکت فولاد طبرستان قائم 
شهر که از شرکت های سطح یک ایران به شمار می رود هسته های مرکزی 
که یکی از قطعات مهم این سوزن های کراس آور که بیش از این تنها در 
انحصار یک شرکت خارجی بود ساخته شود و در دو ایستگاه های راه آهن که 
بارمحوری بالاتر از مترو دارد تست و نتیجه آن مثبت شده است. مدیرعامل 
سازمان قطارشهری قم افزود: پس از دستیابی به این مهم، با قراردادی که با 
شرکت صنایع ریلی تبریز منعقد شد در ماه گذشته، نخستین دستگاه کامل 
کراس آور را بدون هیچ خطایی در آزمایش ها و با سختی بالا تحویل گرفته تا 
در پروژه مترو قم مورد استفاده قرار دهیم. درویشی بیان کرد: با این دستاورد 
مهم توانستیم ۶0 درصد مبلغ قرارداد خارجی، که باید با یورو 30 هزارتومانی 
خرید و سبب خروج ارز نیز می شد تجهیزات مورد نیاز را در کشور ساخته و 
بومی سازی کنیم. وی گفت: همچنین این موضوع سبب شد با مشکلات 
تحویل قطعه، حمل و نقل و سایر موانع تحریمی روبرو نشده و در کمترین 
زمان ممکن با کنترل ابعاد هندسی در پروژه، کراس آور را تحویل بگیریم. 
مدیرعامل سازمان قطارشهری قم تصریح کرد: خوشبختانه پس از قم سایر 
سازمان قطارشهری از جمله کرمانشاه، تهران و شیراز نیز برای خرید کراس 
آورهای ایرانی با صنایع گسترش ریلی وارد مذاکره و انعقاد قرارداد شده اند 
که این جای بسی افتخار است. درویشی با بیان اینکه خوشبختانه در حوزه 
پابند، سوزن کراس آور و برخی تجهیزات دیگر مترو بومی سازی شده و در 
حوزه جوش نیز به بهره گیری از محصولات بومی فکر می کنیم، تاکید کرد: 
سخن ما این است که باید به بومی کردن محصولات ایرانی اعتماد کرده و در 

خرید آن نیز دیدگاه آرمان گرایی و ملی گرایی داشته باشیم.
 

سرپرست منطقه شش شهرداری قم  خبرداد:

افتتاحپروژهرمپولوپتقاطع
بلوارامامعلی)ع(تاپایانسال

سرپرست منطقه شش شهرداری قم گفت: طرح عمرانی ساخت رمپ و 
لوپ تقاطع بلوار امام علی)ع( ورودی قم از جاده جعفریه تا پایان سال 99 
افتتاح می شود. سیدرضا حسینی با اشاره به آخرین وضعیت احداث رمپ 
و لوپ تقاطع بلوار امام علی)ع(، اظهار داشت: این طرح عمرانی در حال 
حاضر با جدیت تمام و پیشرفت حدود 80 درصد در حال انجام است که 
با پیش بینی صورت گرفته تا پایان امسال افتتاح می شود. سرپرست منطقه 
شش شهرداری قم ابراز کرد: از مهم ترین مزایای اجرای این طرح، برطرف 
کردن مشکل ترافیکی شهر قم از سمت ورودی جعفریه است. حسینی با 
بیان اینکه با بهره برداری از طرح عمرانی ساخت رمپ و لوپ تقاطع بلوار 
امام علی)ع(، مشکلات سیما و منظر شهری در این مسیر نیز برطرف و یک 
ساماندهی مناسب انجام می شود، افزود: در حال حاضر بسیاری از نقاط 
مورد بهره برداری در این مسیر شامل دوربرگردان ها و بریدگی ها غیراستاندارد 
بوده که با افتتاح و اجرای این طرح استانداردسازی مناسب انجام می شود. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود عنوان کرد: در سال 99 حدود ۶7 پروژه 
عمرانی و خدماتی در شهرداری منطقه شش قم در دست اجرا بود که بخش 
زیادی از این طرح ها به سرانجام رسید. سرپرست منطقه شش شهرداری 
قم خاطرنشان کرد: برای سال 1۴00 نیز اعتبار حدود 8۵ میلیارد تومانی 
عمرانی در بودجه پیش بینی شده که بخش مهمی از آن شامل زیرسازی، 

جدول گذاری، آسفالت، توسعه فضای سبز و تملک است.
 

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم :

باغگیاهانداروییعلویتوسعهمییابد
مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: به زودی باغ 
گیاهان دارویی علوی احیا شده و امکان بازدید عموم نیز از آن فراهم خواهد 
برای  پارک ها  اقدامات تحقیقاتی سازمان  به  با اشاره  پیام جوادیان  شد. 
کاشت و نگهداری گونه های مختلف در شهر، اظهار کرد: طی سال های 
اخیر طرح های ویژه ای برای تحقیقات در خصوص گونه های سازگار با اقلیم 
قم و یا نحوه نگهداری مطلوب گیاهان با استفاده بهینه از منابع آبی صورت 
گرفته و برای این کار سایت های ویژه تحقیقاتی نیز ایجاد شده است. مدیر 
عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به طرح تحقیقاتی 
گونه های سازگار با اقلیم قم، گفت: با توجه به اتمام طرح تحقیقاتی مشترک 
سازمان پارک ها و مرکز تحقیقات سازمان جهاد کشاورزی در باغ گیاهان 
دارویی بوستان علوی، گونه های قبل که در این باغ موجود بوده حفظ شده 
و 20 گونه جدید هم به عنوان نتایج طرح جدید کاشت خواهد شد. جوادیان 
به برنامه این سازمان برای این باغ اشاره کرد و افزود: جمعا تعداد ۴۵ گونه 
در مساحتی به متراژ 3 هزار و ۵00 مترمربع در این باغ عملیات کشت 
صورت خواهد گرفت تا بتوانیم بهره برداری جدیدی از آن داشته باشیم. وی 
خاطرنشان کرد: به همین منظور در نظر داریم در آینده امکان بازدید عموم از 

این مکان به عنوان سایت گونه های دارویی و تحقیقاتی فراهم شود . 

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم :

اجرایمسیرهایگذرعابرپیاده
دربلوارشهیدنواب

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت :اجرای خط 
کشی مسیر گذر عابر پیاده بصورت دوجزیی در ۵ محل بلوارشهید نواب 
با هدف افزایش ایمنی تردد شهری عابرین پیاده و روان سازی ترافیک، 
انجام شد.قاسم طالبی در خصوص اجرای این طرح اظهارداشت: خطوط 
ترافیکی طولی بلوار شهید نواب نیز در سال جاری انجام شده بود که پس از 
اخذ آلبوم و تعیین مسیر گذر عابر پیاده، نسبت به اجرای خطوط آن اقدام 
شد.طالبی افزود: بلوار شهید نواب به عنوان یکی از شریانهای ورودی و 
خروجی شهر قم دارای بار ترافیکی بوده و وجود بافت مسکونی و تجاری 
در دوطرف بلوار، لزوم اجرای طرحهای ایمن سازی شهری برای افزایش 

تردد عابرین پیاده و تعیین محل های مشخص برای این امر ضروری بود.
وی گفت: در بلوار شهید نواب، نصب پل عابر پیاده و اجرای نرده گذاری 
زیر پل با هدف هدایت شهروندان به استفاده از پل عابر پیاده و مسیرهای 

مخصوص تردد عابرین پیاده نیز قبلا انجام شده است.

استاندار قم با بیان اینکه وضعیت کرونایی در قم شکننده است گفت: برغم آبی 
بودن شرایط قم ولی به دلیل درگیری استان های اطراف قم با این بیماری باید 

در آستانه سال جدید همه تدابیر را به کار بگیریم تا با موج چهارم مواجه نشویم.
بهرام سرمست روز شنبه درپایان جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا که به صورت 
ویدیو کنفرانس در آن شرکت کرده بود در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: ما 
یکسال گذشته را با کرونا پشت سرگذاشتیم و امروز نیز نگران موج چهارم هستیم 
از این رو در این جلسه مروری بر وضعیت کرونایی کشورها و همچنین استان های 

مختلف صورت گرفت.
وی با بیان اینکه بر اساس گزارش ارائه شده متاسفانه در ارتباط با خوزستان 
این  افزایش شتابان بستریها و فوتی ها کرونایی می باشیم گفت: اکثر  شاهد 
فوتی ها و بستری ها به ویروس جهش یافته انگلیسی و حتی آفریقایی مبتلا شدند 

که این موضوع نگران هایی را مطرح می کند.
اعمال محدودیت  برای  سفرهای نوروزی 

وی با اشاره به تصمیم گرفته شده در ستاد ملی مبنی بر اعمال محدودیت های 
جدی تر برای خوزستان افزود: از آنجا که برخی از این بیماران کسانی هستند که از 
کشور همسایه ما یعنی عراق وارد شدند و مقصدشان نیز شهرهای زیارتی از جمله 

قم است باید تدابیری را اتخاذ کنیم تا از این ناحیه دچار آسیب نشویم.
سرمست اضافه کرد: به احتمال زیاد محدودیت های جدی تری در رابطه با ورود 

و خروج افراد از مرزهای کشور در نظر گرفته خواهد شد.
وی ادامه داد: در مورد محدودیت های سفرهای نوروزی نیز مصوبه هایی مطرح 

شد که جزییات آن را اطلاع رسانی خواهیم کرد.
استاندار قم با تاکید بر اینکه امسال نیز باید تعطیلات نوروزی را متناسب با 
شرایط کرونایی سپری کنیم تصریح کرد: دراین زمینه محدودیت هایی باید اعمال 
شود و شهروندان هم به یک سبک زندگی جدید که با شرایط کرونایی مطابقت 

دارد عادت کنند.
مراسم اعتکاف برگزار نخواهد شد

 وی همچنین با بیان اینکه طبق مصوبه ستاد ملی کرونا و با توجه به نگرانی هایی 
که برای سلامتی معتکفان وجود دارد آیین اعتکاف در هیچ نقطه ای از کشور 
برگزار نخواهد شد یادآور شد: درحال حاضر وضعیت کرونا درقم آبی است ولی در 
اطراف ما استانهای مختلف درگیری بیشتری با این بیماری دارند به همین علت 
احتمال شکننده بوده وضعیت قم است از این رو در آستانه سال جدید باید چه در 
مراکز خرید و چه درمناسبت هایی که پیش رو داریم تجمع ها را به حداقل رسانده 

و مراقبت ها و اعمال پروتکل ها را نیز بیشتر نماییم.
بامداد  تا 3  از ساعت 21  تردد خودروها  بیان کرد: محدودیت  قم  استاندار 

همچنان برقرار است و ادامه خواهد داشت.

استاندار قم هشدارداد:

وضعیت کرونایی قم شکننده است

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان قم گفت: ۶ مجموعه گردشگری و اقامتی با 11 
هزار و ۵00 متر و 82 نفر اشتغال زایی در سال 1۴00 در 
قم احداث می شود. حمید یزدانی با اشاره به پروژه های 
سه  داشت:  اظهار  سال ١٤٠٠  در  مقاومتی  اقتصاد 
پروژه اصلی و شش پروژه زیرمجموعه اقتصاد مقاومتی 

توسعه  اینکه  بابیان  وی  می شود.  عملیاتی  قم  در 
پروژه هاست  این  ازجمله  گردشگری  زیرساخت های 
و با توجه به زائرپذیری قم ضرورت داشته این پروژه ها 
را  مناسبی  شرایط  بتوانیم  افزود:باید  شود،  عملیاتی 
برای خدمات دهی و ایجاد فضای مناسب جهت پذیرایی 
و استقبال از زائرین ایجاد کنیم تا زائران در کنار زیارت 

حرم و جمکران از این ظرفیت ها بهره مند شوند. مدیرکل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم 
تصریح کرد: در این راستا شش مجموعه گردشگری، 
یک  و  هتل  و ٣  مجتمع  شامل ٢  پذیرایی  و  اقامتی 
مهمان پذیر با ١١ هزار و ٥٠٠ متر و ٨٢ نفر اشتغال زایی 

اولیه در سال ١٤٠٠ در قم احداث می شود.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم:

۶مجموعهگردشگریدرقماحداثمیشود

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم با 
تاکید بر ضرورت معرفی ظرفیتهای علم و فناوری 
استان در سطح ملی گفت: درحالی که تا سال 92  
تنها 1۵ شرکت دانش بنیان در استان وجود داشت، 
این آمار در دولت تدبیر و امید به 9۴ شرکت افزایش 

یافته است.
مهرداد غضنفری روز شنبه در نخستین جلسه 
بازار منطقه قم، در سالن  شورای هماهنگی فن 
جلسات پارک علم و فناوری این استان،  با تاکید 
بر لزوم بهره گیری و معرفی فناوری های تولیدی 
استان در سطح ملی افزود: از ظرفیت های موجود 
در استان در جهت تقویت شبکه فن بازار و ارتقای 

فناوری در استان حمایت می شود.
وی این استان درحوزه فناوری می تواند به الگویی 
در کشور تبدیل شود، ادامه داد: تعداد واحدهای 
فناور استان در حالی امروز به 11۴ واحد رسیده 

است که این آمار تا سال 92 تنها 29 واحد بود.
غضنفری با بیان اینکه در حوزه های پژوهشی و 
تحقیقاتی، تحقیقات موثری در حوزه علوم نوین در 
کشور انجام شده که متاسفانه این کارهای منجر به 

تولید صنعتی نشده است.
وی گفت: اقتصاد مبتنی بر دانش وقتی کارآمد 
است و منجر به توسعه اقتصادی می شود که این 

فناوری ها کاربردی شده و منجر به تولید شود.
غضنفری با تاکید بر لزوم تجاری شدن ایده ها و 
فناوریها افزود: یکی از ساز و کارها برای تجار کردن 
ایده ها و فناوری، شکل گیری فن بازارها در سطح 
هایی  واسطه  عنوان  به  که  است  استانی  و  ملی 
بین عرضه کننده، متقاضی و بازار نقش آفرینی 

می کنند.
در  مهمی  نقش  بازارها  فن  داشت:  اظهار  وی 
تحول در حوزه صنعت و فناوری می تواند داشته 

باشد که شبکه ملی فن بازار می تواند گره گشای 
بسیاری از نیازهای کشور باشد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم 
استان  در  صنعت  و ۴00  هزار  داشت: 2  اظهار 
وجود دارد که برخی در صادرات در سطح جهانی 

نام آشنا هستند.
وی با بیان اینکه قم باید در حوزه فناوری در سطح 
ملی جایگاه خود را ارتقا دهد، افزود: با توجه به 
ظرفیت های استان، باید بسترسازی برای جهش 

در این حوزه فراهم شود.
و  همکاری  با  قم  استان  بازار  فن  جلسه  دراین 
مساعدت معاونت علمی ریاست جمهوری و پارک 

فناوری پردیس تهران در قم به بهره برداری رسید.
برنامه  و  اساسنامه  جلسه  دراین  چنین  هم 
نیز  قم  منطقه ای  بازار  فن  عملیاتی سال 1۴00 

تصویب شد.

 معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم تاکیدکرد :
ظرفیتهایعلموفناوریاستانقمدرسطحملیمعرفیشود

شیوع ویروس کرونا اگرچه کاسبی بسیاری 
متقلبان  کار  اما  کرده،  کساد  را  مردم  از 
امتحانات مجازی حسابی رونق گرفته است. 
علمی  هیچ  خودشان  که  متقلب ها  این 
نداشتند و سوال هارا از روی جزوه هایی که 
توسط استاد دانشگاه طرح شده بود پاسخ 
می دادند و بابت هر امتحان حدود ۳۰۰ هزار 

تومان پول دریافت می کردند.


